
شاید جریان احمدی نژاد این روزها از جریانی شادتر باشد، 
اما به نظر می رسید این شادی زودگذر و سطحی است. 

اصولگرایان  از  قدیمی  کینه های  که   احمدی نژادی ها 
فعلی شان  دشمنان  و  سابق  یاران  شکست  از  داشتند، 

خوشحال تر از همیشه اند. 
در این جشن به یکدیگر نان قرض می دهند و پیروزی 
پیشین  به دولت  روزگاری  که  اشخاص مستقل  از  برخی 

وابسته بوده اند را هم به حساب خود گذاشته اند. ..

بررسی زمینه ها و دلایل پیروزی و شکست برخی چهره ها و نامزدهای سیاسی در انتخابات اخیر مجلس شورای اسلامی و 
خبرگان رهبری، اکنون در زمره مهم ترین کانون های توجه رسانه های مجازی قرار گرفته است.

رسانه ها و کانال های مجازی همچنان به بررسی عوامل کامیابی یا ناکامی چهره ها و جریان های سیاسی در انتخابات اخیر 
مجلس شورای اسلامی و خبرگان می پردازند. آینده مجلس دهم شورای اسلامی و خبرگان پنجم و گرایش منتخبان آن هنوز 
هم در کنار تشکیک و ابهام پراکنی های انتخاباتی بحث داغ شبکه های مجازی است، ضمن اینکه واکنش ها نسبت به توهین 

سیاسی اخیر به مردم تهران هم بازتاب های گسترده ای در فضای مجازی داشته است...

انتخابات هنوز بحث داغ شبکه های مجازی است

ویژه ها و حاشیه های 
پسا  انتخابا ت
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وزیر دادگستری:

نباید تنها به دنبال بهانه گیری باشیم

»رئیسی« تولیت آستان قدس رضوی می شود؟!

علی مطهری: 

مجلس دهم مردمی تر خواهد بود

چرا احمدی نژاد این روزها 
از هرکسی خوشحال تر است؟
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روزنامه صبح ایران

ناصر ایمانی تحلیلگر اصولگرا : 

مخالفت با برجام 
علت شکست 
اصولگرایان بود

 عضو شورای مشورتی اصلاح طلبان:

نتیجه انتخابات 
هفتم اسفند  معنادار 

و پیام دار بود
عضو شورای مشورتی اصلاح طلبان با بیان اینکه نتیجه 
انتخابات هفتم اسفند معنادار و پیام دار بود، می گوید 
اصلاح طلبان دنبال این نیستند که روی این مانور دهند که 

چه میزان چه کسی پیروز شده یا شکست خورده است.
عبدالله ناصری فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به 
اینکه حضور مردم در انتخابات گسترده و چشمگیر بود، 
گفت: به نظر می رسد مردم به قدرت و منزلتی از فهم 
اجتماعی رسیده اند که باور کنند هر تحولی در داخل 
کشور را باید با صندوق رای شکل بدهند. طبیعتا اینبار 
هم تحت تاثیر  افراد و گروه های مرجع این موج اجتماعی 
شکل گرفت و یک حماسه ملی توسط مردم خلق شد که 
بیش از هر کسی، کلیت نظام و مردم پیروز این انتخابات 

بودند...

تحلیل شکست  به  اصولگرا  تحلیلگر  ایمانی،  ناصر 
اصولگرایان در انتخابات هفتم اسفند پرداخت و گفت: 

مخالفت با برجام علت شکست اصولگرایان بود.
وی گفت: برای تحلیل رأی مردم در ۷ اسفند و شکست 
لیست اصولگرایان در تهران باید مجموعه دلایل مختلفی 
را در نظر گرفت، تنها یک دلیل به وجود آورنده این اتفاق 

نبوده است. 
مردم  که  نیست  بی سابقه  امر  این  البته  افزود:  وی 
به خصوص مردم تهران در انتخابات مجلس شگفتی آفرینی 
می کنند. اولین بار هم نیست که مردم در انتخابات مجلس 
به نوعی رأی می دهند که قابل پیش بینی نباشد. پیش ازاین 
تغییرات  که  بودند  داده  رأی  مردم طوری  بار  هم چند 
گسترده ای در مجلس ایجاد کرده بود. اگر بخواهیم روند 
تاریخی را هم نگاه کنیم در مجالس قبل هم یک بار به این 
جناح به صورت کامل رأی داده اند یک بار هم به جناح مقابل 
به صورت کامل را ی داده اند. ازاین رو به نظرم خیلی اتفاق 
عجیبی نیفتاده است که یک لیست کامل از یک جناح در 

تهران کاملًا رأی آورده است...

قائم مقام جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: به دلیل تخریب هایی که صورت 
گرفت فهرست جامعه مدرسین با کاهش ۱۰ درصدی رأی مردم مواجه شد.

آیت الله مرتضی مقتدایی ظهر پنج شنبه در همایش گردهمایی حافظان ولایت که 
در حسینیه جان نثاران برگزار شد، بابیان این که در اکثر استان های کشور فهرست 
جامعه مدرسین رأی آورده است، گفت: در کشور بیش از ۸۰ درصد به فهرست جامعه 
مدرسین رأی دادند که در دوره قبل این رقم ۹۰ درصد بود که این کاهش ۱۰ درصدی 
به دلیل تخریب هایی بود که توسط دیگران صورت گرفت. او خاطرنشان کرد: این که 
جامعه مدرسین برای انتخابات مجلس خبرگان کسانی را معرفی می کند و در انتخابات 

مجلس هیچ گونه دخالتی نمی کند به خاطر دستور امام )ره( نسبت به 
این موضوع است. دبیر شورای عالی حوزه های علمیه گفت: امام )ره( 

در اوایل انقلاب اعضای جامعه مدرسین را خواستند و به آن ها گفتند که 
در انتخابات مجلس دخالتی نداشته باشند ولی گفتند که اطلاعیه بدهید 

و از مردم بخواهید که در انتخابات شرکت کنند. وی ادامه داد: امام )ره( 
تأکید کردند که وظیفه جامعه مدرسین است که در هر دوره از انتخابات 

مجلس خبرگان افرادی را با بررسی و صلاحیت انتخاب کنند و 
آن ها را به مردم معرفی کنند. ...

آیت الله مرتضی مقتدایی:

تخریب ها رأی به فهرست جامعه مدرسین را کاهش داد
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سیگنال های  انتخابات
 برای همسایگان

انتخابات 7 اسفند در ایران با حضور 62 درصد مردم 
کشورمان به پایان رسید و تعدادی از نمایندگان مجلس دهم 
و نمایندگان منتخب مجلس خبرگان رهبری بارأی مستقیم 

مردم در سراسر کشور انتخاب شدند.
درگیری های  و  نزاع  مثل جنگ،  جاری  تلاطم های  میان  در  خاورمیانه  ازآنجاکه 
تروریستی و رقابت پیدا و پنهان سیاسی و نظامی برخی قدرت های روزگار به جلو می رود، 
به نظر می رسد برگزاری این رویداد مهم در سایه آرامش و ثبات پیام های رسا و مهمی را 

پیس چشم مردم، مقامات و دولت ها دیگر می گذارد که به برخی از آن ها اشاره می شود:
1- حضور پرشور مردم و طبقات مختلف جامعه و انتخاب نامزدهای گوناگون از میان 
جریانات سیاسی در یک فضای رقابتی نشان از اتکای نظام به رأی و نظر مردم و همچنین 
تمایل جامعه به چرخش نخبگان و سیاستمداران دارد که این مهم به عنوان برگ برنده 

نظام و نقطه رجحان این سیستم در میان حکومت های موروثی و بسته خاورمیانه است.
2- برگزاری دو انتخابات سراسری در دل التهابات روزافزون منطقه بدون کمترین 
مشکل امنیتی، این پیام را به بازیگران جهانی می دهد که باوجود خطر تروریسم در پشت 
مرزهای ایران، تهران خود را به جایگاهی از قدرت و. اقتدار رسانده که به راحتی این مسابقه 

نفس گیر را به سلامت سامان دهد و نمایش پرشکوهی از مردم سالاری را به فرجام رساند.
3- نقش آفرینی بی بدیل رهبر انقلاب در به میدان آوردن آحاد جامعه در این رقابت 
سیاسی بر کسی پوشیده نیست به ویژه وقتی که ایشان از همه مردم و حتی مخالفان نظام 
خواستند تا درصحنه انتخابات حضور یافته و رأی دهند، این مهم بدین معناست که رهبر 
انقلاب خواستار نقش آفرینی همه طیف ها و سلیقه ها در هندسه سیاسی کشور بوده و در 
فکر افزایش مشارکت حداکثری است و درعین حال برای ارتقای وحدت و امنیت ملی به 
دنبال بسیج اجتماعی در میان عموم جامعه است که این موضوع خود می تواند الگویی از 

رابطه معنوی بین مردم و رهبری را در خاورمیانه به تصویر بکشد.
4- نتیجه قانونی انتخابات هرچه باشد موردقبول جناح ها و جریانات سیاسی است و با 
تغییرات حاصله اگرچه آرایش سیاسی مجلس تا حدودی جابجا می شود ولی آنچه مهم 
است اینکه نمایندگان اصولگرا، اصلاح طلب و معتدل و مستقل همه خود را متعهد به کشور 
و قانون و حفظ حقوق مردم دانسته و این مهم زمینه هر نوع واگرایی و اختلاف را به حداقل 
می رساند و با چنین روحیه ای مجلس آینده در خدمت اهداف نظام و حفظ منافع ملی 

خواهد بود و این همان روح قانون گرایی است که در منطقه ما بسیار کم پیداست.
5- نتایج مرحله اول انتخابات نشان از افزایش تعداد چهره های مستقل و معتدل در 
مجلس دهم دارد که نویددهنده همکاری بیشتر دولت و قوه مقننه در آینده بوده و این امر 
نیز دلیلی بر ارتقای جایگاه ایران اسلامی در روزهای اتی است و چنین نگاهی نشان از بلوغ 
سیاسی در عرصه کلان کشور باهدف ارتقای جایگاه آن دارد که خود تجربه گران بهایی از 

تفاهم سیاسی موردنیاز منطقه ماست.
6- پذیرش نتیجه انتخابات توسط رقبا و داشتن کمترین شکایت و یا اعتراض خود 
پرده ای دیگر از حضور فراگیر مردم است که می تواند ضمن ارائه فضایی از بلوغ سیاست 
ورزی در کشور و داشتن ظرفیت لازم برای تغییرات، گواهی از اجرای قانون توسط تمامی 
دست اندرکاران این عرصه باشد که تلاش کردند به الزامات رقابت قانونی تن دهند و اصول 

آن را نیز به دقت به اجرا گذارند.
سخن آخر اینکه انتخابات 7 اسفند در ایران باوجود فضای رقابتی همانند همیشه به 
پایان رسید و تمامی جریانات و چهره های سیاسی از فردای انتخابات به فکر همکاری برای 

ساختن ایرانی قدرتمند در منطقه خواهند بود.

 عضو شورای مشورتی اصلاح طلبان:

نتیجه انتخابات هفتم اسفند
 معنادار و پیام دار بود

عضو شورای مشورتی اصلاح طلبان با بیان اینکه نتیجه انتخابات هفتم اسفند معنادار 
و پیام دار بود، می گوید اصلاح طلبان دنبال این نیستند که روی این مانور دهند که چه 

میزان چه کسی پیروز شده یا شکست خورده است.
عبدالله ناصری فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت و گو با خبرآنلاین با اشاره به اینکه 
حضور مردم در انتخابات گسترده و چشمگیر بود، گفت: به نظر می رسد مردم به قدرت و 
منزلتی از فهم اجتماعی رسیده اند که باور کنند هر تحولی در داخل کشور را باید با صندوق 
رای شکل بدهند. طبیعتا اینبار هم تحت تاثیر  افراد و گروه های مرجع این موج اجتماعی 
شکل گرفت و یک حماسه ملی توسط مردم خلق شد که بیش از هر کسی، کلیت نظام و 

مردم پیروز این انتخابات بودند. 
وی با بیان اینکه نتیجه انتخابات هفتم اسفند نتیجه پیام داری بود، تصریح کرد: 
مهمترین پیامش این بود که مجلس شورای اسلامی از وجود عناصر تندرو و افراطی تا 
حدود زیادی خالی شود تا فارغ از جبهه بندی های سیاسی و متعارف کشور، افرادی را درون 
خودش داشته باشد که مصلحت اندیشی و منفعت اندیشی عمومی و ملی را به هر چیز 
دیگری ترجیح دهند. نمایندگانی که در عین حال که باید رسالت قانونی خودشان که همان 
نظارت است را دنبال  کنند در حوزه قانونگذاری هم متخصصانه تر و عاقلانه تر برخورد کنند. 
عضو بنیاد باران ادامه داد: این یک اتفاق مثبت و بزرگ برای همه ملت است از جمله 
طرفداران جبهه اصلاحات، حامیان اصولگرایان و حتی کسانی که خارج از این دو جبهه در 

حاکمیت و کف جامعه هستند و به حزب و گروهی وابسته نیستند. 
ناصری با بیان اینکه شرایط فعلی وقت همکاری و همدلی است، اظهار داشت: امیدوارم 
که جامعه و نهادهای حاکمیتی تحلیل مناسبی از این رفتار عمومی مردم و حضور پرشور 
آنها داشته باشند، تحلیلی فارغ از جبهه بندی های سیاسی که متناسب با این رفتار 

اجتماعی باشد. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به نتیجه ای که لیست امید در پایتخت به دست 
آورد گفت: شاید به جرات بتوان گفت این نتیجه برای خود ما با توجه به ردصلاحیت ها، 
غیرقابل پیش بینی بود اما این به رفتار عموم و آحاد جامعه بر می گردد که غیرقابل پیش 

بینی هستند و همان لحظات آخر یا روز آخر تصمیم خودشان را می گیرند. 
وی تصریح کرد: براساس گزارشاتی که تا الان رسیده است تکلیف 50 کرسی دور دوم 
مشخص می شود، اگر بخواهیم طیف مستقل که نمادش مجموعه آقای لاریجانی هست 
با اصولگرایان و اصلاح طلبان را در نظر بگیریم یک حضور بینابینی در کرسی های احراز 

شده شکل گرفته است.
اصولگرایان دنبال قافیه پردازی نباشند

عضو شورای مشورتی اصلاح طلبان با تاکید براینکه جریان های سیاسی نباید درگیر 
دسته بندی و یارگیری سیاسی از مجلس دهم شوند، گفت: »تهران« همیشه پیشانی 
سیاسی انتخابات بوده است و پیروزی و شکست در تهران به منزله  پیروزی یا شکست در 
صحنه انتخابات است. شخصا این بحث هایی که رسانه های تندروها و اصولگرایی مطرح 
می کنند که ما رای شهرستان ها را بردیم را قبول ندارم، اساسا هم اصلاح طلبان دنبال این 
نیستند که روی این عرصه مانور دهند که چه میزان چه کسی پیروز شده یا شکست 

خورده است. 
ناصری خاطرنشان کرد: برای جریان اصلاحات مهم این بود که با حداقل یاران دست 
چندم تایید شده اش نه با یاران اصلیش، حضور چشم گیری داشته باشد که خوشبختانه 
این امر محقق شد و توانست نگاه جهانی را به خودش معطوف کند و در یک رقابت نابرابر 
زمینه یک حضور ملی را رقم بزنند. برای ما اصلاح طلبان این که همه پای صندوق رای 
آمدند حتی کسانی که از صندوق رای ناامید شده بزرگترین افتخار بود. فارغ  از اینکه چه 

تعداد کرسی به جریان اصلاحات تعلق بگیرد. 
 این چهره سیاسی اصلاح طلب گفت: معتقدم جریان اصولگرا هم باید با همین رویکرد 
پیش برود و خیلی دنبال قافیه پردازی نباشد و فضا را به سمت تحریک فضای اجتماعی 
یا تنش زایی نبرد. اصلاح طلبان هوشمند تر از آن هستند که تحت تاثیر این تبلیغات و 

رسانه های تندرو قرار گیرند. 

مسعود پزشکیان:

 مبنای کار مجلس حرف حق باشد
یک نماینده اصلاح طلب در مجلس با تاکید بر این که باید در کشور شایستگی و نه 
جریان های سیاسی حاکم شود گفت که باید در مجلس از حرف حق دفاع کرد و مبنای کار 

حرف های راست و درست و نه جریانی باشد.
مسعود پزشکیان در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر این که طبق مستندات محکم علمی 
باید حرف حق از هر جناحی پذیرفته شود گفت: برای بهبود وضعیت کشور باید شایستگی 
و نه کارهای جریانی حاکم شود از این رو پذیرش محض تصمیمات و اظهارات جریان و یا 

ائتلافی بدون در نظر گرفتن درست و یا غلط آن رویه نادرستی به شمار می آید. 
او ادامه داد: مشکل کشور ما این است که با یکدیگر جریانی و نه براساس شایستگی 
صحبت  می کنیم و همین موضوع باعث شده که نتوانیم مشکل مردم را حل کنیم. قطعا 
باید کارها براساس عقل و اندیشه انجام شود و نمایندگان مجلس براساس دانایی رای دهند 
نه این که چون از گروهی خوش مان نمی آید و با کسی دعوا داریم، حق را نادیده بگیریم. 

منتخب مردم تبریز در مجلس دهم با تاکید بر این که ائتلاف ها باید بر اساس حق، 
عدالت، راستی و درستی ایجاد شده باشد، افزود: طبیعتا مبنا و پایه ائتلاف ها و پایبندی به 
آن نیز باید براساس حق و نه جناح خاصی باشد نه این که چون فلان گروه از من دفاع 
و طرفداری کرده حتی در صورت بیان حرف غیرحق آن را بپذیریم و در مجلس به آن 

نظر رای دهیم. 
پزشکیان در پایان گفت: تمامی تلاش ها باید در راستای حاکم شدن حرف راست و 
درست در کشور به خصوص در مجلس باشد نه این که جریانی حرف غیر حق بزند و به 
اعتبار حمایت آن جریان از ما به آن رای دهیم، رویکردی که بعضا در کشور ما دنبال شده 
و به همین خاطر تاکنون نتوانسته ایم مشکل بیکاری، اقتصاد، صنعت، کشاورزی، آب و 

فرهنگ را حل کنیم.

دبیرکل جمعیت مستقل ایران اسلامی:

مجلس دهم به دور از تنش 
به فکر حل مشکلات مردم باشد

دبیرکل جمعیت مستقل ایران اسلامی با بیان این که دیگر رقابت های انتخاباتی تمام 
شده است گفت: همه جریان ها دست به دست هم دهند تا مشکلات کشور حل شود.

قدرتعلی حشمتیان در گفت وگو با ایسنا با اشاره به این که مجلس دهم سه فراکسیون 
اصلاح طلبان، اصولگرایان و مستقلین و اعتدال گرایان خواهد داشت، اظهار کرد: در این 
شرایط هیچ فراکسیونی به تنهایی نمی تواند تصمیم بگیرد و باید فراکسیون ها با هم رایزنی 

داشته باشند و در این بین اعتدال گرایان و مستقلین تعیین کننده خواهند بود.
او در ادامه افزود:  هر سه فراکسیون باید به دور از تنش و مسائلی که در مجلس نهم و 
در دولت های نهم و دهم وجود داشت به فکر حل مشکلات جامعه باشند. مجلس دهم باید 
برای مبارزه با فساد اقتصادی اقدام جدی کند. علاوه بر این کشور دچار مشکلات اقتصادی 
است، بنابراین اولویت مجلس دهم باید حل این مشکلات یعنی رونق اشتغال و حل مشکل 

ازدواج جوانان باشد.
این فعال سیاسی هم چنین تاکید کرد: مجلس دهم باید مسائل سیاست خارجی و 
داخلی کشور را همراه با مردم همگام با دولت و با تبعیت از رهبری پیش ببرد. وحدت، 
اعتماد، همدلی و دوری از تنش و همراهی با مردم و همکاری با دولت باید در اولویت مجلس 
دهم باشد تا مشکلات مردم حل شود. حشمتیان با اشاره به ردصلاحیت شخصیت های 
اصلاح طلب و مستقل در انتخابات گفت:  با این وجود مردم به صحنه آمدند تا اثبات کنند 
آن ها صاحب اصلی کشور هستند. وی در پایان تاکید کرد: مردم صاحب اصلی این انقلاب 
و نظام هستند، پس باید دولت ومجلس در فضای دور از تنش به دنبال حل مشکلات 

مردم باشند.

عضو جامعه روحانیت مبارز:

پیروز اصلی انتخابات ملت و نظام هستند
یک عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: این که گفته شود پیروز انتخابات اخیر این یا 
آن جریان سیاسی بوده اند درست نیست و پیروز اصلی انتخابات را باید ملت ایران و نظام 

جمهوری اسلامی دانست.
حجت الاسلام و المسلمین حسین ابراهیمی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به نتایج به 
دست آمده در اکثر حوزه های انتخابیه سراسر کشور اظهار کرد:  در حال حاضر مجلس 
دارای موقعیتی است که جناحی نخواهد شد و هم جریان اصولگرا و هم جریان های معتدل 
و اصلاح طلب در آن حضور خواهند داشت و نمی توان مجلس دهم را به این یا آن جریان 
سیاسی متعلق دانست. او افزود: پیروز اصلی انتخابات اخیر ملت ایران و نظام جمهوری 
اسلامی است و تمام نمایندگانی که برای حضور در مجلس خود را آماده خواهند کرد، نیز 
در چارچوب نظام انتخابات شده اند و باید در راستای همان چارچوب ها نیز عمل کنند. این 
عضو جامعه روحانیت مبارزه هم چنین با تاکید بر این که بهترین و والاترین دستورالعمل 
برای نمایندگان مجلس دهم، عمل به توصیه های رهبری خواهد بود، گفت: اگر نمایندگان 
مجلس دهم به توصیه های رهبری عمل کنند، هم اخلاق را رعایت خواهند کرد و هم 
مطالبات مردم را پیگیری خواهند کرد و هم در نهایت جایگاه مجلس در نظام جمهوری 
اسلامی حفظ خواهد شد. ابراهیمی با اشاره به نتایج انتخابات مجلس در شهر تهران اظهار 
کرد:  اگر در تهران، فهرست جریانی رای آورده است، در سایر استان ها وضع به این صورت 
نیست و مجلس دهم مجلس متعادل خواهد بود و البته جناح اصولگرا در آن اکثریت را به 
دست خواهد گرفت. این فعال سیاسی اصولگرا مهم ترین مساله ی مجلس آینده را پیگیری 
مسائل اقتصادی و معیشت مردم دانست و گفت:  نمایندگان مجلس دهم باید با تعامل و 
توافق و حفظ شان مجلس به حل مشکلات مردم بپردازند و هر جریانی در این میان بهتر 

بتواند مطالبات مردم را مورد توجه خود قرار دهد، سربلند و پیروز مجلس خواهد بود.

محمدرضا تابش:

مجلس آینده باید
 به خواست و رأی مردم توجه کند

یک نماینده اصلاح طلب مجلس بابیان این که مجلس دهم متشکل از انسان های 
معتدل،  منعطف و خواستار توسعه و پیشرفت کشور است، گفت:  مجلس آینده باید به 
خواست و رأی مردم توجه کند. نظر مردمی که مبتنی بر تمامیت خواهی و حاکمیت اخلاق 

و فضیلت ها در جامعه به خصوص فضای مجالس است.
محمدرضا تابش در گفت وگو با ایسنا، در ارزیابی از نتیجه انتخابات مجلس گفت: 
اصولگرایان در طول هشت سال گذشته تقریباً سه قوه را در اختیار داشتند که سیاست های 
آن ها در عرصه های مختلف فرهنگی،  سیاسی و اجتماعی مقبول مردم واقع نشده است. 

باید این موضوع را بپذیریم که مردم خواستار تغییر در این سیاست ها و رویه ها هستند.
او با تأکید بر این که انقلاب، اسلام و رهبری را دوست دارد توضیح داد: مردم تحکم و 
حذف و جدا ماندن از دنیا و برخورد قهرآمیز با مسائل را نیز نمی پسندند. باید با عنایت با این 
موضوع در عین حافظت از ارزش های اسلامی رویه ای را برگزینیم که اعتماد مردم حفظ 
شود و اخلاق در جامعه ملاک عمل باشد. هم چنین ایران بتواند در مدار پیشرفت و توسعه 
و ترقی قرار گیرد تا مطالبات و خواسته های مردم برآورده شود. منتخب مردم اردکان در 
مجلس دهم گفت:  درواقع رأی مردم نفی تمامیت خواهی و بداخلاقی و پافشاری بر این بود 
که در عین حفظ ارزش ها و آرمان های انقلاب می خواهند تحولات در عرصه های مختلف 
به وجود آید. وی با تأکید بر این که مجلس دهم باید اخلاق و دوری از افراط گرایی را سرلوح 
کارش قرار دهد، گفت: وظیفه مجلس بعدی با شاکله ای که اکثریت آن ها اعتدالی و منطقی 
هستند این است که اگر حتی مقدار قلیلی از افراد تندرو هم در مجلس آینده حضور دارند 
آن ها نیز مجبور به توجه به رأی مردم شوند. رأیی که در آن نفی تمامیت خواهی و حاکمیت 
اخلاق و فضیلت ها در جامعه به خصوص در فضای مجلس نهفته است. تابش در پایان در 
توضیح گرایش سیاسی مجلس دهم گفت:  مجلس دهم متشکل از انسان های معتدل، 

منعطف و خواستار توسعه و پیشرفت کشور بامشی اخلاقی و ان شاء الله خردورزانه است.

علی مطهری: 

مجلس دهم مردمی تر خواهد بود
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات و اسلامشهر گفت: همه اقشار جامعه در مجلس 

دهم دارای نماینده هستند.
علی مطهری درباره نتایج انتخابات مجلس دهم و در واکنش به مقایسه این با مجلس 
ششم اظهار داشت: هنوز ترکیب مجلس دهم مشخص نیست و باید تا مشخص شدن 
نتایج دور دوم انتخابات صبر کرد. وی ادامه داد: گمان نمی کنم مجلس دهم شبیه مجلس 
ششم باشد زیرا در مجلس آینده همه گرایش های سیاسی حضورداشته و مجلسی متنوع و 
مردمی تر خواهیم داشت. مطهری تأکید کرد: تمامی اقشار جامعه در مجلس دهم نماینده 
خواهند داشت. نماینده مردم تهران،  ری، شمیرانات و اسلامشهر در پاسخ به سؤالی مبنی  بر 
اینکه نمایندگان مستقل در مجلس دهم بیشتر جذب کدام یک از دو طیف اصلاح طلب و یا 
اصولگرا خواهند شد، گفت: باید صبر کرد و دید چه افرادی از چه طیفی وارد مجلس دهم 
می شوند البته بنده هنوز بررسی کاملی در این زمینه انجام نداده ام.وی همچنین بابیان اینکه 
اصلاح طلبان می توانند یک فراکسیون قابل توجهی در مجلس دهم تشکیل دهند، بیان 
داشت: مطمئناً در آینده مجلسی متفاوت از مجلس هشتم و نهم خواهیم داشت. مطهری 
در واکنش  به بحث های ایجادشده در مورد تصدی ریاست مجلس دهم توسط لاریجانی و 

یا عارف نیز تصریح کرد: صحبت درباره ریاست مجلس بسیار زود است.

از سوی سخنگوی وزارت امور خارجه بیان شد؛

واکنش ایران به بیانیه اخیر 
شورای همکاری خلیج فارس 

سخنگوی وزارت خارجه کشورمان بیانیه شورای همکاری خلیج فارس در خصوص 
تروریستی خواندن حزب الله لبنان را محکوم کرد.

به گزارش ایلنا، حسین جابری انصاری گفت: جنبش مقاومت اسلامی، حزب الله لبنان؛ با 
پایداری و استقامت در برابر رژیم صهیونیستی و همراهی همه جانبه با ملت مظلوم و جنبش 
مقاومت فلسطین، به دهه ها رخوت و سستی در رویارویی با اشغالگران فلسطین خاتمه داد 
و نخستین پیروزی بزرگ اعراب و مسلمانان در تاریخ منازعه ضد صهیونیستی را رقم زد و 
برای همیشه به نماد برجسته مقاومت در برابر اشغال و نژادپرستی صهیونیسم تبدیل شد.

وی افزود: مخالفت برخی دولت های عرب با جنبش حزب الله که نماینده زنده و پرتلاش 
آرمان های ماندگار امت اسلامی درزمینه نیل به استقلال و آزادی و عدالت و عزت و کرامت 
و رویارویی با ظلم و ستم و اشغال و نژادپرستی و تروریسم نهادینه دولتی رژیم صهیونیستی 
و افراط گرایی و تروریسم کور تکفیری است، توجیه کننده هم صدایی و هم نوائی این دولت ها 
با اشغالگران فلسطین در تروریستی خواندن جنبش مقاومت نیست و دولتمردانی که با 
فضاسازی و دروغ پراکنی و اعمال فشار به دولت های دیگر در پی صدور چنین موضع گیری 

هائی هستند، دانسته یا ندانسته علیه منافع کشورهای اسلامی عمل می کنند.

امیرعبداللهیان:

به حزب الله افتخار می کنیم 
 معاون عربی و آفریقای وزارت امور خارجه تأکید کرد: کسانی که حزب الله را تروریسم 

می خوانند خواسته و ناخواسته وحدت و امنیت لبنان را هدف قرار داده اند.
به گزارش ایلنا، حسین امیرعبداللهیان با اشاره به تصمیم اخیر شورای همکاری 
خلیج فارس در تروریستی خواندن حزب الله گفت: تروریسم خواندن حزب الله مؤثرترین 
جریان مقاومت و بی توجهی به جنایات رژیم صهیونیستی خطای جدیدی است که به نفع 
ثبات و امنیت منطقه نیست. وی بابیان اینکه کسانی که حزب الله را تروریسم می خوانند 
خواسته و ناخواسته وحدت و امنیت لبنان را هدف قرار داده اند، اظهار داشت: ما به حزب الله 
لبنان در خط مقدم مقاومت علیه رژیم صهیونیستی و پیشتاز مبارزه با تروریسم در منطقه 
افتخار می کنیم. معاون وزیر امور خارجه ادامه داد: وحدت ملی، امنیت و ثبات لبنان و 

حمایت از انسجام همه گروه های لبنانی سیاست اصولی جمهوری اسلامی ایران است.

یادداشت

اخبــار

 دبیر شورای عالی امنیت ملی بابیان 
به معنای ماجراجویی  انقلابی گری  اینکه 
نیست، گفت: تسخیر سفارت آمریکا اقدامی 
انقلابی بود اما تعرض به سفارت عربستان، 
یک ماجراجویی بود و تشخیص مرز بین 
و  بینش  در  ماجراجویی،  و  انقلابی گری 
بصیرت صحیح و نگاه به شاقول فرمایشات 

رهبری است.
به گزارش ایلنا، دریابان علی شمخانی 
گرامیداشت  یادواره  در  پنجشنبه  عصر 
شهیدان باکری، با اشاره به وصیت نامه شهید 
باکری که در آن ذکرشده »اگر شبانه روز 
و  اسلام  نعمت  که  باشیم  خدا  شکرگزار 
امام را به ما عنایت فرموده باز کم است و 
بایستی محتوای فرامین امام را درک و عمل 
نمائیم تا بلکه قدری از تکلیف خود را در 
شکرگزاری بجا آورده باشیم«، خاطرنشان 
کرد: با ترجیح منافع ملی بر خواسته های 
شخصی و جناحی، باید مطالبه مقام معظم 
رهبری در شکل گیری مجلس آینده باهدف 
پیشرفت همه جانبه و درون زا پیگیری شود. 
شورای  در  رهبری  معظم  مقام  نماینده 
عالی امنیت ملی، مهم ترین رمز موفقیت و 

عبور از گردنه های دشوار پیش روی نظام 
را توجه به مقوله پیشرفت درون زا دانست 
و در ادامه با تجلیل از مشارکت گسترده 
مردم در انتخابات، این حضور را پشتوانه 
قدرت و امنیت ملی کشور توصیف کرد و 
افزود: مسئولیت پذیری و تعهد نمایندگان 
منتخب نیز مکمل و تقویت کننده امنیت و 
منافع ملی خواهد بود. وی ادامه داد: ملت 
ایران شاه را به دلیل وابستگی بیرون راندند 
و صدام را شکست دادند و 37 سال نیز بر 
استقلال خود پافشاری کردند و برای حفظ 
عزت خود ایستاده و حماسه های حضور را 
در عرصه هایی مانند انتخابات، روزهای قدس 
و 22 بهمن و تاسوعا و عاشورا و اربعین 
حسینی به نمایش می گذارند. نماینده مقام 
معظم رهبری افزود: به میزانی که دشمنان 
به اعمال فشار و تقابل خود ادامه می دهند، 
ملت ایران نیز بر استقلال خواهی و افزایش 
قدرت درونی خود بیشتر تأکید می کند. 
شمخانی بابیان اینکه »سیاست جمهوری 
اسلامی ایران، مسیر تعامل و همکاری های 
مسالمت آمیز و درعین حال عدم وابستگی 
است«، تصریح کرد: انقلابی گری به معنای 

ماجراجویی نیست بلکه حرکت راهبردی و 
دقیق بر مبنای تعالیم اسلام ناب است که 
ما را در دوران دفاع مقدس در عملیات های 
مختلف به پیروزی رساند. دریابان شمخانی 
افزود: تسخیر سفارت آمریکا اقدامی انقلابی 
بزرگ تر  انقلابی  راحل،  امام  فرموده  به  و 
عربستان، یک  به سفارت  تعرض  اما  بود 
ماجراجویی بود و تشخیص مرز بین انقلابی 
گری و ماجراجویی، در بینش و بصیرت 
صحیح و نگاه به شاقول فرمایشات رهبری 
است. وی ادامه داد: مسیر انقلابی موجب 
شد تا باتجربه های عملیات های خیبر و بدر، 
امروز یکی از قدرتمندترین نیروهای دریایی 
را در سطح منطقه در اختیار داشته باشیم 
که ابرقدرت ها را وادار به عذرخواهی می کند. 
دبیر شورای عالی امنیت ملی همچنین به 
برخی ویژگی های شهید باکری پرداخت و 
گفت: از جمله ویژگی های شهید باکری، 
تشخیص صحیح مسئولیت و تلاش وافر 
و خستگی ناپذیر برای انجام آن بود و این 
ویژگیِ نشأت گرفته از فرهنگ مقاومت و 
دفاع مقدس، برای جامعه امروز نیز مورد 
نیاز است. شمخانی تصریح کرد: اگر به جای 

در  طلبکاری  فرهنگ  مسئولیت پذیری، 
کشور غلبه کند، موجب تضعیف توان و 
اراده ها خواهد شد و بدین منظور باید رفتار 
و منش شهیدان از جمله شهید باکری را به 
صورت ملموس به جوانان امروز انتقال داد. 
وی در همین راستا تاکید کرد: انسان طلبکار 
فقط سر سفره می نشیند و انتقاد می  کند یا 
دوست دارد سر سفره مجانی بنشیند اما در 
مقابل، بر فرهنگ انقلابی مسئولیت پذیری 
در  را  منفعت  و  می کند  تاکید  انسان 
خدمت رسانی و تلاش بیشتر می بیند. رئیس 
نیروهای  راهبردی  تحقیقات  مرکز  سابق 
را  امروز  مسلح، مهمترین معضل جامعه 
تامین معیشت مردم دانست و تاکید کرد: 
همه فارغ از هر نوع گرایش باید به فکر حل 
این مسأله باشند و بدین منظور باید با اجرای 
اقتصاد مقاومتی ایران را در جایگاه عالی خود 
قرار دهند. عضو مجمع تشخیص مصلحت 
امروز  زیادی  افراد  کرد:  خاطرنشان  نظام 
هستند که گمنام برای کشور در زمینه های 
مختلف علمی، صنعتی و کارآفرینی فعالیت 
می کنند و بدون توقع مشغول کمک به 

محرومان و عمران کشور هستند.

شمخانی مطرح کرد:

تعرض به سفارت عربستان، ماجراجویی بود نه انقلابی گری 

قائم مقام جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم گفت: به دلیل تخریب هایی که صورت 
گرفت فهرست جامعه مدرسین با کاهش 

10 درصدی رأی مردم مواجه شد.
آیت الله مرتضی مقتدایی ظهر پنج شنبه 
در همایش گردهمایی حافظان ولایت که 
در حسینیه جان نثاران برگزار شد، بابیان 
این که در اکثر استان های کشور فهرست 
جامعه مدرسین رأی آورده است، گفت: 
در کشور بیش از ۸0 درصد به فهرست 
جامعه مدرسین رأی دادند که در دوره 
قبل این رقم ۹0 درصد بود که این کاهش 
10 درصدی به دلیل تخریب هایی بود که 
توسط دیگران صورت گرفت. او خاطرنشان 
کرد: این که جامعه مدرسین برای انتخابات 
مجلس خبرگان کسانی را معرفی می کند 

و در انتخابات مجلس هیچ گونه دخالتی نمی کند به خاطر 
دستور امام )ره( نسبت به این موضوع است. دبیر شورای 
عالی حوزه های علمیه گفت: امام )ره( در اوایل انقلاب اعضای 
جامعه مدرسین را خواستند و به آن ها گفتند که در انتخابات 
مجلس دخالتی نداشته باشند ولی گفتند که اطلاعیه بدهید 
و از مردم بخواهید که در انتخابات شرکت کنند. وی ادامه داد: 
امام )ره( تأکید کردند که وظیفه جامعه مدرسین است که 

در هر دوره از انتخابات مجلس خبرگان افرادی را با بررسی 
و صلاحیت انتخاب کنند و آن ها را به مردم معرفی کنند. 

قائم مقام جامعه مدرسین خاطرنشان کرد: به دلیل تأکید 
امام )ره( نسبت به دخالت جامعه مدرسین در انتخابات 
مجلس خبرگان، جامعه مدرسین بر اساس نیازمندی های 
هر استان و بارأی گیری میان اعضا، افرادی را برای شرکت در 

این انتخابات به مردم معرفی می کند.
 مقتدایی با اشاره به اهمیت مجلس خبرگان اظهار کرد: 

اعضای مجلس خبرگان درزمانی که نیاز 
باشد باید از بین افراد مجتهد یک رهبر 
انتخاب کنند و اگر این مجلس آماده نباشد 
مشکل بزرگی پیش می آید. به گزارش 
ایسنا، او ادامه داد: در زمان رحلت امام )ره( 
مجلس خبرگان ظرف چند روز با برگزاری 
جلسات مکرر توانست مقام معظم رهبری 
را انتخاب کند که ایشان ازنظر مدیریت، 
بهترین وضعیت  در  و …  تقوا، سیاست 

بودند. 
کشورهای  وضعیت  به  اشاره  با  وی 
همسایه ایران اظهار کرد: امنیتی که در 
معظم  مقام  سایه  در  فقط  است  کشور 
رهبری شکل گرفته است. مدیر شورای 
 7 انتخابات  به  قم  علمیه  حوزه  عالی 
اسفندماه اشاره کرد و افزود: حماسه ای که 
در انتخابات هفت اسفند به شکل دشمن ناامید کن و دشمن 
نابود کن انجام گرفت اقتدار نظام را کاملًا به نمایش گذاشت. 
او در پایان گفت: از همه کسانی که تحت تأثیر جوسازی ها 
قرار نگرفتند و به همان فهرست جامعه مدرسین برای 
مجلس خبرگان و به فهرست شورای ائتلاف اصولگرایان برای 
مجلس شورای اسلامی رأی دادند تشکر می کنم و امیدوارم 

که از برکات آن در آینده بهره مند شوند.

آیت الله مرتضی مقتدایی:

تخریب ها رأی به فهرست جامعه مدرسین را کاهش داد
اخبار

حسن  لاسجردی

شکست  تحلیل  به  اصولگرا  تحلیلگر  ایمانی،  ناصر 
گفت:  و  پرداخت  اسفند  هفتم  انتخابات  در  اصولگرایان 

مخالفت با برجام علت شکست اصولگرایان بود.
وی گفت: برای تحلیل رأی مردم در 7 اسفند و شکست 
لیست اصولگرایان در تهران باید مجموعه دلایل مختلفی 
را در نظر گرفت، تنها یک دلیل به وجود آورنده این اتفاق 

نبوده است. 
مردم  که  نیست  بی سابقه  امر  این  البته  افزود:  وی 
به خصوص مردم تهران در انتخابات مجلس شگفتی آفرینی 
می کنند. اولین بار هم نیست که مردم در انتخابات مجلس 
به نوعی رأی می دهند که قابل پیش بینی نباشد. پیش ازاین 
تغییرات  که  بودند  داده  رأی  طوری  مردم  بار  چند  هم 
گسترده ای در مجلس ایجاد کرده بود. اگر بخواهیم روند 
تاریخی را هم نگاه کنیم در مجالس قبل هم یک بار به این 
جناح به صورت کامل رأی داده اند یک بار هم به جناح مقابل 
به صورت کامل را ی داده اند. ازاین رو به نظرم خیلی اتفاق 
عجیبی نیفتاده است که یک لیست کامل از یک جناح در 

تهران کاملًا رأی آورده است. 
به گزارش انتخاب، ایمانی با اشاره به نتایج انتخابات 
مجلس چهارم، ششم و هفتم می گوید: در مجالس قبلی 
خصوصاً در دوره چهارم، ششم و هفتم نیز مردم به صورت 
کامل به یک لیست رأی داده اند. پس این امر سابقه دارد است 
و احتمالاً هم در آینده بازهم این اتفاقات می افتد که ناگهان 
مردم بخواهند فقط یک لیست کامل از یک جناح وارد 
مجلس شود. پس زیاد نباید از این اتفاق ابراز شگفتی کنیم. 
ایمانی ادامه داد: در 25 سال گذشته یک نکته مهم در 
نوع رأی دادن مردم وجود دارد. مردم معمولاً ترجیح دهند 
در دور اول هر رییس جمهوری مجلس را هم جوری انتخاب 
کنند که همراه با رئیس جمهور وقت باشد. احتمالاً مردم 
می خواهند به شکلی عمل کنند که رئیس جمهور وقت بتواند 
با همکاری مجلس مشکلات کشور را حل کند شما در ادوار 
مختلف مجلس نگاه کنید این امر به وضوح روشن است. 
مثلًا در دوره اول ریاست جمهوری آقای هاشمی رفسنجانی 
مجلس سوم چندان همراه باسیاست های دولت آقای هاشمی 
نبود. در انتخابات بعدی در مجلس چهارم مردم نمایندگانی را 
انتخاب کردند که همراه با رئیس جمهور و سیاست های آقای 
هاشمی باشند. یا در دوره بعد از دوم خرداد سال 76 و روی 

کار آمدن دولت اصلاحات، مردم در انتخابت مجلس ششم 
در سال 7۸ نمایندگانی را انتخاب کردند که همسو با رئیس 
دولت باشند. بعدازآن نیز در مجلس بعدی در دوران احمدی 
نزاد دوباره همین اتفاق افتاد. پس این امر یک سابقه دارد. 
به نظرم مردم ایران به این نتیجه رسیده اند که به دولت ها 
خصوصاً در دور اول این فرصت را بدهند که مجلسی همسو 
داشته باشند تا بتوانند باهم کار کنند و برنامه های خود را 

پیش ببرند. 
ایمانی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به اینکه 
در 12 سال گذشته اصولگرایان به صورت کامل مجلس را 
در دست داشته اند، یکی از عوامل رأی مردم در انتخابات 7 
اسفند را ارائه فرصت به چهره های جدید دانست و گفت: در 
12 سال گذشته در تمامی ادوار گذشته مجلس اصولگرایان 
اکثریت مجلس را در دست داشته اند. در اینجا نمی خواهم 
وارد بحث تائید یا نقد عملکرد این نمایندگان اصولگرا بشوند. 
مردم  معمولاً  آنان  عملکرد  بودن  مطلوب  برفرض  حتی 
از چهره های جدید استقبال می کنند. مردم می خواهند 
به چهره های جدید با حرف های جدید فرصت بدهند که 
وارد عرصه شوند. ازاین رو می توان یکی از دلایل رأی دادن 
مردم در 7 اسفند به چهرهِ های جدید لیست امید را این 
دانست که می خواهند که این فرصت را به آنان بدهند که 
وارد عرصه شوند. حرف های جدید را امتحان کنند. به نظرم 
در فرایند کلی سیاست در ایران معمولاً مردم بعد از چند 
سال از چهره های تکراری خسته می شوند و خواهان یک 
چهره جدید در عرصه سیاست ورزی هستند. به نظرم یکی از 

عوامل رأی مردم در 7 اسفند هم این می تواند باشد. 
ایمانی در ادامه تأکید کرد: معمولاً مردم از تیپ های 
تکراری خسته می شوند. وقتی یک چهره جدید و حرف 
جدید می شنوند تمایل بیشتری دارند که بعد از 12 سال 
تیپ های قدیم و تکراری را هم کنار بگذارند و به چهره های 
جدید روی بیاورند. از این نظر هم باید انتخاب جدید مردم 

را تحلیل کرد. 
ایمانی در پاسخ به این سؤال که آیا رأی مردم به نوعی 
اعتراض به عملکرد اصولگرایان نبوده است؟ گفت: قطعاً 
می توان برخی از عملکردهای اصولگرایان را نقد کرد؛ اما 
اینکه در 2 سال گذشته یک فضایی راه افتاد که اصولگرایان 
را مخالف برجام نشان داد بیشترین تأثیر را در رأی مردم 

داشت درحالی که واقعیت چیز دیگری بود. اصولگرایان واقعاً 
مخالف برجام نبودند. اتفاق بخش بزرگی از اصولگرایان همراه 
با دولت در این امر مهم شرکتت داشتند. برجام دستاورد 
بزرگ نظام بود. برجام یک اتفاق تاریخی مهم برای کل 
ایران و جمهوری اسلامی و نظام و دولت و مجلس بود. 
همه باهم با رهنمودهای درست رهبری برجام را به ثمر 
رساندند؛ اما متأسفانه یک فضایی ایجاد شد که در ذهن مردم 
اینجا افتاد که اصولگرایان مخالف برجام هستند. درحالی که 
بخش بزرگی از همین اصولگرایان برای تصویب برجام در 
مجلس همراهی و کمک کردند؛ اما چون یک عده کوچکی 
از تندرو ها با ادبیات توهین آمیز و تند با برجا مخالفت کردند 
همین در ذهن مردم اثر گذاشت و مردم آن را پای همه ی 

اصولگرایان نوشتند.
ایمانی یکی از دلایل شکست اصولگرایان را یکی شدن 
دانست  مردم  ذهن  در  اصولگرایان  باکلیت  تندرو  اقلیت 
و گفت: در ذهن مردم اینجا افتاد که اصولگرایان با برجام 
مشکل دارند. درحالی که این تلقی کاملًا نادرست بود. این 
برداشت اشتباه مردم ناشی از تندروی یک عده ای قلیل بود. 
درحالی که شاکله عمومی اصولگرایان این گونه نبودند. شاید 
10 -20 نفر فقط مخالف برجام بودند؛ اما در ذهن مردم چیز 

دیگری جا افتاد.
ایمانی در پاسخ به این سؤال که چرا کلیت اصولگرایان 
حساب خود را از تندرو ها جدا نکردند و حتی بعضاً به خاطر 
حفظ تندرو ها در لیست حتی جریان های معتدل مثل آقای 
لاریجانی را حذف کردند گفت: بالاخره این اتفاق افتاد. قبل از 
انتخابات هم کسی پیش بینی نمی کرد که مردم به این شکل 
رأی بدهند. حالا هم حتی اگر برفرض بگیریم که تندرو ها 
هم در لیست نبودند. اصولگرایان معتدل هم می گذاشتند 
در لیست شاید مسئله اصلًا تغییر نمی کرد. چون رأی مردم 

قابل پیش بینی نبود. 
ایمانی با تأکید بر اینکه اصلاح طلبان چهره های کارآمد 
و قوی در لیست ندارند گفت: با احترام به همهٔ کسانی 
که انتخاب شدند اما باید بگویم اصرار اصلاح طلبان برای 
بستن یک لیست 30 نفره از کسانی که ناشناخته هستند 
و تجربه ای هم ندارند استفاده کردند که من این را درک 
نمی کنم؛ اما به هر صورت این افراد الان انتخاب شده اند و 

امیدوارم در راستا خواسته های مردم عمل بکنند.

ناصر ایمانی تحلیلگر اصولگرا : 

مخالفت با برجام علت شکست اصولگرایان بود

وزیر دادگستری گفت: حضور همیشگی 
مردم در عرصه های مختلف موجب کاهش 
فشار و ناکارآمد بودن توطئه ها و عزت و 

سربلندی این نظام الهی است.
مصطفی  حجت الاسلام والمسلمین 
و  بیست  در  سخنانی  در  پورمحمدی 
شهید   220 و  سرداران  یادواره  یکمین 
منطقه کن و سولقان گفت: مردم با حضور 
کم نظیر خود در انتخابات اخیر علاوه بر 
ایجاد یاس و ناامیدی برای دشمنان، به دنیا 
ثابت کردند که همیشه پشتیبان این نظام 
الهی بوده و برای سرنوشت خود ارزش قائل 
هستند. او ادامه داد: امروز کشور ما نیازمند 
حضور همه مردم در تمامی عرصه هاست 
یعنی  حضور،  یک  یعنی  انتخابات  زیرا 
هستیم و در مورد سرنوشت خود بی تفاوت 

نخواهیم بود.
وزیر دادگستری بابیان پیروزی ایران 
در مذاکرات هسته ای گفت: اگر پای میز 
مذاکره نشسته ایم و پنج تا امضاء کرده ایم 
به این معنا نیست که دنیای استکبار هرچه 

بخواهد بگوید ما چشم بگوییم.
پورمحمدی افزود: در هر زمان اگر لازم 
باشد دفاع می کنیم و اگر لازم باشد سخن 
گفته و یا در جای خود حق خودمان را 

می گیریم.
وی با تأکید بر این که ملت ایران باید 
در مقابل دنیای استکبار همچون همیشه 
یکپارچه بوده و ایستادگی کند، افزود: هفتم 
اسفند امسال و حضور باشکوه مردم پاسخ 

محکمی به دشمنان این نظام است که 
یعنی ما هنوز ایستاده ایم.

او بابیان این که بسیاری از رسانه های 
کردن  دلسرد  دنبال  به  تنها  خارجی 
مردم از انقلاب و حضور نداشتن آن ها در 
انتخابات بودند، گفت: حضور مردم در این 
انتخابات آن قدر قوی و محکم بود که برای 
چندمین بار به دنیا ثابت کرد ملت ایران 

یکپارچه بوده و هست.
وزیر دادگستری با تأکید بر این که این 
کشور به برکت خون مطهر شهدا در تمامی 
عرصه ها پیروز خواهد بود، خاطرنشان کرد: 
حضور حدود سه میلیون رأی اولی در این 
دوره از انتخابات تودهنی به دشمنان این 
نظام بود که ما نسل سومی ها نیز بااقتدار 

و عزت در مقابل دنیای استکبار هستیم.
پورمحمدی ادامه داد: حضور همیشگی 
مردم در عرصه های مختلف موجب کاهش 
فشار و ناکارآمد بودن توطئه ها و عزت و 

سربلندی این نظام الهی است.
سخنانش  از  دیگری  بخش  در  وی 
شورای  مجلس  نمایندگان  به  خطاب 
اسلامی گفت: حضور گسترده مردم در 
پای صندوق های اخذ رأی نشان از رضایت 
کامل آن ها از اعمال شما نیست بلکه به 
معنی حمایت هر چه بیش تر از نظام و 

ولایت است.
او تأکید کرد: حضور باشکوه و ارزشمند 
یک  حتی  نشدن  تعطیل  مقابل،  در  و 
صندوق به هر دلیل یک اتفاق خوب به 

معنای اخلاق خوب بود که باید یاد بگیریم 
در هر موردی انتقاد نکنیم.

که  دیدم  من  داد:  ادامه  پورمحمدی 
برخی از نمایندگان رأی نیاورده بودند به 
رقبای خود تبریک گفتند این یعنی اخلاق 
نیکو، آدم نباید حزن از دست دادن داشته 

باشد.
باید قدردان حضور 
گسترده مردم باشیم

از  همواره  باید  ما  این که  بابیان  وی 
خدمت کردن به مردم لذت ببریم گفت: 
امروز کشور به حضور همه ما نیاز دارد و 
در انتخابات هفتم اسفند ملت ایران نشان 
داده است که به سرنوشت و خیر و شر خود 

حساس هستند.
نباید  این که  بابیان  دادگستری  وزیر 
تنها به دنبال بهانه گیری باشیم، گفت: باید 
قدردان حضور گسترده مردم باشیم و از 

این قدرت به خوبی استفاده کنیم زیرا این 
مهم نشانگر یک پیام خوب بود.

پورمحمدی با تأکید بر این که حضور 
پررنگ مردم در تمامی عرصه ها موجب 
قوت و اقتدار هرچه بیش تر نظام خواهد 
اگر خدای ناکرده حتی  کرد:  اظهار  شد، 
دولت نیز از مسیر خارج شد، باید با احترام 
و انتقاد سازنده طوری عمل کنیم که بهانه 

به دست دشمنان ندهیم.
وی خاطرنشان کرد: در دوران پس از 
برجام نیز باید در خصوص مسائل اقتصادی 
گام های بلندتری برداریم و به فکر حل 

مشکلات مردم باشیم.
وزیر دادگستری در بخش دیگری از 
سخنانش بازنده نگه داشتن یاد و خاطر 
شهدا هشت سال دفاع مقدس و مدافعان 
حرم گفت: زنده نگه داشتن یاد و خاطر 
شهدا یکی از سنت های ارزشمند است که 
در کشور ما به ویژه در مناطق و محلات 
این گونه  برگزاری  افزود:  او  دارد.  وجود 
که  کسانی  و  است  مشعل داری  محافل 
یاد و خاطره شهدا را زنده نگه  می دارند 
مشعل دار راه شهدا محسوب می شوند. وزیر 
دادگستری اظهار کرد: مقابله با سختی، 
مسائل  خصوص  در  نبودن  بی تفاوت 
مختلف کشور، زنده نگه داشتن یاد و خاطر 
شهدا، دلسوزی، کار و تلاش، پاسخ گویی 
فرهنگ  همان  درواقع  بودن  دردمند  و 
شهادت است که همچنان در کشور ما 

وجود دارد. 

وزیر دادگستری:

نباید تنها به دنبال بهانه گیری باشیم



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,440,000یک مثقال طلا

1,025,000یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,020,000سکه بهار آزاد ی

10,040,000سکه امامی

5,200,000نیم سکه

2,780,000ربع  سکه

1,890,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

530 MVM37,500,000 

رونق بازار مسکن در نیمه اول سال آینده 
رئیس اتحادیه صنف مشاوران املاک تهران گفت: افزایش وام مسکن فرصت خوبی را در 
بازار مسکن برای خارج شدن از رکود این بخش فراهم می آورد به طوری که موجب رونق 

بازار مسکن در نیمه اول سال آینده خواهد شد.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین به نقل از روابط عمومی اتحادیه صنف مشاوران املاک 
تهران، حسام عقبائی با بیان اینکه افزایش انواع وام مسکن درمصوبه شورای پول و اعتبار 
را برای بازار مسکن بسیار خوب ارزیابی می کنیم، گفت: چرا که رقم وام صندوق پس 
انداز مسکن یکم در شهرتهران دو برابر شده است و در سایر شهرها هم افزایش پیدا 

کرده است.
رئیس اتحادیه صنف مشاوران املاک تهران با بیان اینکه وام های 60 میلیونی کمتر 
از 12 درصد ارزش بهای یک آپارتمان را تامین می کرد، افزود: اگرچه افزایش سقف 
تسهیلاتی که در این طرح پیش بینی شده مناسب است اما محدود کردن آن به زوج های 
جوان شمولیت دهک های درآمدی به ویژه درآمدهای پایین را کاهش می دهد، اما باید 

گفت درصد زیادی از متقاضیان واقعی مسکن را پوشش نمی دهد. 
وی با اشاره به اینکه امیدواریم رقم سود کاهش بیشتری پیدا کند، افزود: اتفاق دیگری 
که افتاد این بود که رقم وام حساب ممتاز مسکن افزایش یافت که این هم یک اقدام خوب 
و موثر برای خروج از رکود مسکن است ضمن آنکه با پرداخت تسهیلات بدون سپرده 
هم موافقت شده که این تسهیلات می تواند تاثیر زیادی را در خانه دار شدن متقاضیان 
داشته باشد که البته سود آن را 20 درصد در نظرگرفتند که کاهش آن نقش زیادی را 

بر بازار مسکن دارد. 
عقبائی رکود دو سال اخیر را در 30 سال گذشته بی سابقه دانست و گفت: امیدواریم 
که با این مصوبه، در 6 ماهه ابتدای سال ۹5 شاهد رشد خوبی در بخش مسکن باشیم 
و این بازار به تدریج از رکود خارج شود، البته تا پیش از این هم پیش بینی می شد که 
در نیمه دوم سال ۹5 رونق داشته باشیم اما با این مصوبه به 6 ماهه ابتدای سال آینده 

امیدواریم.
 گفتنی است شورای پول و اعتبار سه شنبه شب در جلسه ای، با امکان اعطای تسهیلات 
مسکن از محل صندوق پس انداز مسکن یکم به زوجین خانه اولی روی یک پلاک ثبتی از 
۸00 ، 600 و 400 میلیون ریال به ترتیب یک میلیارد و 600 میلیون ریال در شهر تهران 
)هر یک از زوجین حداکثر ۸00 میلیون ریال(، یک میلیارد و 200 میلیون ریال در مراکز 
استان ها و شهرهای بالای 200 هزار نفر )هریک از زوجین حداکثر600 میلیون ریال( و 
۸00 میلیون ریال در سایر مناطق شهری )هر یک از زوجین حداکثر 400 میلیون ریال( 
با رعایت حداکثر تسهیلات معادل ۸0 درصد ارزش ملک موافقت کرد.  بر اساس تبصره 
این مصوبه، اولویت استفاده از منابع اقساط وصولی طرح مسکن مهر برای تکمیل واحدهای 

نیمه تمام طرح یاشده به قوت خود باقی است. 

اعتراض 900 هزار نفری به حذف از یارانه 
در جریان حذف یارانه بگیران پردرآمد، بالغ بر ۹00 هزار نفر از حذف شدگان معترض 

شدند که در نهایت بیش از نیمی از آنها به لیست سازمان هدفمندی یارانه ها برگشتند. 
به گزارش ایسنا، اجرای قانون هدفمندی یارانه ها از سال 13۸۹ تا کنون پرداخت 60 
مرحله یارانه نقدی به ازای هر نفر 45 هزار و 500 تومان را به همراه داشته است. پرداخت 
هایی که برخلاف قانون هدفمندی یارانه ها با انحراف از تقسیم بندی های انجام شده برای 

توزیع منابع ناشی از اصلاح قیمت حامل های انرژی انجام شده است. 
طبق آخرین گزارش سازمان هدفمندی یارانه ها، حدود 220 هزار میلیارد تومان طی 60 
مرحله به عنوان یارانه نقدی به متقاضیان که در مجموع پنج میلیارد نفر بوده اند، پرداخت 
شده است. 160 هزار میلیارد تومان از این رقم از محل اصلاح قیمت حامل های انرژی، 53 
هزار میلیارد تومان از محل بودجه عمومی و همچنین 5700 میلیارد تومان نیز با استقراض 

از بانک مرکزی تامین شده است. 
روند نامطلوب اجرای قانون هدفمندی یارانه ها و هزینه کرد 220 هزار میلیارد تومانی 
برای توزیع نقدی که سهم سایر بخش ها به ویژه تولید و رفاه اجتماعی وهمچنین دولت را 
در خود هضم کرد، شرایط را به سمتی برد که در قانون بودجه سال گذشته و سال جاری 

دولت مکلف به غربالگری یارانه بگیران و تخصیص آن به نیازمندان شد. 
طبق بند )و( تبصره 21 قانون بودجه سال گذشته دولت موظف بود تا یارانه نقدی را 
فقط به سرپرستان خانوار های متقاضی که به تشخیص دولت نیازمند دریافت یارانه باشند، 
پرداخت کند که البته مجموع درآمد سالانه آنها کمتر از رقم تعیین شده توسط دولت باشد. 
در ادامه این تاکید، در بند)ح( تبصره 20 قانون بودجه سال 13۹4 نیز دولت موظف شد 
تا یارانه خانوارهای پردرآمد را قطع کند. با این توضیح که خانوارهای پردرآمد به تشخیص 

دولت و براساس شرایط اقلیمی، بعد خانوار و محل سکونت و میزان درآمد تعیین شوند. 
به هر حاال گرچه نبود اطلاعات کافی و نقصی که در بانکهای اطلاعاتی وجود داشت 
مانعی بزرگ در اقدام به غربالگری یارانه بگیران محسوب می شد، اما با تاکید قانون بودجه، 
فشارها و انتقادادت مطروحه از سوی نمایندگان و کارشناسان و از سویی دیگر فشار هزینه 
های تحمیلی بر دولت و کسری های این طرح موجب شد تا در نهایت از اواخر سال گذشته 

و رسما از ابتدای امسال حذف یارانه بگیران پردرآمد آغاز شود. 
گرچه بر خلاف وعده داده شده از سوی دولت، هیچ گاه گزینه ها و شرایط حذف از یارانه 
رسما اعلام نشد و مشخص نبود که خانوارها بر چه اساسی از دریافت یارانه نقدی حذف 
می شوند ولی آخرین آمار ارائه شده از سوی سازمان هدفمندی یارانه ها حاکی از کنار 
گذاشتن حدود 3.3 میلیون نفر از دریافت یارانه نقدی است. اما در این مسیر با توجه به 
اعتراض و شکایات مطرح شده از سوی حذف شدگان، وزارت"تعاون،کار و رفاه اجتماعی " 
به عنوان بانی شناسایی و حذف یارانه بگیران پردرآمد سامانه ir.yaraneh10 را راه اندازی 
کرد تا معترضان بتوانند با مراجعه به این سامانه شکایات خود را ثبت کرده و بعد از بررسی 
های انجام شده در صورت بروز خطا، حذف شدگانی که مشمول دریافت یارانه می شوند 

دوباره به لیست برگردند. 
آنطور که ایزدی-رییس سازمان هدفمندی یارانه ها- در آخرین اظهارات خود اعلام کرده 
است، تاکنون توسط وزارت " تعاون، کار و رفاه اجتماعی" یارانه سه میلیون و 300 هزار نفر 
که به عنوان افراد غیرنیازمند تشخیص داده شدند از آمار یارانه بگیران حذف شده است که 

از این تعداد حدود ۸70 هزار نفر به حذف یارانه خود اعتراض کردند. 
به گفته وی پس از بررسی های انجام شده در مورد شرایط معترضان، یارانه حدود 561 

هزار نفر دوباره برقرار شده است. 
آمار اعلامی سازمان هدفمندی از تعداد حذف شدگان و میزان بازگشت داده شده به 
جمع یارانه بگیران در حالی تامل برانگیز و مهر تاییدی بر عدم توانایی پایگاه های اطلاعاتی 
دولت برای حذف پردرآمدهاست که با توجه به همین موضوع و اینکه در بین حذف 
شدگان تعداد قابل توجهی مستحق دریافت یارانه نیز وجود داشته اند، اخیرا نوبخت-رییس 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی- اعلام کرده است که با توجه به شرایط موجود و عدم 

دسترسی به اطلاعات کافی، پرداخت یارانه نقدی همچنان ادامه دارد. 
وی با اشاره به جمعیت بیش از 75 میلیون تومانی دریافت کننده یارانه نقدی گفته که به 
هر حال در بین این تعداد اقشار هدف و نیازمند به یارانه وجود دارند که نمی توان آنها را از 
دریافت این مبلغ محروم کرد. درعین حال با توجه به اینکه اطلاعات کافی برای شناسایی 
تمامی اقشار وجود ندارد در نتیجه از آنجایی که نمی خواهیم افراد نیازمند یارانه این منبع را 

از دست دهند فعلا پرداخت نقدی به طور کلی حذف نخواهد شد. 
تایید اظهارات نوبخت، همان حذف 3.3 میلیون نفری است که در بین آنها حدود ۹00 
هزار نفر اعتراض خود را اعلام کرده اند و درنهایت بررسی های دولت آن را به این نتیجه 
رسانده که در مورد حدود 561 هزار نفر یعنی بیش از نیمی از کسانی را که حذف کرده، 

خطا و اشتباه داشته و ناچار به برقراری مجدد یارانه آنها شده است. 

شورای پول و اعتبار که همین چندی پیش مجوز افزایش 
نرخ سود وام مسکن را تا حداکثر 20 درصد صادر کرده بود، 
اخیرا تاکید کرده که باید سود این تسهیلات متناسب با 

کاهش نرخ سود بانکی کاهش یابد. 
به گزارش ایسنا، گرچه اغلب سود وام های مسکن نسبت به 
سایر سودهای متداول در شبکه بانکی پایین تر بوده و حتی 
در دوره هایی تا 10 درصد هم بین این نرخ ها فاصله وجود 
داشته است. اما در مجموع با توجه به دوره های بازپرداخت، 
مجموع سود سنگینی را به دریافت کنندگان تحمیل کرده و 

نارضایتی آنها را به دنبال داشته است. 
نرخ سود وام مسکن عمدتا در سالهای اخیر تغییر خاصی 
نداشته و اغلب بین 13، 14 یا 16 درصد بوده است. با این 
حال متقاضیان اگر دوره بازپرداخت طولانی تر و در حد 12 
سال را انتخاب کنند باید دو تا 2.5 برابر وام دریافتی به بانک 
مسکن برگردانند، در غیر این صورت اگر دوره بازپرداخت 
کوتاه تر داشته باشند میزان اقساط ماهانه بسیار سنگین تر 

خواهد بود. 
این در حالی است که به عنوان نمونه در حال حاضر گیرنده 
وام های صندوق پس انداز مسکن - وام های 40، 60 و 
۸0 میلیونی- باید با سود 14 درصد تا حدود یک میلیون 
و 200 هزار تومان در ماه قسط بپردازد و تا بیش از دو برابر 
تسیهلاتی دریافتی در مجموع بازپرداخت داشته باشد و یا 
اینکه در مصوبه اخیر شورای پول و اعتبار که وام مسکن 
برای زوجین تا 160 میلیون تومان افزایش یافت، با سود 14 
درصدی و در یک دوره 144 ماهه، گیرنده وام باید ماهانه تا 
دو میلیون و 300 هزار تومان اقساط و در کل 330 میلیون 

تومان بازپرداخت داشته باشد. 
میزان اقساط و سود پرداختی در وام های دریافتی از طریق 
اوراق نیز که با سود 1۸.5 درصد در اختیار مشتریان قرار 
می گیرد، برای آنها سنگین و چندان راضی کننده نیست؛ 
موضوعی که در نهایت موجب کاهش استقبال متقاضیان 
تسهیلات مسکن می شود آنهم در شرایطی که سقف وام ها 
به ویژه در سال جاری تا حد قابل توجهی افزایش یافته 

ولی سایر شرایط موجب شده تا خریداران مسکن تا حدی 
از دریافت این تسهیلات عقب نشینی کرده آن را به صرفه 

ندانند. 
اما در سویی دیگر با کاهش مجدد نرخ سود بانکی در سال 
جاری و رسیدن نرخ سود تسهیلات به 22 درصد، شورای 
پول و اعتبار در آخرین جلسه خود در هفته اخیر که مجموعه 
ای از مصوبات مسکنی را نیز به همراه داشت نسبت به این 
موضوع تذکر داده است. اعضا به بانک مسکن تاکید و آن را 
موظف کرده اند که "نسبت به کاهش نرخ سود تسهیلات 
مسکن )حداکثر 1۸.5 درصدی( متناسب با کاهش نرخ های 

سود مصوب شورای پول و اعتبار اقدام کند". 
الزام بانک مسکن از سوی شورای پول و اعتبار برای کاهش 
نرخ سود تسهیلات این بانک که به نظر می رسد سود 1۸.5 
درصدی تسهیلات دریافتی از طریق اوراق حق تقدم را مورد 
تاکید قرار داده، در شرایطی است که در همین چند ماه اخیر 

و به دنبال افزایش سقف این وام از 35 به 60 میلیون تومان، 
شورای پول و اعتبار مجوز افزایش سقف سود وام مسکن تا 
20 درصد را صادر کرده بود که به دنبال آن نیز نرخ سود 
از حدود 16 به 1۸.5 درصد افزایش یافت و در تسهیلات 

جدید اعمال شد. 
به هر حال با توجه به زمزمه های اخیر در رابطه با کاهش 
نرخ سود تسهیلات مسکن و تغییر رویکرد شورا در این رابطه، 
باید انتظار داشت تا در آینده ای نزدیک نرخ سود وام مسکن 
متناسب با کاهش نرخ سود در شبکه بانکی کاهش یابد. این 
در حالی است که در زمانی که نرخ های سود تسهیلات در 
شبکه بانکی تا 30 درصد بود و حال که به 22 درصد کاهش 
یافته، نرخ های مربوط به وام مسکن تغییری نداشته و حتی 
افزایش نیز یافته است؛ هر چند که در راستای این کاهش 
به طور حتم کسری های احتمالی که برای بانک مسکن به 

همراه خواهد داشت نیز مورد توجه قرار خواهد گرفت. 

شورای پول و اعتبار در اقدام اخیر خود برای ایجاد رونق و افزایش تقاضا برای خرید مسکن، 
وام مسکن زوجین را از طریق پس انداز به 160 میلیون تومان و از طریق اوراق به 100 
میلیون تومان افزایش داد؛ اقدامی که به اعتقاد رییس کمیسیون تسهیل تجارت و صادرات 
اتاق بازرگانی تهران می تواند در راستای رونق ساخت و ساز، کاهش نقدینگی و سیاست های 

کلی خروج از رکود تاثیرگذار باشد. 
محسن بهرامی ارض اقدس در گفت وگو با ایسنا، گفت: اساسا بخش مسکن به چند دلیل، 

یکی از مهمترین بخش های اقتصادی در کشور است. 
وی ادامه داد: با عقب ماندگی تاریخی به لحاظ کمبود مسکن مواجه هستیم و هر سال 
کسری عرضه و تولید مسکن به آن اضافه می شود. از سوی دیگر بافت های فرسوده به ویژه 
در شهر های کوچک کشور بسیار زیاد هستند. در چنین شرایطی باید سالانه توان تولید بیش 
از یک میلیون واحد مسکونی را در داشته باشیم تا در یک دوره میان مدت هفت تا 10 سال 
بتوانیم بافت های فرسوده را بازسازی کنیم و نیاز های عقب مانده و متراکم شده را پاسخ دهیم. 
بهرامی ارض اقدس عنوان کرد: از نظر تولید و عرضه نیز، مسکن از جمله بخش هایی است 
که به طور مستقیم بیش از 220 شغل را پوشش می دهد و با رونق گرفتنش می تواند مشاغل 
زیادی را در رشته های مختلف از جمله کارگری، مهندسی، معماری، صنایع در و پنجره 
سازی، فولاد، تاسیسات، شیشه و ... را فعال کند. از این جهت هر چقدر مسکن بیشتری 

ساخته شود تعداد مشاغلی که در این بخش ایجاد می شود می تواند بیشتر شود. 
رییس کمیسیون تسهیل تجارت و صادرات اتاق بازرگانی با اشاره به تاثیر رونق بخش 
مسکن در کاهش بیکاری تصریح کرد: یکی از مسائل مهم این دولت که از دولت قبلی به 
ارث برده نرخ بالای بیکاری است. با توجه به شغل هایی که طی هشت سال دولت های نهم 
و دهم از دست رفته است باید فرصت های شغلی دو برابر روال معمول شود از این منظر هم 
بخش مسکن می تواند به ایجاد تعادل و ظرفیت های جدید اشتغال کمک کند و بازار کار را 
متحول کند.  وی افزود: مسئله مهم دیگر، حجم نقدینگی بسیار بالا در کشور است که مسکن 
می تواند بخش عمده ای از این نقدینگی را صرف خود کند و عملا با جذب نقدینگی در بازار 

مسکن خطر تورمی را خنثی کند. 

بهرامی ارض اقدس با اشاره به یکی از مهمترین اقدامات در جهت رونق بازار مسکن گفت: 
یکی از اقداماتی که دولت می تواند برای رونق بخش مسکن انجام دهد افزایش قدرت خرید 
از طریق تحریک تقاضاست. در دوران رکود، خانه هایی که سازندگان مسکن ساختند به دلیل 
اینکه بازار در حالت انتظار به سر می برد روی دست شان ماند. این رکود باعث شد سازندگان 
مسکن آسیب ببینند و با مشکلات بانکی مواجه شوند.  رییس کمیسیون تسهیل تجارت 
و صادرات اتاق بازرگانی تهران عنوان کرد:  اگر بتوان طرف تقاضا را تحریک کرد رونق به 
بخش مسکن باز می گردد و سازندگان مسکن با روحیه بهتر و ظرفیت بالاتری به ساخت 
و ساز مسکن مشغول می شوند.  وی افزود: یکی از راهکار های تحریک تقاضا این است که 
قدرت خرید متقاضیان افزایش پیدا کند و از مجموع متقاضیان مسکن، افرادی که برای بار 
اول می خواهند صاحبخانه شوند و سندی به نامشان نبوده و ملکی نداشتند دراولویت قرار 
بگیرند. خوشبختانه دولت با نگاه ویژه به افرادی که می خواهند برای بار اول خانه بخرند وام و 
تسهیلات بیشتری را اختصاص داده است؛ به گونه ای که سهم نسبتا مناسبی از کل نقدینگی 
مورد نیاز را در قالب تسهیلات به خریداران مسکن پرداخت می کند.  بهرامی ارض اقدس 
اضافه کرد: افزایش سقف وام مسکن برای خرید مسکن به ویژه برای افرادی که برای بار اول 
قصد خرید مسکن دارند اقدام بسیار مثبتی است که امیدواریم بانک ها نیز در راستای این 
سیاست به صنعت ساختمان، رونق ساخت و ساز و همچنین سیاست های خروج از رکود 
دولت کمک کنند.  رییس کمیسیون تسهیل تجارت و صادرات اتاق بازرگانی درباره چگونگی 
بازپرداخت وام خرید مسکن گفت: پیشنهاد من برای بازپرداخت وام جدید مسکن شیوه 
پلکانی است. افرادی که در کشور ما مستاجر هستند عملا برخلاف استانداردهای معمول 
دنیا که حدود یک سوم درآمدشان صرف تامین اجاره مسکن می شود، بیش از 100 درصد 
درآمدشان را باید صرف پرداخت اجاره کنند و عملا برای سایر هزینه هایشان هیچ درآمدی 

باقی نمی ماند. 
وی افزود: در ارتباط با بازپرداخت وام مسکن باید به گونه ای برنامه ریزی شود که افراد همان 
اجاره ای را که قبلا پرداخت می کردند اکنون با قدری بیشتر برای قسط خرید مسکن پرداخت 

کنند یعنی در واقع خودشان مستاجر خودشان شوند. 

اولتیماتوم برای پایان جولان دهی سودهای وام مسکن 

بهرامی ارض اقدس مطرح کرد 

مهمترین نتایج وام 160 میلیونی مسکن 

مجلس نهم در حالی کار خود را در هفته ابتدایی خرداد ماه سال 
13۹1 آغاز کرد که در حوزه راه و شهرسازی با دو ارث از مجلس 
هشتم روبه رو بود؛ ارثیه هایی که باعث شد این مجلس لااقل برای 
مدتی طولانی نتواند تغییراتی جدی در عرصه راه و شهرسازی و تیم 

مدیریت این وزارتخانه به وجود بیاورد. 
به گزارش ایسنا، طرح کاهش تعداد وزارتخانه های دولت و ادغام 
چند وزارتخانه اقتصادی با یکدیگر در نخستین ماه ها از سال ۹0 
شمسی از سوی دولت دهم پیگیری شد. طرحی که سرانجام روی 
چند وزارتخانه عمده تمرکز یافت تا لااقل برای مدتی چند ساله 

مسکن را با حوزه راه ادغام کند. 
نمایندگان مجلس هشتم در 31 خرداد ماه سال 13۹0 رای به 
ادغام دو وزارتخانه مسکن و شهرسازی و راه و ترابری دادند تا دو 
حوزه ستادی اقتصاد کشور ادغام شده و با یک وزیر واحد به کار خود 
ادامه دهد. هرچند ادغام این دو وزارتخانه از همان روزهای ابتدایی 
نیز موافقان و مخالفان جدی داشت، زیرا از یکسو مخالفان معتقد 
بودند می توان با استفاده از مدیریت مسیر های بین شهری به شکلی 
مشترک با آنچه داخل شهر اتفاق می افتد به مدیریتی یکپارچه 
رسید و مخالفان معتقد بودند گستردگی حوزه های تحت پوشش 
این وزارتخانه کار را برای مدیریت و پیگیری طرح ها دشوار می کند، 
اما آنچه مجلس هشتم به تصویب رساند تا حد زیادی مجلس نهم را 

در اعمال تغییرات جدید در این حوزه محدود کرد. 
ارثیه دوم مربوط به وزیری بود که باید در این وزارتخانه مشغول 
به کار می شد؛ پس از آنکه مجلس با موافقت شورای نگهبان رای 
به تاسیس وزارت راه و شهرسازی داد، در جلسه پنجم تیرماه سال 
13۹0 و در حضور 237 نماینده علی نیکزاد را به عنوان نخستین  

وزیر راه و شهرسازی ایران برگزید. 
در این جلسه 205 رای موافق، 16 رای مخالف و 16 رای ممتنع 
به علی نیکزاد داده شد تا یکی از رکوردهای رای اعتماد به وزرای 

محمود احمدی نژاد شکسته شود. 
در طول حدود دو سالی که عمر دولت دوم احمدی نژاد با مجلس 
نهم تداخل پیدا کرده بود، عملا درگیری و یا سوال گسترده ای در 
رابطه با عملکرد وزیر راه و شهرسازی مطرح نشد. هرچند کند بودن 
پیگیری برخی پروژه ها، نام مشخص بودن شرایط مسکن مهر در 
برخی حوزه ها و شرایط قرار داد با پیمانکاران باعث شد نیکزاد در این 
رابطه توضیحاتی ارائه کند، اما مجلس هم رای با دولت دهم چندان 

علاقه ای به چالش کشیدن این وزیر نداشت. 
با پیروزی حسن روحانی در انتخابات ریاست جمهوری رییس 
جمهور در روز تحلیف در مجلس لیست وزرای مورد نظر خود را به 
نمایندگان مجلس نهم ارائه کرد تا عباس آخوندی که پیش از این 
در دولت سازندگی سابقه وزارت مسکن را داشت به عنوان گزینه 
مدنظر روحانی در وزارت راه و شهرسازی مطرح شود. هرچند برخی 
اختلاف نظرهای سیاسی میان آخوندی و نمایندگان مجلس فرآیند 
رای اعتماد به وزیر پیشنهادی روحانی را با دشواری مواجه کرد، اما 
سرانجام این عباس آخوندی بود که موفق شد در جلسه رای اعتماد 

با 15۹ رای موافق به ساختمان خیابان دادمان برود. 

در این جلسه آخوندی 107 رای مخالف و 1۸ رای ممتنع را نیز 
دریافت کرد. 

با روی  کار آمدن آخوندی که دارای مدرک کارشناسی ارشد 
مهندسی راه و شهرسازی و دکتری اقتصاد سیاسی از دانشگاهی 
در انگلستان است، نوعی تحول خاص در عملکرد وزارت راه و 
شهرسازی آغاز شد که شاید از نظر برخی از نمایندگان مجلس نهم 

خوشایند به نظر نمی رسید. 
آخوندی به صراحت در نخستین موضع گیری های خود اعلام کرد 
مخالف جدی طرح مسکن مهر است هرچند با توجه به تعهدات 
دولت او نیز متعهد خواهد بود که این برنامه را به سرانجام برساند در 
کنار آن وزیر راه و شهرسازی برلزوم کاهش نقش دولت در عرصه ی 
اقتصاد و ورود پرقدرت سرمایه گذاران بخش خصوصی،داخلی و 
خارجی تاکید داشت که این دو محور بعضا مشکلاتی را بر سر راه 

رابطه وزیر راه و شهرسازی دولت یازدهم با مجلس به وجود آورد. 
از عمر دولت روحانی  آخوندی در طول حدود سه سالی که 
می گذرد، بارها به کمیسیون های تخصصی و یا صحن علنی مجلس 
رفته تا نسبت به سوال ها یا ایرادات نمایندگان مجلس نهم پاسخگو 

باشد. 
با  اما  نهم  با مجلس  نقطه اختلاف جدی آخوندی  نخستین 
سوالی به نسبت خنده دار شکل گرفت جایی که نمایندگان یکی از 
حوزه های انتخابی کشور تلاش کردند با جمع کردن امضاء به دلیل 
مشکلات فاضلاب یکی از شهرها استیضاح آخوندی را کلید بزنند، 
هرچند در ابتدا اعلام شد تعداد نمایندگانی که رسما درخواست 
استیضاح آخوندی را داشتند به حدنصاب به 10 نفر رسیده اما این 

طرح با توجه به مذاکرات وزیر با نمایندگان راه به جایی نبرد. 
این اما آخر کار آخوندی با نمایندگان مخالف اش در مجلس 

اصولگرای نهم نبود، چند ماه بعد و در مهرماه سال 13۹4 این بار 
مخالفان آخوندی با قدرت بیشتری به صف شدند تا رسما وزیر راه 
روحانی را استیضاح کنند. در متنی که نمایندگان مجلس برای 
استیضاح آخوندی منتشر کردند پنج محور اصلی وجود داشت عدم 
انجام تعهدات، زمان اخذ رای، مشکلات حوزه عمومی وزارتخانه، 
مشکلات حوزه زمین، مسکن شهری و روستایی، مشکلات حوزه 
اصلی  محور  پنج  وزارتخانه  مالی  حوزه  مشکلات  و  حمل ونقل 

استیضاح آخوندی را تشکیل می داد. 
اصلی ترین کسی که پیگیری استیضاح را انجام داد حسن کامران  
نماینده مردم اصفهان در مجلس نهم  بود شخصی که از روزهای 
ابتدایی چندان رابطه خوبی با وزیر راه و شهرسازی نداشت و پس از 
چند مورد صحبت و انجام سوال سرانجام طرح استیضاح وزیر راه و 

شهرسازی را به شکلی رسمی کلید زد. 
نکته جالب توجه این است که با مشخص شدن نتایج انتخابات 
مجلس دهم بخش قابل توجهی از نمایندگان استیضاح کننده وزیر 
راه و شهرسازی دیگر در مجلس بعدی حضور نخواهند داشت. 
روح الله حسینیان از ابتدای انتخابات ثبت نام نکرد، حمید رسایی رد 
صلاحیت شد مهدی کوچک زاده، فاطمه آلیا، زهره طبیب زاده نوری، 
مجتبی رحماندوست و محمود نبویان جزو نمایندگان تهران بودند 

که در انتخابات رای نیاوردند. 
در حوزه های شهرستان نیز دیگر نامی از حسن کامران و بهرام 
بیرانوند دیده نمی شود. در این بین یکی از نمایندگانی که نام اش در 
فهرست استیضاح کنندگان آخوندی وجود داشت و به مجلس دهم 

نیز راه یافته جواد کریمی قدوسی نماینده مردم مشهد است. 
یکی دیگر از اصلی ترین کسانی که جزو جبهه مخالفان سیاست های 
آخوندی در مجلس نهم به حساب می آمد، سید مهدی هاشمی 

نماینده مردم تهران و رییس کمیسیون عمران بود. در شرایطی که 
رابطه وزیر راه و شهرسازی با بسیاری از نمایندگان کمیسیون حسنه 
به نظر می رسد، اما سید مهدی هاشمی هرگز خود را در فهرست 

طرفداران آخوندی قرار نداد. 
وی در حوزه های مختلف مانند پیگیری طرح مسکن مهر، رکود 
موجود در بازار و مشکلاتی مانند نبود امنیت در حمل ونقل هوایی 
نسبت به اقدامات آخوندی گلایه داشت تا جایی که اعلام کرد کند 

شدن مسکن مهر علت استیضاح وزیر راه و شهرسازی بوده است. 
نکته جالب توجه این است که سید مهدی هاشمی نیز که ریاست 
یکی از مهم ترین کمیسیون های اقتصادی مجلس را در اختیار داشت 
نه تنها در فهرست ائتلاف اصولگرایان قرار نگرفت که حتی در بین 

60 رای ابتدایی مردم تهران برای مجلس دهم نیز جای ندارد. 
جلسه استیضاح وزیر راه و شهرسازی با پیام هایی روشن به پایان 
رسید. آخوندی که سه شنبه 14 مهرماه 13۹4 به مجلس نهم رفت 
تا از کارنامه دو ساله اش دفاع کند، توانست با رایی نسبتا بالا نسبت 
به دوره قبل در جایگاه خود ابقاء شود. آخوندی در این جلسه 175 
نماینده را به باقی ماندن خود راضی کرد و در این بین تنها 72 
نماینده مخالف و پنج رای ممتنع باقی ماند تا بدین ترتیب رای 
اعتماد مجلس با افزایشی 15 درصدی نسبت به نمایندگان حاضر 
و افزایشی 16 نفره نسبت به کل آرای موافق بار دیگر آخوندی را 

نسبت به باقی  ماندن در این پست ابقاء کند. 
با پایان رسیدن جلسه استیضاح آخوندی دوران تقابل و همکاری 
مستقیم وزیر راه و شهرسازی با مجلس نهم نیز به روزهای پایانی 
خود نزدیک شد تا بسیاری از بحث های طولانی مدت و مداوم بر سر 
عملکرد آخوندی در این جایگاه نیز در ماه های پایانی مجلس نهم 

کاهش پیدا کند. 
به این ترتیب مجلس نهم به عملکرد خود در حوزه وزارت راه و 
شهرسازی با سه دوگانه مهم پایان داد. از سویی مجلس کار خود را 
در شرایطی آغاز کرد که مجلس قبل هم رای به ادغام وزارت راه و 
شهرسازی داده بود و هم وزیری برای آن منسوب کرده بود. با این 
وجود اما این مجلس در طول چهار سال عمر خود دوبار به وزاری راه 
و شهرسازی رای اعتماد داد هرچند که نیکزاد هرگز از این مجلس 
رایی دریافت نکرد، اما عباس آخوندی یکبار در جلسه ابتدایی رای 
اعتماد به هیات وزراء و یکبار در جریان جلسه  استیضاح خود رای 

موافق نمایندگان مجلس را به دست آورد. 
با وجود آنکه آخوندی توانست با مجلس اصولگرای نهم مسیر 
خود را ادامه دهد، اما از هم اکنون به نظر می رسد مجلس آینده 
برای آخوندی شرایطی مساعد تر به وجود خواهد آورد. یار قدیمی 
کابینه هاشمی و فردی که مواضع اش نزدیک به اصلاح طلبان تلقی 
می شود می تواند در شرایطی کار خود را مجلس دهم را آغاز کند 
که تنها در فهرست 30 نفره تهران تمام گزینه های اصلاح طلب 
رای آوردند و در این بین دیگر خبری از سوالات و انتقادات مداوم 
نمایندگانی مانند علی اصغر زراعی، مهدی کوچک زاده، روح الله 
حسینیان، محمود نبویان، سید مهدی هامشی و حمید رسایی 

وجود نخواهد داشت. 

نگاهی به رابطه وزارت راه و شهرسازی با مجلس نهم 

دو ارث بزرگ، دو وزیر، دو رای اعتماد 

آگهی مفقودی

اصل قرارداد واگذاری زمین 

شهری به شماره پلاک ثبتی 

53-۹-271 مفقود گردیده و 

از درجه اعتبار ساقط میباشد.
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لطفا کمی قانون بخوانید

اعلام خودمختاری در فدراسیون فوتبال

پس از ایراد سازمان بازرسی به اساسنامه فدراسیون فوتبال، رییس این فدراسیون 
گفت که فدراسیون فوتبال نهادی مستقل و خاص است. او مدعی شد که فدراسیون 
تابع قوانین کشور نیست، اما آیا واقعا مسوولان فدراسیون از قوانین کشور در این باره 

بی خبرند؟
براساس قوانین داخلی تاسیس و فعالیت یک شخصیت حقوقی تابعی از قانون خاص 
است به عنوان مثال شرکت های خصوصی بر اساس قانون تجارت تاسیس و فعالیت 
می کنند، موسسات غیردولتی یا همان ngoها هم بر اساس آیین نامه مصوبه دولت از 
وزارت کشور و یا سایر نهادهای دولتی مجوز فعالیت اخذ می کنند، تشکل های صنفی 
نیز بر اساس قانون مربوطه تشکیل و مجوز فعالیت اخذ می کنند و در همه موارد فوق 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور پس از تطبیق شرایط قانونی اقدام به ثبت موسسه 

کرده و پس از آن موسسه و نهاد مذکور دارای شخصیت حقوقی مستقل می شود.
بر اساس قانون فهرست نهادها و مؤسسات عمومی غیر دولتی به انضمام الحاقیه 
آن واحدهای سازمانی مشروحه زیر و مؤسسات وابسته به آنها، مؤسسات و نهادهای 
عمومی غیر دولتی موضوع تبصره ماده 5 قانون  محاسبات عمومی کشور مصوب 1366 

می باشند:
1- شهرداریها و شرکت های تابعه آنان مادام که بیش از 50 درصد سهام و سرمایه 

آنان متعلق به شهرداری ها باشد.
2 - بنیاد مستضعفان و جانبازان انقلاب اسلامی.

3 - هلال احمر.
4 - کمیته امداد امام.

5 - بنیاد شهید انقلاب اسلامی.
6 - بنیاد مسکن انقلاب اسلامی.

7 - کمیته ملی المپیک ایران.
۸ - بنیاد 15 خرداد.

۹ - سازمان تبلیغات اسلامی.
10 - سازمان تأمین اجتماعی.

 تبصره 1 _ مؤسسه وابسته از نظر این قانون واحد سازمانی مشخصی است که به 
صورتی غیر از شرکت و برای مقاصد غیر تجارتی و غیر انتفاعی توسط یک یا چند 
مؤسسه و نهاد عمومی غیر دولتی تأسیس و اداره می شود و به نحوی مالکیت آن متعلق 

به یک یا چند مؤسسه یا نهاد عمومی غیر دولتی باشد.
 قانون فوق در جلسه روز یک شنبه 1۹ تیر ماه 1373 مجلس شورای اسلامی تصویب 

و  در 2۹ تیر 13۹3 به تصویب شورای نگهبان رسیده است.
همچنین بر اساس ماده واحده مصوب سال 1376، الحاق بندهای )11( و )12( به 
قانون فهرست نهادها و مؤسسات عمومی غیر دولتی عبارت  زیر به عنوان بند )11( به 

قانون فهرست نهادها و مؤسسات عمومی غیر دولتی مصوب 1373 اضافه شد:
11- فدراسیون های ورزشی آماتوری جمهوری اسلامی ایران.

 تبصره - اساسنامه فدراسیون های مذکور حداکثر ظرف مدت )3( ماه پس از تصویب 
این قانون بنا به پیشنهاد سازمان تربیت بدنی به تصویب هیأت وزیران خواهد رسید.

بر این اساس کمیته ملی المپیک و کلیه فدراسیون های ورزشی بر اساس قانون 
فوق به عنوان نهاد غیردولتی و عمومی تعریف شده اند، حال چگونه رییس کهنه کار 
فدراسیون فوتبال و بعضا نزدیکانش چشم خود را بر روی واقعیت بسته و فوتبال کشور 
را در آستانه بحران بین المللی قرار می دهند و اصرار دارند که اساسنامه فدراسیون 
فوتبال خاص است و با این خاص بودن می توان هر نوع تفسیر شخصی نیز از آن 
داشت. این گونه اظهارنظر ها که بی اطلاعی آشکار مسوولان فدراسیون از قوانین جاری 
کشور را می رساند بسیار جای تامل دارد و می تواند نوعی قانون گریزی نیز تلقی گردد.

اساسنامه  نزدیکانش  و  فدراسیون  رییس  استدلال  مهم ترین  می رسد  نظر  به 
فدراسیون فوتبال است که بر اساس اعلام نظر سازمان بازرسی کل کشور اصولا به 
تصویب هیات وزیران نرسیده و طبیعتا فاقد وجاهت قانونی است، اما بر فرض تصویب 
نیز مصوبات هیات دولت نافع مصوبات مجلس شورای اسلامی نخواهد بود و اساس 
تصمیم گیری حقوقی در کشور قوانین مصوبه مجلس است و در صورت تعارض نیز 

مصوبات هیات دولت فاقد وجاهت قانونی خواهد بود.
امید است حال که در آستانه انتخابات فدراسیون فوتبال قرار داریم و حساسیت های 
حقوقی و قانونی و هم چنین حساسیت های ملی پیرامون آن پررنگ تر از هر زمانی شده، 
همه طرفین و داوطلبان خود را ملزم به رعایت قانون کرده و منافع کشور و فوتبال را 

فدای منافع شخصی و باندی خود نکنند. 

استقلال و پرسپولیس ثروتمندان فقیر؛

معمایی به نام بلیت فروشی مسابقات فوتبال

سالهاست مسئولان ورزش و فوتبال به دنبال پیدا کردن راه حلی برای بلیت فروشی 
طبق استانداردهای جهانی و درآمدزایی از این راه برای باشگاه ها هستند اما هنوز اندر 

خم یک کوچه مانده اند!
ورزش ایران برای درآمدزایی در بخش ها و حوزه های مختلف شرایطی بحرانی دارد 
و با وجود همه تلاش هایی که صورت گرفته مسئولان ورزش هنوز نتوانسته اند از این 

فرصت خوب برای درآمدزایی استفاده کنند.
در این میان فوتبال به عنوان پرطرفدارترین ورزش کشور شرایطی بدتر دارد و 
کیلومترها با استاندارهای روز دنیا فاصله دارد. موضوعی که اگر با روال فعلی دنبال 

شود نه تنها این فاصله کمتر نخواهد شد بلکه هر روز بر متراژ آن اضافه خواهد شد.
بهرام افشارزاده می گوید: »پیشنهاد می دهیم به سازمان لیگ تا برای سال بعد بلیط 
فروشی را خودمان انجام دهیم«. این حرف کاملا درست است و لازم. در واقع دیر هم 
هست، همین امروز تمام باشگاه های ایران در سراسر کشور بلیط فروشی را خودشان 
انجام می دهند و تنها استقلال و پرسپولیس هستند که به دلیل نداشتن ورزشگاه 

اختصاصی بلیط فروشی با آنها نیست و با سازمان لیگ است.
این موضوع از آن جهت خوب نیست که باشگاه ها هرگز به طور دقیق متوجه 
نمی شوند که چه تعداد تماشاچی در کدام بازی ها داشته اند و به این ترتیب نمی توانند 
بازاریابی کنند و هوادارشان را هم به سمت ورزشگاه ها سوق دهند و از آن بالاتر این 
که درآمد ناشی از بلیط فروشی در حساب و کتاب هایشان در سازمان لیگ می ماند و 

هر هفته پرداخت آن به آینده موکول می شود.
اگر از زاویه ای دیگر به ماجرا نگاه کنیم تعداد تماشاگران پرسپولیس و استقلال 
بیشتر از باشگاه های دیگر هستند و در نتیجه نمی توان از سیستم دستی برای کنترل 
بلیط ها استفاده کرد. با وجود همه این مشکلات فتح الله زاده و رویانیان سه سال قبل 
با شرکتی به توافق رسیده بودند که هم تجهیزات و هم نیروی انسانی این کار را تقبل 
می کرد و از روی هر بلیط درصدی به عنوان هزینه برمی داشت. این طرح محاسن 
زیادی داشت، اول اینکه تامین نیروی انسانی هزینه بالایی داشت و وارد کردن و نصب 
گیت های جدید هم هزینه های فراوانی داشت که با این روش به صورت اشتراکی و 

واگذاری، نه نیروی انسانی لازم داشت و نه تجهیزات.
با این وجود سازمان لیگ که تازه هزینه کرده بود و گیت های جدید الکترونیکش 
تازه به گمرک رسیده بود با این موضوع موافقت نکرد، وزارت ورزش هم تمایل نداشت 

که بلیط های »وی آی پی« خودش را دو دستی تقدیم باشگاه ها کند.
این همه در حالی بود که فتح الله زاده طرح خوبی برای »وی آی پی ها« داشت و 
قصد داشت با»وی آی پی ها« برخی هواداران خاص را به صورت مشخص از درب 
خانه تا استادیوم و دوباره تا درب خانه به ورزشگاه بیاورد و برای خدمات آن درآمد زایی 
کند. از آنسو رویانیان هم چنین دیدگاه هایی را ارائه کرده بود و قرار بود پشت بلیط ها 
را هم آگهی بزنند تا درآمد زایی داشته باشند. در هر حال آن طرح ها عقیم ماند و به 
نتیجه نرسید و حالا دوباره افشارزاده می خواهد بحث بلیط فروشی را با سازمان لیگ 
مطرح کند، کاری که بالاخره روزی باید به سرانجام برسد و باشگاه مالک بلیط هواداران 

خودش باشد.
باید دید افشارزاده و طاهری چه برنامه ای دارند و سازمان لیگ آیا بلیط فروشی را 
پس از سال ها به استقلال و پرسپولیس واگذار می کند؟ آنها حتما تا امروز هزینه های 

گیت های حالا قدیمی شده خود را درآورده اند، البته اگر به تهران رسیده باشد.

راه آهن صفر - استقلال یک

 آبی ها با راه آهن به صدر بازگشتند

استقلال با یک گل راه آهن را شکست داد تا بار دیگر 
صدرنشین لیگ شود.

دیدار تیم های راه آهن و استقلال از هفته بیست و دوم 
رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران با برتری یک بر صفر 
استقلال به پایان رسید. تک گل این بازی را محمدرضا 

خرسندنیا در دقیقه 45+1 به ثمر رساند.
نیمه نخست:

در بیست دقیقه نخست، این دیدار با توجه به تغییرات 
زیاد استقلالی ها در فاز دفاعی، این راه آهن بود که بازی 
تهاجمی را ارائه داد ولی تلاش های این تیم بخصوص در 

ضربات کرنر نتیجه بخش نبود.
در اواسط نیمه نخست استقلالی ها کمی جلو کشیدند 
اما فرصت گلزنی خاصی به دست نیاوردند تا اینکه در دقیقه 
25 بازی تیم راه آهن روی یک ضد حمله فرصت مناسبی 
را به دست آورد. سید علی فاطمی بازیکن سابق پرسپولیس 
و فعلی راه آهن این فرصت را در داخل محوطه جریمه 
استقلال داشت تا تیمش را به گل برساند اما شوت او را 

رحمتی با یک دست به کرنر فرستاد.
در ادامه این دیدار و در دقیقه 32 بازی شوت سجاد 
شهباززاده می توانست استقلال را به گل برساند اما توپ او 

به تیر عمودی دروازه برخورد کرد و راهی اوت شد.
در دقیقه 45 حرکت خوب شهباززاده از سمت چپ 
دروازه راه آهن با پاس رو به بیرون او همراه شد که شوت 
خرسندنیا را ابتدا فروزان گرفت اما در ادامه با پای خود 
توپ را درون دروازه کرد تا استقلال با یک گل پیش بیفتد.

نیمه دوم:
نخست  دقیقه  همان  در  استقلال  دوم  نیمه  آغاز  با 
می توانست به گل برسد. سجاد شهباززاده در مقابل دروازه 
راه آهن فرصت مناسبی برای گلزنی داشت اما توپ او را 
فروزان راهی کرنر کرد. در ادامه این دیدار تیم راه آهن نبض 
بازی را در دست گرفت و در دقایق 4۸ و 50 توسط حامد 
زمانی و عباس زاده می توانست به گل برسد اما شوت های 
این دو بازیکن به شکلی خطرناک از بالای دروازه استقلال 

راهی اوت شدند.
در ادامه این نیمه بازی متعادل و کم افت و خیزی از 
سوی دو تیم ارائه شد تا اینکه در دقیقه 66 ضربه سر 
میلاد ابطحی به تیر افقی دروازه استقلال برخورد کرد 

و راهی اوت شد.
این دیدار پاس دیدنی فخرالدینی به  در دقیقه 74 
فرشید اسماعیلی او را در موقعیت خوبی قرار داد و پاس 
عرضی او به عادل شیحی، می توانست گل دوم را به 
همراه داشته باشد اما ضربه شیحی به تیر عمودی دروازه 

راه آهن برخورد کرد.
در اواخر این دیدار تیم راه آهن یک پارچه حمله شد و 
دفاع استقلال نیز در مقابل این حملات با وجود متزلزل 

بودن موفق عمل کرد و گلی وارد دروازه استقلال نشد.
ترکیب راه آهن: محسن فروزان، ابراهیم کریمی، فرشاد 
فرجی، احمد مهدی زاده، حمیددیوسالار، مهدی حنفی، 
حامد زمانی )سباستین استرندوال 76(، بهادر عبدی، علی 
فاطمی )محمدرضا سلیمانی ۸۹(، مهراداد محمدی و 

محمدعباس زاده )میلاد ابطحی 55(.
ترکیب استقلال: مهدی رحمتی، میلاد فخرالدینی، هرایر 
مگویان، امین حاج محمدی، امید نورافکن )میثم مجیدی 
73(، روزبه چشمی، محمدرضا خرسند نیا )عادل شیحی 
71(، بهنام برزای، محسن کریمی )مهدی مومنی ۸4(، 

فرشید اسماعیلی، سجاد شهباززاده. 
مظلومی: به سه امتیاز نیاز مبرم داشتیم

سرمربی تیم فوتبال استقلال می گوید از اینکه تیمش 
در شرایط فعلی سه امتیاز بازی با راه آهن را گرفته، بسیار 

خوشحال است.
پرویز مظلومی پس از پیروزی یک بر صفر تیمش برابر 
راه آهن گفت: با توجه به داشته ها و با وجود اینکه محروم 
و مصدوم زیادی داشتیم، با تیمی ناقص تلاش زیادی انجام 
دادیم و خوشبختانه سه امتیازی را گرفتیم که در شرایط 

فعلی به آن نیاز مبرم داشتیم.
او ادامه داد: امتیاز گرفتن در بازی های دور برگشت خیلی 

سخت است و راه آهن هم امروز نشان داد که نسبت به 
گذشته فرق کرده است. ما می خواستیم مانند بازی رفت 
اسیر برنامه های تاکتیکی راه آهن نشویم و به همین دلیل 

کانال های ضدحمله را به روی حریف بستیم.
پرویز مظلومی در نشست خبری بعد از پیروزی یک بر 
صفر تیمش برابر راه آهن در گفت: بازی خوب و جانداری 
را شاهد بودیم. جا دارد از بازیکنان جانشینم تشکر کنم که 
پیروزی را به دست آوردند. ما دور رفت به راه آهن امتیاز 
دادیم. جا دارد از هوادارنمان هم تشکر کنم که امروز ما 
را تنها نگذاشتند. راه آهن دور رفت ما را غافلگیر کرد و 
خوشبختانه توانستیم راه های نفوذ آنها را ببندیم. در مجموع 
بازی پر نشاطی را شاهد بودیم و امیدوارم بتوانیم همین 

روند را ادامه دهیم.
او در پاسخ به سوالی درباره داوری این دیدار و اینکه 
راه آهنی ها مدعی هستند سوت های 50-50 به سود 
تیم استقلال گرفته شد، گفت: کدام 50 -50؟ اجازه دهید 
و  کرد  قضاوت  داور خوب  نکنم.  داوری صحبت  درباره 

متاسفانه یاد گرفته ایم داوری را سیبل قرار دهیم.
سرمربی استقلال در پایان درباره کارت هایی که تیمش 
در این دیدار گرفت، اظهار کرد: به هرحال کارت در بازی 
داده می شود و بازیکنان در طول بازی خطا مرتکب می 
شوند. از طرفی این فوتبال است نه پینگ پنگ و گرفتن 
کارت و ... طبیعی است. هرچند که قبول دارم می شد 
بعضی از کارت ها را نگرفت. مثلا کارتی که چشمی گرفت 

برایم جای سوال دارد اما هرچه بود گذشت.
توپالیدیس:

 مساوی حداقل حق ما مقابل استقلال بود
سرمربی جدید تیم فوتبال راه آهن می گوید که تیمش 
دست کم استحقاق یک امتیاز از دیدار با استقلال را داشته 

است.
 یوهانیس توپالیدیس پس از شکست یک بر صفر تیمش 
برابر استقلال در ورزشگاه آزادی درباره این بازی اظهار کرد: 
به مظلومی و تیمش تبریک می گویم که توانستند سه 
امتیاز این بازی را کسب کنند اما همان طور که تماشاگران 
حاضر در ورزشگاه و بینندگان تلویزیونی دیدند، ما تیم 

بهتری بودم.
سرمربی جدید راه آهن ادامه داد: امروز برابر تیمی بازی 
کردیم که بهترین تیم ایران است و در صدر جدول لیگ 
قرار دارد. با این حال بازی خیلی خوبی ارائه دادیم و حداقل 

حق مان بود که یک امتیاز از این بازی کسب کنیم.
پیروزی پدیده مقابل ملوان

 فولاد خوزستان از سد سایپا گذشت
هفته بیست ودوم لیگ برتر فوتبال با پیروزی تیم های 

پدیده خراسان و فولاد خوزستان پیگیری شد.
در ادامه دیدارهای هفته بیست ودوم مسابقات فوتبال 
لیگ برتر باشگاه های کشور دو دیدار به صورت همزمان از 
ساعت 16 امروز )جمعه( در شهرهای اهواز و مشهد برگزار 

شد که در  این دیدار ها نتایج زیر رقم خورد:
فولاد خوزستان یک - سایپا صفر

گل: اکبر ایمانی )۸5 - پنالتی(
پدیده خراسان یک - ملوان بندرانزلی صفر

گل: یونس شاکری )70(
اخراج: احمد آل نعمه )3+۹0 - پدیده(

خداداد عزیزی:

بعضی برخوردها مسخره بازی است!
بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران با بیان اینکه گزارش کمیسیون اصل نود از 
تخلفات فوتبال»تبلیغاتی« بود، گفت: محرومیت های یکی، دو ساله به درد نمیخورد و 

باید متخلفان را عجیب و غریب محروم کرد!
 خداداد عزیزی درباره بحث فساد در فوتبال با بیان مطلب فوق افزود: بحث فساد 
در فوتبال چند سالی است که همه جا صحبت می شود ولی متاسفانه فساد کمتر که 
نشده هیچ، بیشتر هم شده است. هیچکس نمی تواند منکر وجود فساد در فوتبال شود 

هرچند مقدار آن کم و زیاد هست.
وی درباره اینکه بعضی از برخوردها با متخلفان سلیقه ای است، تصریح کرد: کارهای 
کمیته اخلاق در حد حرف و مانور تبلیغاتی است. وقتی اثبات می شود که یک مربی 
تخلف و تبانی کرده، از لیگ برتر به لیگ دسته یک تبعید می شود. اینها مسخره بازی 
است نه برخورد سلیقه ای! کسانی که تخلف کرده اند که دیگر از پلاتینی و سپ بلاتر 
گنده تر نیستند! آنها را باید مادام العمر محروم کرد. باید با متخلفان طوری برخورد کرد 

که دیگر هیچکس جرات نکند سمت آن برود.
بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران خاطرنشان کرد: متاسفانه ما کسانی را راس 
کار داریم که این کاره نیستند. هر از گاهی برای اینکه دل مردم را خوش کنند، یک 
رایی می دهند و چیزی می گویند. در حالی که در فدراسیون فوتبال و کمیته انضباطی 
به اندازه یک سیلو سیمان پرونده طلبکاری بازیکنان از باشگاه ها موجود است ولی 
بازیکنان می ترسند طلبشان را از باشگاه  بگیرند. بازیکنان جرات این کار را ندارند چون 
می ترسند سال بعدش به آنها تیم ندهند.عزیزی درباره اینکه پیشنهادش برای برخورد 
با فساد چیست، به برنامه »لیگ یک« گفت: من قبلا هم گفته ام. اگر می خواهند فساد 
برود، باید برخوردها شدیدتر باشد و محرومیت های عجیب و غریب در نظر بگیرند! 
محرومیت یکی، دو ساله به درد نمی خورد. متخلفان حداقل 5 یا 10 سال محروم 
شوند. اگر تخلف خیلی سنگین است، مادام العمر محروم کنند. فوتبال ما کجای 

فوتبال دنیا هست که بخواهد با این محرومیت ها دچار مشکل شود.
وی در پایان درباره ورود کمیسیون اصل نود به فساد در فوتبال، گفت: به نظرم 
این کار بیشتر مانور تبلیغاتی قبل از انتخابات بود که دو، سه روز طوفان به پا کرد و 

بعد تمام شد. فکر نمی کنم این موضوع به کمیسیون اصل نود ارتباطی داشته باشد.

عبداللهی:

قرار نیست سرپرست استقلال شوم
دستیار ویژه سرپرست باشگاه استقلال گفت: پورحیدری سرپرست استقلال است 

و قرار نیست من جای او بیایم.
نصرالله عبدالهی در خصوص حضورش در ورزشگاه آزادی برای تماشای دیدار 
راه آهن - استقلال اظهار داشت: به هر حال من دوست داشتم کمتر اطراف فوتبال 
باشم، چرا که احساس می کردم حواشی اطراف تیم ها زیاد است و حالا که دوباره به 

استقلال برگشته ام به نظرم می آید حواشی همچنان در فوتبال ما وجود دارد.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا قرار است به عنوان سرپرست در تیم استقلال 
استقلال سرپرست خوبی مثل منصورخان  نه،  یادآور شد:  کار شود،  به  مشغول 
پورحیدری دارد و در غیاب او هم فرزاد مجیدی و محمد نوازی هستند که کارهای 

مربوط به سرپرستی را انجام می دهند.
 ضمن اینکه من قصد نشستن روی نیمکت استقلال را ندارم.دستیار ویژه سرپرست 
باشگاه استقلال در واکنش به این موضوع که او باعث شده پرویز مظلومی و مجید 
صالح  با یکدیگر آشتی کنند، عنوان کرد: مشکل خاصی بین آنها وجود نداشت و 
فقط کمی اختلاف نظر بین آنها بود که آن هم حل شد.عبداللهی در پاسخ به این 
سؤال که آیا او در ایام عید به همراه اعضای تیم استقلال راهی سوئد خواهد شد یا 
نه، گفت: نه، بعید می دانم بتوانم تیم را در سفر به سوئد همراهی کنم، چرا که در 
ایام عید درگیر برگزاری مراسم سالگرد درگذشت همسر و مادر همسرم هستم.وی 
در پایان درباره رایگان شدن بازی های لیگ نیز تأکید کرد: من مخالف رایگان شدن 
بازی های لیگ هستم و اعتقادم این است که باید قیمت بلیت ها را کاهش داد و به 

یک رقم منطقی رساند.

پیشنهاد تیم کره ای هم رد شد

 انصاری فرد: می خواهم در یونان بمانم
در حالی که پایگاه اینترنتی گاتزتا یونان از قبول پیشنهاد 1.2 میلیون یورویی یکی 
از تیم های فوتبال کره ای برای جذب قرضی کریم انصاری فرد خبر داده بود، این بازیکن 

اعلام کرد این پیشنهاد را رد کرده است و می خواهد در یونان بماند.
 کریم انصاری فرد مهاجم آینده دار تیم ملی فوتبال ایران که در لیگ یونان عملکرد 
خوبی از خود نشان داده و یکی از موفق ترین لزیونرهای فوتبال ایران بوده، در 22 
بازی در لیگ یونان 7 گل به ثمر رسانده و در 6 دیدار جام حذفی یونان نیز یک گل 

به ثمر رسانده است. 
در حالی که هفته پیش از عدم توافق گوانگ ژو چین با کریم انصاری فرد اخباری 
شنیده شد، این بار رسانه های یونانی از توافق پیشنهاد یکی از تیم هایی کره ای از سوی 

پانیونیوس برای جذب این بازیکن ایرانی خبر دادند.
گاتزتای یونان خبر داد یکی از تیم های کره ای با 1.2 میلیون یورو به صورت قرضی 
خواهان جذب کرم انصاری فرد شده است و از تیم یونانی خواسته جواب نهایی خود 
را ظرف سه روز آینده به آنها اعلام کنند تا این بازیکن بتواند برای تیم جدید خود در 
کره بازی کند. با توجه به وضعیت مالی نه چندان خوبی که باشگاه های یونانی دارند، 

پانیونیوس تمایل به قبول این پیشنهاد داشت.
کریم انصاری فرد در گفت وگویی کوتاه با خبرنگار ورزشی ایسنا، با تأیید این پیشنهاد 
گفت: پیشنهاد تیم کره ای با 1.2 میلیون یورو به باشگاه پانیونیوس رسیده است ولی 
من این پیشنهاد را رد کردم و به سران باشگاه گفتم که دوست دارم در یونان بمانم.

قرارداد کریم انصاری فرد با پانیونیوس در تابستان به پایان می رسد و هنوز تکلیف 
تیم فصل بعد این بازیکن مشخص نشده است.

همچنین پایگاه اینترنتی معتبر اسپورت 24 یونان نیز از قبول این پیشنهاد از سوی 
پانیونیوس برای کریم انصاری فرد شده و نوشته است باشگاه به این پول برای جبران 

ضررهای مالی خود شده است.
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"پرسپولیس بزرگترین باشگاه آسیاست"

 برانکو: شرط خاصی برای ماندن در پرسپولیس ندارم
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تهران می گوید که شرط خاصی 
برای تمدید قرارداد با باشگاه پرسپولیس ندارد. هرچند او تاکید دارد 

که اکنون پیشنهاد هایی از عرب ها و کشور های آفریقایی دارد.
برانکو ایوانکوویچ در پاسخ به اینکه تکلیف تمدید قرارداد او با باشگاه 
پرسپولیس به کجا رسید؟ اظهار کرد: ما شروع به مذاکره با باشگاه 
پرسپولیس کرده ایم اما هنوز به جزییات نرسیده ایم و به دلیل فراوانی 

کار، هنوز وقت نکرده ایم بیش از این صحبت کنیم.
در  ماندن  برای  خاصی  شرط  اینکه  مورد  در  همچنین  وی 
پرسپولیس دارد، بیان کرد: من شرط خاصی ندارم و هم اکنون در 
پرسپولیس احساس خوبی دارم و لذت می برم از اینکه تیم خوبی 

تشکیل داده ایم، هرچند که نیازمند اصلاحات است.
سرمربی پرسپولیس درباره اینکه چرا به جای اسکان در خانه در 
هتل اقامت دارد، عنوان کرد: برای ما خانه پیدا کردن ساده نیست، 
چون چند نفریم و هم اکنون در هتل شرایط خوبی داریم و همه 
چیز مهیاست. ما می خواستیم به محل تمرین نزدیک باشیم و زمان 

را از دست ندهیم.
برانکو با اشاره به راز فوتبال زیبای پرسپولیس، خاطرنشان کرد: 
قبل از هرچیز به دنبال نوعی بازی بودیم که جوابگوی بازیکنان و 
توان آنها باشد، در عین حال فوتبال در حال تکامل است و ما به این 
نکته توجه داریم، همچنین قصد داشتیم به گونه دیگری نسبت به 

تیم های ایرانی بازی کنیم و همه را غافلگیر کنیم.
وی همچنین در خصوص شایعاتی از جمله دوپینگ بازیکنان 
پرسپولیس، تصریح کرد: پرسپولیس بزرگترین باشگاه آسیاست و 
حدود 30 میلیون هوادار دارد، همه علاقه دارند بببیند چه حواشی 
و اتفاقاتی در کنار این تیم رخ می دهد. بعضی نیز وقتی می بینند 
تیم در آرامش است شایعاتی را مطرح و مسائلی که واقعیت ندارد 

را عنوان می کنند تا روند ما را به هم بریزند تا به هدفمان نرسیم.
برانکو هم چنین به اعتصاب بازیکنان به دلیل مسائل مالی اشاره 
کرد و افزود: این مسئله به دلیل سوء تفاهم بود و نمی خواهم بیش 
از این به اتفاقی که افتاد بپردازم. بازیکنان رفتند و با طاهری صحبت 
و موضوع پیگیری شد. به هر حال هر مشکلی که پیش بیاید باید 
از طریق باشگاه و با گفتمان حل می شود، طاهری تمام تلاشش را 
می کند تا باشگاه پیشرفت کند و شرایط ایده آل برای کار فرآهم شود. 
به طور مثال می توانیم در این خصوص به استادیوم شهید کاظمی و 

نیز ثبات مالی و اقتصادی باشگاه اشاره کنیم.

 گزارشگر ورزش و مردم پرسید "آیا مراقب مهدی طارمی مهاجم 
تیم پرسپولیس هستید، چراکه او اخیرا درگیری با رسانه ها داشته 
و حتی عنوان کرده بزرگتر پرسپولیس است"برانکو در پاسخ اظهار 
کرد: این ها همه بازیکنان جوانی هستند که حدود یک الی دوسال 
است که در پرسپولیس بازی می کنند، پرسپولیس تیم بزرگی است 
و اینکه چنین بازیکنان جوانی همچنان در فاز پیدا کردن خودشان 
در تیم هستند. باید مراوده بازیکنان ما با رسانه هم تراز با بزرگی 
پرسپولیس باشد. ما در کنار ورزش به پرورش هم توجه می کنیم 
و در زمینه تربیت ورزشی هم کار می کنم طبعا چنین مسائلی در 
طول فصل به وجود می آید اما آنچنان اتفاق بزرگی نبود که دائم 

به آن بپردازیم.
سرمربی پرسپولیس در خصوص اینکه آیا وقتش نرسیده که 
طارمی ترانسفر شود، گفت: بدون شک طارمی کیفیت خیلی بالایی 
دارد و دلیل آن هم این است که با اختلاف آقای گل ایران است و 

طبیعی است بازیکنی با این کیفیت هم از کشورهای دیگر مشتریانی 
داشته باشد اما در حال حاضر بهترین کار این است که یک یا دوسال 
دیگر در ایران بماند و با یک کار بسیار فشرده به طور کامل در صحنه 

بین المللی و ملی خودش را نشان بدهد و به یک تیم خوب برود.
برانکو در مورد سفرهایش به امارات و اینکه گفته می شود با باشگاه 
عجمان مذاکره کرده است، نیز بیان کرد: نمی دانم این اطلاعات از 
کجا آمده است، من در حال حاضر با هیچ باشگاهی مذاکره نکرده ام، 
هرچند از چند سال قبل از کشورهای منطقه پیشنهاداتی داشته 
و دارم، هم اکنون نیز پیشنهاداتی از کشورهای آفریقایی دارم اما 
نه با کسی صحبت کرده ام و نه تا پایان فصل قصد صحبت کردن 
دارم چرا که تا پایان فصل با پرسپولیس قرارداد دارم و وظیفه دارم 
قراردادم را به پایان برسانم و نسبت به آن متعهد باشم هرچند همین 

الان هم از نظر قانونی حق مذاکره و امضای قرارداد را دارم.
 سرمربی پرسپولیس در ادامه در واکنش به اظهار نظر پرویز 

اینکه داوری ها به سمت تیم خاصی رفته،  بر  مظلومی مبنی 
خاطرنشان کرد: به هر حال در خصوص چنین مباحثی مراجع 
ذی صلاح از جمله کمیته داوران وجود دارند که در پایان فصل 
آنالیزهای لازم را انجام می دهند و همه چیز را شفاف ببینند. در 
هر صورت علاقه ای به ورود و صحبت در مورد بحث های حاشیه ای 
ندارم. آنالیزها در نهایت انجام می شود و متوجه خواهند شد تیمی 
که بیشتر از همه از ناحیه داوری مضرر شده پرسپولیس بوده است.

 برانکو در مورد اینکه عنوان کرده حرف های علی دایی مبنی بر 
اینکه بازیکنان تیم ملی در زمان سرمربیگری او به دایی پاس نمی 
دادند درست نیست، گفت: اصلا نمی خواهم مسائل گذشته را نبش 
قبر کنم، هرکسی حق دارد با توجه به مواضع و عقیده خود صحبت 
کند. من همواره گفته ام دایی از بهترین بازیکنان تاریخ فوتبال ایران 
است که جزو اولین بازیکنانی بوده که به عنوان لژیونر بیرون از ایران 

بازی کرده اند. او همچنین آقای گل فوتبال ایران و جهان است.
 وی درباره دیگر ادعای دایی مبنی بر اینکه چند بازیکن قبل از 
جام جهانی آلمان خط خوردند و بعدها به برانکو تحمیل شدند و وی 
مجبور شد این بازیکنان را با خود به آلمان ببرد، افزود: نمی خواهم 
به مسائل گذشته باز گردم. من اصلا نمی دانم کدام بازیکنان بوده اند. 
اگر به خاطر داشته باشید من به صورت مستقیم از تلویزیون لیست 
بازیکنان را در سوییس خواندم. حتی نمی دانم کدام بازیکنان مد 

نظر اوست.
 سرمربی پرسوپولیس همچنین به رابطه اش با دستیاران ایرانی 
خود به ویژه باقری و قنبرپور اشاره و بیان کرد: درباره کریم باقری که 
اصلا نباید صحبت کرد چراکه نیازی به صحبت نیست. او به همرا 
دایی، مهدوی کیا، کریمی و عزیزی و ... از بهترین بازیکنان فوتبال 

ایران بوده است و سطح فوتبال ایران را بالا بردند. 
برانکو در مورد اینکه چرا علی رغم مدت طولانی حضور در ایران 
نمی تواند ایرانی صحبت کند و نیاز به مترجم دارد، گفت: الان 
ششمین سالی است که در ایران به طور کلی حضور دارم و بزرگترین 
تاسف من این است که چرا زبان یاد نگرفته ام اما یکی از دلایلم این 
است که مترجمان خوبی داشتم و احساس نیاز نکردم. در هر حال 
این مسئله اشتباه خودم بوده است و سعی می کنم بهتر شوم هرچند 

برخی کلمات را بلدم که در تمرین استفاده می کنم. 
سرمربی کروات پرسپولیس در پایان به زبان پارسی، ییشاپیش 

عید نوروز را به مردم ایران زمین تبریک گفت. 

مدیرداخلی باشگاه استقلال مطرح کرد:

نام باشگاه استقلال رامن انتخاب کردم
مدیرداخلی باشگاه استقلال با اشاره به سوابق مدیریتی خود و انتخاب نام »استقلال« که 
توسط وی انجام شده است، در مورد پیوستن دوباره اش به مجموعه استقلال و مسئولیت 

هایش دراین دوره توضیح داد.
عنایت الله آتشی در مورد دلایل حضور در باشگاه استقلال و همکاری هایی که قرار است 
با این باشگاه داشته باشد، توضیح داد و اظهار داشت: پیش از این هم صحبت هایی در این 
رابطه مطرح شده بود و در نهایت من مجبور شدم پیشنهاد حضور در باشگاه استقلال را 
بپذیرم چون این پیشنهاد از طرف شخص بهرام افشار زاده مطرح شد که حرفش حجت 

است. وی از قدیمی های ورزش است و نمی تواند روی حرفش حرفی زد.
وی با اشاره به سوابقی که در باشگاه استقلال دارد و مربوط به زمانی خیلی پیش از این 
می شود خاطرنشان کرد: من در سال 1324 متولد شدم و باشگاه استقلال هم درست 
در این سال تاسیس شد. نام باشگاه استقلال هم در دوره مدیریتی من و توسط شخص 
من انتخاب شد. سال 5۹ زمانی که مدیریت باشگاه استقلال را برعهده داشتم این باشگاه 
از تاج به استقلال تغییر نام داد و قرار بر این شد تمام مکاتبات باشگاه در برگ هایی با آرم 

استقلال انجام شود.
آتشی در این رابطه ادامه داد: برای تعیین نام باشگاه استقلال فهرستی از نام های مختلف 
تهیه کرده بودم که نام استقلال در صدر همه آنها قرار داشت. در نشستی با تدبیر و هم 
اندیشی افرادی مثل منصور پورحیدری و سید آقا جلالی و همچنین حسین بهرام صفت در 
مورد انتخاب نام استقلال به نتیجه رسیدیم و آن را به سیستم ورزشی سابق و شخص آقای 

شاه حسینی اعلام کردیم. این موضوع در هیات دولت مطرح شد سپس به تایید رسید.
این چهره بسکتبالی با تاکید بر اینکه در آن زمان ها شرایط کار در ورزش و باشگاه 
استقلال سخت و سنگین و بهم ریخته بود گفت: سابقه طولانی در باشگاه تاج داشتم، به 
عنوان بازیکن و کاپیتان در این باشگاه کار کردم و به درجه مربیگری هم رسیدم و حالا 
طبق صحبت های انجام شده قرار است به عنوان مدیر داخلی با باشگاه استقلال همکاری 

داشته باشم.
»عنایت الله آتشی در باشگاه تاج دقیقا چه مسئولیتی برعهده دارد و چه هدفی را دنبال 

می کند؟«، وی در پاسخ به این پرسش خبرنگار مهر توضیح داد: در حال حاضر استقلال 
یک تیم است نه باشگاه و از این حیث باید تغییراتی در ساختار مجموعه ایجاد شود و فرمت 

هایی ایجاد شود که ساختار واقعی باشگاه برای استقلال شکل بگیرد.
مدیرجدید باشگاه استقلال تصریح کرد: استقلال خیلی پیش از این در سطح آسیا و 
جهان کاملا شناخته شده و زبانزد بود. زمانی که افرادی مثل پله به ایران آمدند من در 
باشگاه حضور داشتم. این افراد متعجب بودند از اینکه باشگاهی مثل استقلال در ایران 
چنین ساختار و عظمتی دارد. آن زمان استقلال در چند نقطه از تهران ساختمان داشت. 
محل اصلی باشگاه در پارک امین الدوله بود که امروز محل اداره کل ورزش استان تهران 
شده است. ضمن اینکه در نظام آباد و غرب تهران نزدیک به فرودگاه هم ساختمان داشتیم، 
حتی یک ساختمان ویژه بانوان و به نام حجاب داشتیم که امروز هم در خیابان حجاب 
هنوز وجود دارد. حتی باشگاه استقلال در ترکیه هم ساختمان داشت اما به مرور ساختار 

باشگاه به هم ریخت.
آتشی تاکید کرد: آن زمان ها استقلال علاوه بر فوتبال در رشته های دیگر هم در حد 
حرفه ای فعالیت داشت اما امروزه تمام فعالیت های این باشگاه به فوتبال ختم می شود. 
حضورم در باشگاه در این راستا است که رشته هایی که پیش از این در قالب استقلال 
فعالیت داشتند را دوباره وارد مجموعه کرده و ساختار و تشکیلات مربوط به آنها را ایجاد 
کند و قرار نیست در بخش فوتبال فعالیتی داشته باشم.  وی افزود: البته هنوز درباره اینکه 
اولویت کار در این زمینه مربوط به چه رشته هایی باشد تصمیمی گرفته نشده است. روی 
این موضوع باید بحث شود. ضمن اینکه نتیجه گیری در این زمینه مستلزم تخصیص بودجه 

است. اول باید منبع درآمد مشخص شود تا بتوانیم اقدام کنیم.
آتشی در مورد اینکه همکاری اش با باشگاه استقلال دقیقا از چه زمانی آغاز می شود و آیا 
برای این موضوع هم قراردادی امضا خواهد شد، گفت: دنبال پست و مقام نیستم، فقط به 
خاطر پیشنهاد افشارزاده و اینکه نتوانستم به وی »نه« بگویم همکاری با مجموعه استقلال را 
پذیرفتم. رفت و آمدهایم به محل باشگاه را هم شروع کرده ام تا بتوانم از ساختار کلی باشگاه 
و وضعیت فعلی آن اطلاعاتی بگیرم اما کار جدی و رسمی ام را از سال آینده آغاز می کنم.



علمی و سلامت

لیست جهانی بخور نخور ها 
مخصوص حفاظت از قلب 

محافظت از قلب علاوه  بر انجام ورزش، فعالیت بدنی و پرهیز از دخانیات و استرس به 
خوردن گروه خاصی از مواد غذایی نیز وابسته است.

به گزارش گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ پژوهشگران لیستی از مشهورترین مواد 
مغذی که در جلوگیری از ابتلا به بیماری های قلبی می توانند مورد استفاده قرار بگیرند را 

منتشر کردند.
گفتنی است بر اساس آمارها بیماری های قلبی یکی از علل اصلی مرگ و میر در سراسر 

جهان هستند.
بررسی ها نشان می دهند، یک رژیم غذایی سالم سرشار از مواد مغذی کلیدی برای 
محافظت از قلب است و همینطور خودداری از خوردن مواد غذایی پرچرب می تواند 

سلامت قلب را تامین کند.
در وهله اول مواد غذایی حاوی امگا 3، اسیدهای چرب ضروری برای بدن وجود دارد که 

از جمله آنها روغن ماهی، ماهی های تازه و روغن زیتون است.
در این مواد غذایی اسیدهای چرب اشباع نشده چون EPA و DHA وجود دارد که برای 
جلوگیری از التهاب در سراسر بدن و همچنین محافظت در برابر بیماری های قلبی  عروقی 
موثر است، این مواد همچنین در ماهی های چرب، دانه های آجیل و روغن برخی دانه های 

خوراکی موجود است.
در گام دوم منیزیم وجود دارد که باعث تولید نوعی انرژی به نام ATP می شود، این انرژی 
مورد نیاز قلب و عضله قلب برای استراحت است و مصرف منیزیم می تواند تا حد زیادی 
از ابتلا به سکته مغزی و حملات قلبی در افراد بکاهد. براساس آمار زنان بیشتر از مردان 
دچار کمبود منیزیم می شوند، استرس نیز باعث نابودی منیزیم در بدن می شود. منیزیم 
در دانه های آجیل، سبزیجات دارای برگ سبز و نیز حبوباتی چون عدس قرمز وجود دارد.

ویتامین D  نیز به بدن در مقابل ابتلا به بیماری های قلبی و جلوگیری از گرفتگی عروق 
خونی کمک می کند، ویتامین D علاوه بر نور خورشید در قارچ و تخم مرغ نیز وجود دارد.

روی نیز مانند امگا 3 در جلوگیری از بروز التهاب در بدن موثر است، روی همچنین برای 
کمک به بهبود عملکرد قلب و تقویت عروق کرونر نیز می تواند مفید باشد. روی در کدو 

تنبل، دانه های آجیل و نیز میگو وجود دارد.
ویتامین C یک آنتی اکسیدان بسیار قوی است و در مرکبات وجود دارد و می تواند باعث 

تقویت کلسترول خوب خون و کم کردن کلسترول بد خون شود.
ویتامین E نیز به دلیل دارا بودن آنتی اکسیدان های مفید مانند ویتامین C می تواند به 
کاهش سطح کلسترول LDL و افزایش سطح کلسترول HPL کمک کند. ویتامین E در 

آووکادو و آجیل وجود دارد. 
لیکوپن نیز یک کاروتنوئید بسیار قوی و محافظت کننده در برابر طیف وسیعی از 
سرطان ها و همینطور بیماری های قلبی است و در گوجه فرنگی پخته شده، و انواع فلفل 

وجود دارد.
تورین ماده دیگری است که نقش حیاتی در سلامت عروق ایفا می کند و براساس 
تحقیقات افرادی که سطح پایین تری از تورین در بدن آنها موجود است بیشتر مستعد 
ابتلا به انواع بیماری های قلبی هستند، تورین در گوشت قرمز، تخم مرغ و غذاهای دریایی 

وجود دارد.
در نهایت آرژنین نیز می تواند باعث کاهش فشار خون شود، آرژنین در آجیل، جو و 
ماهی هایی چون ماهی آزاد و ماهی تن وجود دارد، با قرار دادن این مواد غذایی در رژیم 

غذایی می توان به حفاظت از قلب در برابر بیماری ها پرداخت.

عادت های اشتباه غذایی! 
یک فوق تخصص گوارش بیان کرد: این ۸ عادت اشتباه در غذا خوردن در واقع چراغ سبز 

برای بروز بسیاری از بیماری ها است.
سید محمود اسحاق حسینی با اشاره به برخی عادت های بد غذایی گفت: اولین عادت 
اشتباه در غذا خوردن مربوط به پرخوری و عدم تناسب مواد غذایی مصرفی است. در 
صورتی که باید حجم غذا متعادل و نسبت مواد غذایی مصرفی)50 درصد از قندها، 15 
درصد از چربی ها، 35 درصد پروتئین ها( رعایت شود که متاسفانه امروزه با مصرف بیش از 
حد فست فودها و غذاهای چرب این نسبت ها بهم ریخته و عوارضی همچون کبد چرب و 

... شیوع بیشتری پیدا کرده است. 
وی ادامه داد: نکته دوم؛ نظم زمانی در بین وعده های غذا خوردن است، زمان کافی 
برای غذا خوردن )تند تند و نجویده غذا خوردن( و توجه بیشتر به وعده صبحانه است 
که متاسفانه امروزه تقریبا وعده صبحانه به علت عجله و ... حذف و یا خیلی کم و سریع 
میل می شود، نکته سوم در مورد نوشیدن آب است که باید نیم ساعت قبل یا بعد از غذا 
باشد)در حین غذا نباید آب نوشید( زیرا اگر به هنگام غذا خوردن آب بنوشید، دریچه بین 
معده و مری باز می شود و غذا بدون هضم و جذب از معده خارج شده که ممکن است 

باعث اسهال در فرد شود. 
این متخصص در ادامه افزود: نکته چهارم اینکه در ایران نوشابه بیش از حد مصرف 
می شود،  و افراد بهتر است به جای مصرف این نوشابه هایی که بیشتر از سود،  زیان آورند 
از دوغ استفاده کنند،  همچنین مصرف نمک در ایران دو برابر مجاز دنیا است که یکی از 

عوامل سرطان زایی ) سرطان گوارش( است.
دکتر حسینی در رابطه با مضرات ایستاده غذا خوردن و خوابیدن بلافاصله پس از غذا 
خوردن، گفت: ایستاده غذا خوردن باعث می شود تا غذا به اندازه کافی در معده نماند 
و سریع از معده خارج شود، خوابیدن بلافاصله بعد از غذا خوردن نیز باعث ریفلاکس 
)برگشت غذا به داخل مری( می شود که تداوم و تکرار این عادت اشتباه ممکن است باعث 

بروز سرطان مری شود. 

سلامت جنین در گرو سلامت مادر 
یک عضو تیم تخصصی مرکز درمان ناباروری ابن سینا بیان کرد: بارداری یک دوران 
مهیج و لذت بخش در زندگی خانم ها است و خانم های باردار باید در این دوران به سلامت 

روانی خود اهمیت دهند.
دکتر بیتک طرازی اظهار کرد: بارداری یک دوران مهیج و لذت بخش در زندگی خانم ها 
است که در این هنگام زمان شگرفی در خلق و خو و جسم مادر رخ می دهد این تغییرات 
استرس های روانی جدیدی را در زندگی فرد ایجاد می کند در صورتی  که تحت کنترل قرار 

نگیرد شاید مضر باشد.
وی گفت: بیشترین تأثیرات مضر اختلالات روحی به ویژه استرس ها در سه ماهه اول 
بارداری است که در چگونگی لانه گزینی، شرایط رحم و افزایش احتمال سقط نقش 

بسزایی دارد.
وی ادامه داد: 15 درصد از سقط ها به علت بیماری های روحی و روانی است، بیماری هایی 
مانند اختلالات تیروئید و کم خونی هم می توانند در نتیجه افسردگی و استرس در بارداری 
ایجاد شوند که باید توسط متخصص تشخیص داده شود و درمان مناسب صورت گیرد البته 

برخی از تغییرات روحی خانم ها در زمان بارداری طبیعی است.
دکتر طرازی در خصوص نقش تغذیه در کاهش علائم مشکلات روحی در بارداری بیان 
کرد: این مادران به دلیل داشتن استرس و افسردگی ممکن است از تغذیه ی مناسب خود 
غافل شوند که این موضوع باعث کاهش وزن جنین ، زایمان زودرس ، اختلالات رشد جنین 

و کاهش وزن نوزاد هنگام تولد می شود.
وی تصریح کرد: در صورت نیاز به قطع دارو برای بارداری، باید به خاطر داشت که قطع 
داروهای روانپزشکی به تدریج صورت گیرد علاوه بر این اگر فردی بیماری روانی ، افسردگی 
و اضطراب دارد، در ابتدا باید با مراجعه به روانپزشک و انجام مشاوره، بیماری خود را کنترل 

کند و سپس اقدام به بارداری کند.
دکتر طرازی با اشاره به اینکه افسردگی در طول بارداری می تواند منجر به افسردگی بعد 
از زایمان شود، خاطر نشان کرد: اگر افسردگی تا هفته ی 32 بارداری اوج بگیرد، باعث ایجاد 
افسردگی بعد از زایمان می شود؛ انجام مشاوره های روانپزشکی از مواردی است که باید در 

مراکز درمان های ناباروری در کنار درمان ها ، مورد توجه قرار گیرد.
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به گزارش خبرگزاری مهر،  بسیاری از شرکت های مطرح جهان به دنبال ساخت نسل 
جدیدی از خودروهای مجهز به سیستم خودران هستند.

در همین حال شرکت گوگل با پروژه اتومبیل خودران خود در این عرصه پیشگام است و 
به موفقیت های قابل توجهی هم رسیده است اما بر اساس گفته مقامات این شرکت، اتومبیل 
خودران آنها در ادامه روند آزمایشات خود در ماه گذشته میلادی یعنی فوریه هنگامیکه 
با سرعت کمتر از 3.2 کیلومتر بر ساعت در حال حرکت بود با یک دستگاه اتوبوس که با 
سرعت 24 کیلومتر بر ساعت در حال تردد بود در »کالیفرنیا« تصادف کرد. خوشبختانه این 

حادثه مصدومی نداشت.
در همین راستا شرکت های اپل، ولوو، آیودی، لندرور و بوش نیز به دنبال اجرای این 

پروژه هستند.

بلندپروازترین موجود زمینی کشف شد

 برنامه ای که گریه بچه را ترجمه می کند!

تلاش پژوهشگران کشور در زمینه تولید ابزارهای شناسایی سلول های سرطانی
رییس پژوهشکده سرطان پستان مطالعه بر روی بایومارکرها، DNA، RNA و پروتئین ها و 
آنتی بادی را از زمینه های تحقیقاتی این پژوهشکده نام برد و گفت: محققان این پژوهشکده 
در تلاش هستند تا ابزارهایی برای شناسایی تومورهای سرطانی ارائه کنند که در این حوزه نیز 

طرح های تحقیقاتی در دستور کار قرار دارد.
به گزارش خبرنگار پژوهشی ایسنا دکتر کیوان مجیدزاده در سمپوزیوم علمی ایمیون سل 
تراپی در سرطان با اشاره به ایجاد فضای چند تخصصی در پژوهشکده سرطان پستان، اظهار 
کرد: در این راستا با تقویت تخصص های مختلف پزشکی درصدد اجرای پژوهش های میان 

رشته ای و درون رشته ای در حوزه سرطان ها خواهیم بود.
وی ادامه داد: بر اساس این هدف تعداد گروه های پژوهشی این پژوهشکده را از سه گروه 
پژوهشی بیماری پستان، کیفیت زندگی مبتلایان به سرطان و ژنتیک سرطان به 10 گروه 

پژوهشی افزایش دادیم.
مجیدزاده با تاکید بر این که در دو سال اخیر در حوزه سرطان جهش های علمی زیادی 
داشتیم، اظهار کرد: تاکنون طرح های تحقیقاتی بسیاری را در این پژوهشکده اجرایی کرده ایم.

رییس پژوهشکده سرطان پستان با اشاره به زمینه های تحقیقاتی این پژوهشکده، یادآور 
شد: محور فعالیت های تحقیقاتی گروه ژنتیک بر روی بایومارکرها، DNA، RNA و پروتئین ها 
است و اخیرا محققان این پژوهشکده توانسته اند بایومارکری را برای اولین بار کشف کنند که 

مقالات آن نیز به چاپ رسیده است.
وی اثرات الکترومغناطیس در درمان و تشخیص سرطان را از دیگر زمینه های تحقیقاتی این 
پژوهشکده نام برد و خاطرنشان کرد: مطرح ترین نوع سرطان ها، سرطان های فامیلی است که 
ژن های مرتبط با آن شناسایی شده است و طرح های تحقیقاتی در این حوزه نیز در پژوهشکده 

سرطان پستان اجرایی شده است.
مجیدزاده بایو سنسورها را از زمینه های تحقیقاتی گروه پژوهشی زیست مواد پژوهشکده 
سرطان پستان عنوان کرد و افزود: این گروه در تلاش است تا ابزارهایی برای شناسایی 
تومورهای سرطانی ارائه کنند که در این حوزه نیز طرح های تحقیقاتی در دستور کار قرار دارد.

وی تولید مونوکلونال آنتی بادی را از دیگر زمینه های تحقیقاتی ذکر کرد و ادامه داد: اخیرا 
نیز برنامه  جدیدی را در دستور کار قرار داده ایم که بر اساس آن از محققان برجسته برای ارائه 

سخنرانی دعوت به عمل می آید و تاکنون سه برنامه نیز در این زمینه اجرایی شده است.
مجیدزاده با تاکید بر این که در حوزه سرطان موضوع سارکوما را در مورد توجه قرار داده ایم، 
در این باره توضیح داد: سارکوما نوعی سرطان پیچیده است که مبتلایان به این نوع سرطان با 
چالش های زیادی مواجه هستند که امیدواریم با همکاری محققان کشور بتوانیم در این حوزه 

گام های موثری برداریم.
وی از ایجاد کمیته پژوهش های دانشجویی پژوهشکده سرطان پستان خبر داد و خاطرنشان 

کرد: این کمیته به منظور حضور پژوهشگران جوان در پژوهشکده ایجاد شده است.
مجیدزاده، با بیان این که این پژوهشکده در حوزه درمان سرطان ها وارد شده است، گفت: 
درمان، هدف اصلی این پژوهشکده نیست؛ بلکه از آن به عنوان زیر ساختی برای پژوهش 

استفاده می شود؛ چراکه ما درصدد کیفی سازی تحقیقات این پژوهشکده هستیم.
رییس پژوهشکده سرطان پستان با اشاره به راه اندازی کلینیک طب تسکینی، اضافه کرد: با 
توجه به توسعه فعالیت های این پژوهشکده در حال راه اندازی ساختمان جدید این پژوهشکده 
با زیربنای 10 هزار مترمربع هستیم که این کلینیک با استانداردهای روز دنیا به بهره برداری 

خواهد رسید.
به گفته وی، یکی از طبقات این ساختمان به سلول درمانی در حوزه سرطان اختصاص 

داده می شود. 

دستکشی که می تواند تومور سرطانی را 
شناسایی کند

پژوهشگران ژاپنی با استفاده از نانوالیاف، گرافن و نانولوله کربنی موفق به ساخت ماده ای 
شدند که با استفاده از آن می توان دستکشی برای جراحی تولید کرد. این دستکش در واقع 

یک حسگر بوده که می توان از آن برای شناسایی تومور استفاده کرد.
نتایج یافته های محققان ژاپنی و آمریکایی نشان می دهد که روزی می توان از یک دستکش 
لاستیکی برای شناسایی تومور استفاده کرد. این دستکش یک حسگر لاستیکی حساس به 
فشار است که به دلیل شفاف بودن، انعطاف پذیری و حساسیت بالا برای استفاده در حوزه 
پزشکی مناسب است.  حسگرهای فشاری رایج از انعطاف پذیری لازم برای انطباق با پوست 
انسان برخوردار هستند اما مشکل آنها این است که نمی توانند میزان فشار وارد شده را با دقت 
بالایی اندازه گیری کنند بنابراین برای استفاده در سطوح مختلف مناسب نیستند. علاوه  براین، 
ضخامت این حسگرها را نمی توان به زیر 100 نانومتر کاهش داد که دلیل این امر روش های 
مورد استفاده در تولید آنها است. برای حل این مشکل، یک تیم تحقیقات بین المللی به 
رهبری سوگون لی از دانشگاه توکیو موفق به ساخت حسگر فشاری حاوی نانوالیاف شدند که 
می تواند توزیع فشار را اندازه گیری کند. این حسگر به قدری دقیق است که اگر یک بادکنک 
روی سطح قرار گیرد و تنها ۸0 میکرون تغییر وضعیت دهد، توسط این حسگر شناسایی 
خواهد شد. این حسگر ضخامتی در ۸ میکرون داشته و قادر است در یک زمان فشار را در 
144 نقطه اندازه گیری کند. این دستکش حاوی ترانزیستورهای آلی، سوئیچ های الکترونیکی 
از جنس کربن و اکسیژن و ساختار نانوالیاف حساس به فشار است. نانولوله کربنی و گرافن نیز 
به یک پلیمر افزوده شده تا نانوالیافی با قطر 300 تا 700 نانومتر ایجاد شود. این نانوالیاف با 
هم ترکیب و درگیر شده تا یک ماده شفاف ایجاد شود. لی می گوید: » ما عملکرد این حسگر 
را با رگ های خونی مصنوعی مورد آزمایش قرار دادیم و در نهایت موفق شدیم فشار بسیار 
کم و تغییر سرعت خون را در رگ ها شناسایی کنیم. این حسگرها دارای پتانسیل بالایی برای 
ساخت ادوات پوشیدنی و قابل کاشت در بدن دارند. تاکنون حسگرهای متعددی ساخته شده 

اما حساسیت آنها بسیار کم است ما به دنبال حل این مشکل بودیم.«

اتومبیل خودران گوگل تصادف کرد

محققان دریافته اند که رکورد طولانی ترین پرواز بی وقفه متعلق به گونه ای از حشرات شبیه  به سنجاقک ها با نام 
رایج dragonfly است.

  محققان دریافتند حشره dragonfly یا آسیابک با طول حداکثر 3.۸ سانتیمتر، هنگام مهاجرت هزاران کیلومتر 
را بر فراز اقیانوس ها به طور پیوسته پرواز می کند.

جسیکا ور، متخصص بیولوژی از کالج هنر و علوم دانشگاه راتگرز آمریکا اظهار کرد: دلیل اصلی مهاجرت طولانی 
آسیابک ها فقط با هدف گسترش ذخیره  ژنی در قاره های مختلف است.

وی در ادامه افزود: توانایی بی نظیر این حشرات کوچک در پیمایش مسیرهای بزرگ در نوع خود شگفت انگیز 
است. اکثر محققان معتقدند که بدن این حشرات برای سفرهای طولانی مدت تکامل یافته است. چراکه سطح 
بال های این حشرات در مقایسه با هم نوعان خود بسیار بیشتر بوده و امکان پرواز گلاید یا بدون بال زدن را برای آنان 

امکان پذیر می سازد.
محققان معتقدند که شگفت انگیزترین وجه سفر آسیابک ها عدم توقف در طول مسیر است، به طوری که در 
مطالعات انجام  شده مشخص شد این حشرات با استفاده از جریان های باد و حتی طوفان های دریایی پرواز "گلاید" 

یا بدون مصرف انرژی را تا رسیدن به مقصد ادامه می دهند.

 محققان تایوانی به تازگی برنامه ای را معرفی کردند که تفاوت گریه های بچه را می فهمد و 
حتی به بعضی از آن ها پاسخ می دهد.

بچه شما در حال گریه کردن است. آیا گرسنه است؟! آیا دردی را احساس می کند؟ یا شاید 
هم خوابش می آید؟!

آیا، آیا و آیا و هزاران آیا دیگر که شما نمی توانید به آن پی ببرید. محققان تایوانی به تازگی 
برنامه ای را معرفی کردند که تفاوت گریه های بچه را می فهمد و حتی به بعضی از آن ها پاسخ 
می دهد! برنامه "Infant Cries Translator یا مترجم گریه نوزاد می تواند، سر و صدای گریه 
نوزاد را ضبط کرده و برای مقایسه به یک پایگاه داده ارسال کند، توسعه دهندگان این نرم افزار 
که در بیمارستان ملی یونلین تایوان  هستند، می گویند: برای ساخت پایگاه داده ها، ما 2 سال 
را صرف جمع آوری 200,000 نمونه از 100 نوزاد تازه به دنیا آمده کردیم. همچنین این 
برنامه بعد از بارگذاری روی گوشی هوشمند شما بعد از حدود 15 ثانیه می تواند گریه نوزاد 

را تشخیص دهد.
محققان همچنین می گویند: برنامه مترجم گریه نوزاد می تواند چهار وضعیت اصلی برای 
نوزاد در حال گریه مشخص کند. مانند، کودک گرسنه است، کودک باید پوشک اش عوض 
شود، کودک نیاز به خواب دارد، کودک درد دارد. چانگ چوان یو رهبر محققان این پروژه 

می گوید:
برای کودکان زیر 2 هفته این برنامه دارای دقت ۹2 درصد است و به مرور که کودک رشد 

می کند، دقت تجزیه و تحلیل این برنامه پایین می آید. البته دقت این برنامه برای یک نوزاد 4 
ماهه حدودا 74 درصد است ولی ما سعی می کنیم باز هم دقت این برنامه را افزایش دهیم. 
پس از گذشت 6 ماه از سن بچه شما، این برنامه کمتر از 50 درصد جواب می دهد و محققان 
نظراشان این است که کمتر از این برنامه استفاده کنید و بهتر است بگذارید نوزاد در محیط 

اطراف خودش احساس راحتی بیشتری داشته باشد.
محققان و چانگ توضیح می دهند: پایگاه داده های صوتی به سرعت در حال به روزرسانی 
است و در آن یک الگوریتم یادگیری ماشینی قرار دارد که به پدر و مادر دسترسی شخصی 
سازی بیشتر برنامه را می دهد. پس از دانلود این برنامه ما فقط نیاز به ملیت و تاریخ تولد 
نوزاد شما داریم.روش کار این برنامه این گونه است که، بعد از اینکه بچه شروع به گریه کردن 
می کند، شما داخل برنامه دست تان را به مدت 10 ثانیه بر روی کلید "ضبط کردن قرار 
می دهید، سپس برنامه این صدا را به سرور و پایگاه داده های ما می فرستد )برنامه تحت شبکه 
است و شما نیاز به اینترنت دارید(، پس از اینکه با استفاده از الگوریتم های خاص برنامه، 
صدای نوزاد تجزیه و تحلیل شد، نتیجه برای موبایل والدین بچه فرستاده می شود. بنابراین 
مادر می تواند این نظر را قبول کند یا نه بسته به شرایط دوباره صدای بچه را برای پایگاه داده  

فرستاده تا مطمئن شود نتیجه آن درست بوده است.
این برنامه برای سیستم عامل های iOS و اندروید در اوایل سال جاری میلادی عرضه خواهد 

شد و در App Store و Google Play قیمت آن 2.۹۹$ است.

خمیر دندانی که دندانپزشکان را بیکار می کند! 
محقق ژاپنی موفق به اختراع خمیر دندانی شد که حفره ها و شیارهای دندان را پر 
کرده و مینای دندان را بازسازی می کند. به گزارش ایسنا و به نقل از باشگاه خبرنگاران 
جوان، محقق ژاپنی موفق به اختراع خمیر دندانی شده است که فواید بسیاری دارد و 
نیاز مراجعه به دندانپزشک را به شدت کاهش می دهد. این خمیر دندان عملکردی مشابه 
مینای دندان دارد با این تفاوت که مایع است و به آسانی می توان به کمک مسواک به 
قسمت های مختلف مشکل دار دندان زده شود. عملکرد این خمیر دندان مشابه سایر 
خمیر دندان هاست با این تفاوت که نسبت به آنها مزایا و خواص دیگری نیز دارد. به گفته 
این محقق ژاپنی، این اختراع می تواند امکان مراجعه به دندانپزشکان را کاهش دهد و 
سبب شود افراد در خانه مشکلات دهان و دندان خود را برطرف کنند. در ساخت این 
خمیر دندان از اجزای اصلی و طبیعی مواد سازنده دندان کمک گرفته شده است. برای 
ساخت آن از هیدروکسی آپاتیت یا همان کلسیم کریستالی استفاده شده است و به 
محض آن که به دندان ها زده می شود ماده ای را بر سطح دندان منتشر می کند که بعد از 3 
دقیقه به ساختار طبیعی مینای دندان می چسبد و شیارها و حفره ها را پر می کند. این فرد 
اختراع خود را نوعی انقلاب در حفظ و نگهداری از بهداشت فردی به خصوص دندان ها 
تلقی می کند که می تواند بسیاری از دندانپزشکان را از کار بیکار کند. این فرد ادعا می کند 
که با وارد شدن این خمیر دندان به بازار دیگر لازم نیست دندانپزشکان مشکلات دندانی 
را برطرف کنند و خود فرد می تواند به سادگی این کار را انجام دهد. البته هنوز ادعای این 

فرد اثبات نشده است و تحقیقات و آزمایشات همچنان ادامه دارد. 

چاق نباشید تا حوا س پرت و کم حافظه نشوید! 
محققان نشان داده اند بالا بودن شاخص توده بدنی سبب تضعیف یا حتی از دست دادن 

حافظه می شود. 
به گزارش ایسنا؛ »BMI یا همان شاخص توده بدنی مقیاس خوبی برای اندازه گیری 
سلامتی افراد است که می تواند بهتر از وزن نشان دهنده چاقی، لاغری و اضافه وزن شما 
باشد. بالا بودن BMI بدن می توان افراد را در خطر بسیاری از بیماری ها از جمله چاقی، 
فشار خون، دیابت، افسردگی، بیماری های قلبی عروقی و سرطان قرار دهد.  BMI بالا 
می توان حافظه بلند و کوتاه مدت شما را تحت الشعاع قرار دهد و سبب شود نتوانید وقایع 
گذشته را به یاد آورید یا به بیان دیگر حواس پرت شوید. تحقیقی که در مجله روانشناسی 
شناختی انجام شد، نشان داد که بالا بودن شاخص توده بدنی می تواند به عملکرد شناختی 
مغز آسیب برساند.  این مطالعه نشان داد که جوانان و افراد میان سال که اضافه وزن دارند، 
نسبت به سایر افراد که BMI نرمالی دارند، حافظه ضعیف تری دارند. این تحقیق نشان 
داده است که افرادی که اضافه وزن دارند، به طور کلی در به یاد آوردن و توجه به جزئیات 
رویدادهای گذشته عملکردی ضعیف دارند. این اختلال در به یاد آوردن شامل به خاطر 
آوردن وعده های غذایی نیز می شود.  BMI بین 1۸.5 تا 14.۹ نرمال است و بیش از این 
بالا و خطرناک در نظر گرفته می شود. میزان شاخص توده بدنی علاوه بر تعیین سلامت 

بدن می تواند سلامت مغز را نیز تعیین کند.« 

اگر آسم دارید، داخل خانه کفش نپوشید! 
کسانی که مبتلا به آسم هستند، باید بدانند که عوامل زیست محیطی مختلف یا بعضی 
از عادت های مربوط به سبک زندگی، می توانند آسم را تحریک کنند. یکی از این عوامل 

که شاید اصلا فکرش را نکرده باشید، پوشیدن کفش در خانه است.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران؛ متخصصان توصیه می کنند که افراد مبتلا 
به آسم هرگز نباید در خانه کفش بپوشند. در واقع، بسیاری از مواد آلرژی زای موجود در 
محیط عمومی مثل گرده ها، به ته کفش می چسبند و اگر به هر کدام از آن ها حساسیت 
داشته باشید، آوردن آن ها به خانه شما را با مشکل مواجه می کند و به تشدید علائم آسم 
منجر می شود. به نظر متخصصان، ماده های آلرژی زا می توانند باعث واکنش التهابی شوند 
و این واکنش خودش می تواند به مسدود شدن مسیر تنفس و سخت شدن تنفس منجر 
شود.  بنابراین اگر می خواهید خطر تشدید آسم را محدود کنید، اصلا داخل خانه با کفش 
راه نروید و کفش ها را بیرون از محیط خانه بگذارید. اگر داخل باغچه خانه کاری داشتید یا 
مثلا در جنگل پیاده روی کردید، حتما بعد از آن سریعا حمام کنید تا مواد آلرژی زا از بدن 

و موهای شما پاک شوند و اگر لازم شد، لباس تان را هم بشویید.

از  قبل  خرید  می  گیاه  منزل  برای  وقتی  بهتراست 
هرچیز حتی قبل از زیبایی ظاهری گیاه به فکر سلامتی 
خود هم باشید و گیاهی انتخاب کنید که برای سلامتی 
مفید باشد  در این بخش ما گیاهانی را معرفی میکنید که 
در انتخاب به شما بسیار کمک میکنند  بدون تردیداین 

گیاهان  برای سلامتی مفید هستند :
همه افرادی که به دنبال خرید گیاهان خانگی هستند، 
قبل از انجام خرید اولین اولویت خود را بر روی ظاهر و 
الزامات نگهداری آن قرار می دهند. اگرچه تمامی این موارد 
را نیز باید در ذهن داشته باشید اما جنبه های مهم دیگری 
نیز وجود دارد که در هنگام جستجوی یک گیاه خانگی 
ایده آل باید آن را به خاطر داشته باشید. این موضوع مهم 
مزایای گیاهان برای سلامتی است. داشتن یک بدن سالم 
فراتر از رژیم غذایی و ورزش است. بدون شک محیط 
اطراف شما نیز بر روی سلامتیتان تاثیر خواهد گذاشت و 
یک گیاه خانگی مناسب می تواند تفاوت زیادی در خلق و 
خو، سطح استرس، کیفیت خواب و حتی نفس کشیدن 
شما ایجاد کند.انتخاب گیاهان زیبا بسیار عالی است اما 
انتخاب یک گیاه زیبا و جادویی که بتواند به سلامت شما 
کمک کند بهتر خواهد بود. در این مقاله قصد داریم ۸ 

مورد از این گیاهان جادویی را معرفی کنیم.
۱.گیاه عنکبوتی:

 گیاه عنکبوتی )Chlorophytum comosum( برای 
از بین بردن فرمالدئید موجود در هوا بسیار عالی است. 
فرمالدئید ماده ای است که معمولا از هر چیزی که در 
کیسه های  کاغذی،  کیسه های  همچون  دارید  منزل 
مومی، دستمال کاغذی، حوله، سفره، قاب تخته سه لا 
و پارچه های مصنوعی وارد هوا می شود. گیاه عنکبوتی 
علاوه بر فرمالدئید قادر است کربن مونوکسید و سایر مواد 
سمی موجود در هوا را نیز بگیرد. اگر هوای داخل منزلتان 
خوب نیست و گیاهی نیز در منزل ندارید، گیاه عنکبوتی 
می تواند دقیقا همان چیزی باشد که نیاز دارید. نگهداری 
از این گیاه بسیار اسان است. شما می توانید آن را در یک 
مکان با نور کم نیز نگه دارید زیرا دوست ندارد به صورت 
مستقیم زیر نور آفتاب باشد. گیاه عنکبوتی در داخل هر 
نوع خاکی رشد می کند و باید به صورت مرتب آب دهی 
شود. اگر بتوانید خاک آن را به طور مرتب مرطوب نگه 
دارید، این گیاه برای مدت طولانی در منزلتان دوام خواهد 

اورد.
2.آلوئه ورا:

شاید شما هم در مورد استفاده ار کرم ها و داروهای 
با وجود  آلوئه ورا چیزهایی شنیده اید.  از  ساخته شده 
فقدان شواهد علمی در مورد خواص درمانی آلوئه ورا، 
هزاران سال است که از آن برای درمان و تسکین پوست 
حساس و تحریک شده استفاده می شود. ماده شفاف و ژل 
مانندی که در بخش داخلی برگ های آن یافت می شود 
را می توان به طور مستقیم بر روی پوست صورت قرار 
داد. بر اساس مطالعات انجام شده، افراد معمولا به طور 
مرتب از این گیاه برای درمان سوختگی ، آفتاب سوختگی 
استفاده  سرد  زخم های  و  پسوریازیس  سرمازدگی،   ،
می کنند. اگر به مواد طبیعی حساسیت دارید قبل از 
مصرف با پزشک خود مشورت نمایید. گیاه آلوئه وار باید 
آب زیادی داشته باشد. این گیاه نور زیاد را دوست دارد 
اما اگر در معرض نور بیش از حد قرار گیرد ممکن است 
برگ های آن قهوه ای رنگ شود. بنابراین بهتر است آن را 

زیر نور غیر مستقیم قرار دهید.

3.اسطوخودوس:
بسیار  بوی  که  است  گلدار  گیاه  یک  اسطوخودوس 
خوبی دارد. این گیاه برای درمان استرس بیشتر مورد 
استفاده قرار می گیرد . عطر و بوی آن نیز اغلب برای 
تولید محصولاتی همچون نمک حمام،کرم های مراقبت 
از پوست، صابون و شمع استفاده می شود. شما می توانید 
این گیاه را در هر جایی که دوست داشتید قرار دهید، 
اما نگهداری آن در اتاق خواب به خصوص برای داشتن 
خوابی راحت توصیه می شود. بوی اسطوخودوس می تواند 
به تسکین بی قراری ، عصبانیت، اضطراب، افسردگی و 
بی خوابی کمک کند. گیاه اسطوخودوس خاک خوب 
زهکشی شده و نور زیاد را ترجیح می دهد. این گیاه به 
آبیاری عمیق نیاز دارد اما سعی کنید مکرر به آن آب 

ندهید.
4.پاپیتال یا پیچک انگلیسی:

هیچ کس دوست ندارد در منزلش قارچ یا کپک وجود 
داشته باشد. اگر این گیاه را در منزل نگه دارید از شر 
اینگونه موارد خلاص خواهید شد. همانند گیاه آلوئه ورا، 
گیاه پیچک انگلیسی نیز یک گیاه عالی برای قرار دادن 
در اتاق خواب است. اگر آسم دارید یا در شب دچار تنگی 
نفس می شوید، این گیاه می تواند نفس کشیدن را برای 
شما اسان کند وخواب بهتری برایتان به همراه داشته 
باشد. به یاد داشته باشید که این گیاه سمی است بنابراین 
تا جایی که می توانید آن را دور از دسترس کودکان نگه 
دارید. این گیاه در زیر نور فلورسانس بیشتر رشد می کند 
اما نباید زیر نور مستقیم آفتاب باشد. بنابراین بهتر است 

آن را در یکی از اتاق های خود با نور مصنوعی نگه دارید.
5.زبان ماری یا زبان مادر شوهر:

یکی دیگر از گیاهان با ارزش برای اتاق خواب، گیاه 
بهبود هوای  برای  عالی  بسیار  انتخاب  که  است  ماری 
اتاق هاست. این گیاه بیشتر کارهای خود را در شب انجام 
می دهد. کربن دی اکسید را به اکسیژن تبدیل می کند و 
زمان خواب هوای با کیفیت در اختیار شما قرار خواهد 
داد. گیاه ماری می تواند سموم موجود در هوا همچون 
تری کلرواتیلن، فرمالدئید، تولوئن، بنزن و زایلن را حذف 
کند. برای بهینه سازی قدرت تصفیه هوای این گیاه، به 
تعداد بیشتری نیاز خواهید داشت. این گیاه به عنوان یکی 
از گیاهانی در نظر گرفته می شود که نگهداری از آن آسان 

است. نیازی نیست به طور مکرر به آن آب بدهید.

6.رزماری:
رزماری گیاهی است که در طب سنتی برای قرن ها 
مورد استفاده قرار می گیرد. این گیاه برای بهبود تمرکز 
و حافظه بسیار موثر است. مطالعات انجام شده نیز نشان 
می دهد که افرادی که در معرض بوی این گیاه قرار گرفته 
بودند حافظه بهتری داشتند.اجزای تقویت کننده حافظه 
در رزماری به نظر می رسد توسط ترکیبی به نام 1و ۸ 
سینئول ایجاد می شود. شما می توانید با پخش کردن 
روغن رزماری از مزایای آن بهره مند شوید اما بهتر است 
گیاه رزماری را نیز در کنار خود داشته باشید. هر جایی که 
دسترسی خوبی به نور معمولی داشته باشد برای نگهداری 
این گیاه عالی است. این گیاه در فصل رشد باید به صورت 
مرتب آب دهی شود اما در فصل زمستان به آب کمتری 

نیاز خواهد داشت.
۷.برگ قاشقی

گیاه برگ قاشقی واقعا می تواند دکور خانه شما را با 
گل های زیبایش تغییر دهد. این گیاه زیبا و قدرتمند 
می تواند  گیاه  این  هواست.  آلاینده های  جذب  استاد 
موادی همچون آمونیاک، بنزن، زایلن، فرمالدهید و تری 
کلرواتیلن در سراسر خانه را حذف کند. از آنجایی که این 
گیاه یک گیاه خانگی گلدار است گرده و بوی خوبی تولید 
می کند هر چند این موضوع برای افرادی که به گرده گل 
حساسیت دارند اصلا مفید نیست. شما می توانید این گیاه 
را در یک ظرف با خاک همه کاره بکارید و سعی کنید در 

طول سال آن را مرطوب نگه دارید.
۸.سرخس برگ شمشیری:

اگر در جایی زندگی می کنید که نبود رطوبت یک 
مسئله دردساز است، این گیاه می تواند یک گیاه خانگی 
ایده آل برای منزلتان باشد. این گیاه یک مرطوب کننده 
طبیعی است و می تواند هوای خانه را از وجود موادی 
همچون فرمالدئید ، زایلن و سایر سموم ناخواسته پاک 
کند. این گیاه می تواند برای پوست خشک نیز مناسب 
باشد. رشد گیاه سرخس برگ شمشیری آسان است و 
نورغیر مستقیم خورشید را ترجیح می دهد اما باید خاک 
رطوبت آن را همیشه بررسی کنید. بهتر است این گیاه را 
در اتاقی قرار دهید که سطح رطوبت آن بین 50 تا ۸0 
درصد است. هرگز قدرت یک گیاه خانگی برای سلامتی 
خود را نادیده نگیرید. بهتر است بر روی گیاهانی که 

می خواهید بخرید تحقیق کنید.

برای بهبود سلامت این گیاهان موثرند 

شنبه -پانزدهم اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3956

آگهی مفقودی

اصل قرارداد واگذاری 
زمین شهری به شماره 
پلاک ثبتی 271-۹-53 
مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط میباشد.



اجتماعی 6

شهردار قم خبر داد:

برای احداث بلوار مرجعیت 
مشکل اعتباری وجود ندارد

شهردار قم با بیان اینکه شهرداری با جدیت تمام پیگیر احداث و اتمام هرچه سریع تر بلوار 
مرجعیت است، گفت: در خصوص اجرای این پروژه مشکل اعتباری نداریم. 

مرتضی سقاییان نژاد در حاشیه بازدید از پروژه های شهری در قم اظهار کرد: طبق اعلامی 
که صورت گرفته و قرار بود که پنجشنبه ها را به پیگیری پروژه های عمرانی اختصاص دهیم 
امروز نیز به بازدید از پروژه بلوار مرجعیت پرداختیم.وی با اشاره به اینکه عملیات احداث 
بلوار مرجعیت از انسجام تا میدان شهید کریمی آماده شده است، گفت: از آنجا به بعد به 
یک کیلومتر آزادسازی نیاز دارد که خارج از محدوده شهری قرار دارد و باید این آزادسازی 
صورت گیرد.شهردار قم گفت: در این بازدید بر روی آزادسازی و باز شدن جبهه کاری 
برای پیمانکار پیگیری های لازم صورت گرفت و به دلیل واقع بودن این مسیر در خارج 
از محدوده شهری مشکلات خاص خود را دارد.وی با بیان اینکه مجوزهای لازم از وزارت 
کشور برای اعمال ماده ۹ اخذ شده است اظهار کرد: ما علاقمند به استفاده از ماده ۹ نیستیم 
و می توانیم از طریق تها تر مسئله حل کنیم.سقاییان نژاد تأکید کرد: جلب رضایت مالکان مد 
نظر ما است و امیدواریم هرچه سریع تر بتوانیم این پروژه را آماده کنیم تا این یک کیلومتر 
باقیمانده نیز آماده شود.وی گفت: بعد از اتمام این یک کیلومتر باید پروژه تا تیرماه به مرحله 
نهایی برسد و ما نیز از نظر اعتبارات هیچ مشکلی نداریم، تنها مشکل برق است و شرکت 
برق باید در این پروژه ورود کرده و شهرداری نیز کمک های لازم را خواهد داشت.شهردار 
قم افزود: اگر این پروژه آماده شود ولی برق نداشته باشد شاهد بروز تصادفات خواهیم بود؛ 
هشدار ها را داده ایم و توافق و تعامل لازم را نیز خواهیم داشت.دکتر سقاییان نژاد تأکید کرد: 
از مسئولان استان می خواهم که در این زمینه پیگیری لازم را داشته باشند؛ از بلوار شهید 
کریمی به بلوار پیامبر اعظم نیز باید مسیری احداث شود که یک کیلومتر آزادسازی دارد و 

شهردار منطقه نیز تلاش می کند که این آزادسازی را انجام دهد.
احداث بلوار مرجعیت مستلزم همراهی مسئولان استان است

شهردار منطقه چهار قم نیز در جلسه بررسی روند اجرای بلوار مرجعیت گفت: اجرای 
بلوار مرجعیت با تلاش شهرداری قم احداث می شود و یک پروژه استانی است لذا مسئولان 

استان باید شهرداری را حمایت و یاری نمایند.     
مجید متین فر اظهار کرد: اجرای این بلوار یکی از مهم ترین پروژه های شهر قم است و 
باتوجه به اینکه مسیر آن به ویژه حد فاصل شهرک انسجام تا شهرک قدس معارضین 
زیادی داشته اقداماتی از سوی شهرداری منطقه چهار صورت گرفته است.وی ادامه داد: 
نخستین اولویت ما انجام توافق با مالکین بود ولی محدودیتی که در این راه با آن برخورد 
کردیم خارج محدوده بودن تمام مسیر از محدوده شهری بود.شهردار منطقه چهار قم 
تصریح کرد: جلسات زیادی در کمیسیون بررسی پیشنهادات که مباحث اینگونه توافقات را 
دنبال می کند برگزار کردیم و در آنجا اولویت توافق با مالکین بود ولی با توجه به اینکه این 
زمین ها و اراضی که در اختیار مالکین است باقی مانده دارد هدفمان انجام اقدامات برای 
رفع این مشکل بود.متین فر با بیان اینکه مسئولان استان در روند اجرای بلوار مرجعیت 
شهرداری را همراهی کنند، عنوان کرد: با توجه به اینکه بلوار مرجعیت پروژه استانی است 
و از نام شهرداری عبور کرده، لازم است مسئولان استان به ویژه معاونت امور عمرانی 
استانداری و اداره کل راه و شهرسازی درگیر این پروژه شوند.وی خاطرنشان کرد: متأسفانه 
با پیگیری های صورت گرفته به این نتیجه رسیدیم اقدام برای باقی مانده زمین ها و اراضی 
که بابت اجرای طرح ایجاد می شود محدودیت هایی دارد که غیر قابل صدور مجوز است، 
بنابراین موازات این موضوع مباحث شناسایی مالکین، اعمال ماده ۹ یا توافق ریالی به 
وجود آمد و مجددا پیگیری هایی از سوی کانون کار شناسان رسمی دادگستری انجام شد 
و برآورد قیمت کار شناسی صورت گرفت.شهردار منطقه چهار قم با بیان اینکه قیمت 
زمین های معارض در مسیر بلوار مرجعیت نوسان زیادی داشت، ابراز کرد: دعوت نامه هایی 
که به مالکین این زمین ها داده شد تا بر اساس آن با شهرداری قم به صورت ریالی یا زمین 
معوض توافق کنند.متین فر تأکید کرد: برای افرادی که به هیچ وجه حاضر به همکاری 
با شهرداری قم نیستند ماده ۹ اعمال می شود و ما کارهای مقدماتی را از طریق وزارت 

کشور انجام دادیم.

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم اعلام کرد:

استقرار 30 غرفه عرضه مستقیم میوه در قم 
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم از استقرار 30 غرفه عرضه مستقیم 
میوه در مناطق هشتگانه شهرداری قم خبر داد. علیرضا مظفری با اشاره به وضعیت میوه در 
سال جاری اظهار کرد: سال های گذشته احساس می شد که میزان میوه از میزان تقاضا 
کمتر است، بنابراین غرفه ها را در مسیر تردد زائران قرار نمی دادند، ولی امسال وضعیت 
میوه بهتر است، بنابراین 30 نقطه در هشت منطقه برای عرضه مستقیم میوه شب عید 
تعیین شده است. وی خاطرنشان کرد: میدان میرزای قمی در بلوار شهید روحانی، خیابان 
آذر نبش کوچه ۹0، بلوار 15 خرداد مقابل خیابان نوبهار، بلوار 15 خرداد نبش کوچه ۹، 
میدان رسالت ورودی خیابان بسیج و خیابان 1۹ دی انتهای خیابان بیطرفان از جمله مکان 

هایی است که برای غرفه های عرضه میوه تعیین شده است. 
وی گفت: خیابان هنرستان میدان بسیج، بلوار عمار یاسر ابتدای ورودی مسجد جامع، 
میدان امام حسین تقاطع خیابان سواران و بلوار شاهد غربی و خیابان جواد الائمه نبش 

تقاطع 1۸ متری قدس و سواران از مکان های دیگر استقرار غرفه عرضه میوه است. 
مظفری در ادامه افزود: شهرداری منطقه سه ابتدای خیابان شهید بهشتی جنب بانک 
کشاورزی، شهرک امام حسن نرسیده به فلکه گاز، بلوار امام موسی صدر ابتدای کوچه 
23، بلوار نواب رو به روی سینما استقلال، فلکه شهید نبوی در خیابان مدرس و تقاطع 
خیابان امام و بلوار آیت الله کاشانی نیز از دیگر مکان های استقرار غرفه عرضه میوه است. 
وی خاطرنشان کرد: خیابان عطاران، شهرک امام خمینی ابتدای کوچه شماره یک، بلوار 
جمهوری، ابتدای صفاشهر جنب ایستگاه آب شیرین، میدان ولیعصر نبش کوچه 17 شهید 
کبیری، بلوار آیت الله بهاءالدینی، میدان کشاورز ابتدای بلوار حضرت معصومه، بلوار سوم 
خرداد خیابان بعثت، بلوار کارگر، نیروگاه میدان حافظ، خیابان معلم جنب راهنمایی و 
رانندگی، تقاطع هفت تیر و خیابان حاج زینل و بلوار دانشگاه از دیگر مکان های تعیین شده 
برای عرضه میوه ویژه ایام نوروز است. وی با بیان اینکه 700 تن پرتقال و 300 تن سیب 
برای توزیع تهیه شده است، گفت: توزیع میوه از 26 اسفند امسال تا 13 فروردین سال ۹5 

در محل غرفه های عرضه میوه صورت می گیرد.

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد:

افزایش ظرفیت 400 خودرو به پارکینگ
 ضلع شرقی حرم 

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: ظرفیت 400 خودرو به 
ظرفیت پارکینگ ضلع شرقی حرم در قالب طبقه منفی یک در آینده ای نزدیک اضافه 
می شود. حسین شعبان زاده با بیان اینکه شهر قم در ایام نوروز میزبان دو تا سه میلیون 
جمعیت است، اظهار کرد: به طور میانگین ظرفیت اشغال پارکینگ ها دو ساعت بوده، 
کمبود پارکینگ در سطح قم وجود دارد که در حال تامین هستیم. وی خاطرنشان کرد: 
تاکنون 6 هزار ظرفیت پارک خودرو ویژه نوروز مهیا شده، پارکینگ زائر دارای ظرفیت یک 
هزار و ۸20 خودرو است و در بستر رودخانه حدود دو هزار جای پارک وجود دارد. شعبان 
زاده با بیان اینکه اکنون در پارکینگ شرقی حرم ظرفیت بالغ بر یک هزار و 200 خودرو 
وجود دارد، گفت: زائران زیادی به پارکینگ زائر وارد می شوند، بنابراین ورود و خروج به این 
پارکینگ به یک سری تمهیدات نیاز دارد و نیروهای داخل پارکینگ ها تعدادشان افزایش 
پیدا می کند و شیفت بندی صورت گرفته تا بر اساس دستورالعمل کارشان را انجام دهند. 
وی بیان کرد: روشنایی طبقه منفی یک پارکینگ شرقی حرم تامین شده و تا هفته آینده 

به بهره برداری می رسد.
 افزایش دوربین های نظارتی و تردد شمار در هسته مرکزی شهر قم 

 مدیر کل حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم در بخش دیگری از سخنان خود   گفت: 
دوربین های نظارتی و تردد شمار به ویژه در هسته مرکزی شهر توسعه پیدا کرده که 
آمار لحظه ای ورود و خروج خودروها در آن نشان داده می شود. سید امیرعباس صفوی 
افزود: این دوربین ها به صورت شبکه ای و متمرکز لینک شده اند و امکان انتشار آن ها به 
صورت هر 24 ساعت وجود دارد. وی در ادامه با اشاره به تمهیدات نوروزی اظهار کرد: آماده 
باش کامل 250 دستگاه اتوبوس و بیش از چهار هزار دستگاه تاکسی ویژه نوروز از جمله 

اقدام های برنامه ریزی شده است که به صورت شیفت بندی فعالیت دارند. 

آغاز فاز چهارم عملیات اجرایی پروژه های 
آبخیزداری در پردیسان قم 

فاز چهارم عملیات اجرایی پروژه های آبخیزداری در پردیسان قم با حضور رئیس سازمان 
جنگل ها مراتع و آبخیزداری کشور و استاندار قم آغاز شد. 

به گزارش استانداری قم، مراسم آغاز فاز چهارم عملیات اجرایی پروژه های آبخیزداری 
استان قم همزمان با هفته منابع طبیعی با حضور رئیس سازمان جنگل ها مراتع و 
آبخیزداری کشور و سید مهدی صادقی استاندار قم در فاصله 10 کیلومتری پردیسان 
قم برگزار شد.استاندار قم در حاشیه این مراسم، با اشاره به نقش طرح های آبخیزداری در 
مدیریت سیلاب اظهار کرد: اجرای چنین طرح هایی موجب جلوگیری از ورود سیلاب به 
مناطق مسکونی خواهد شد و از بسیاری از خسارات جلوگیری خواهد نمود.صادقی واقع 
شدن قم در منطقه بیابانی را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: احیای مراتع از جمله 
راهکارهای مهم کاهش سیلاب و ریزگرد است که باید بیش از پیش مورد توجه قرار بگیرد.

لازم به ذکر است فاز چهارم این پروژه شامل پنج بند خاکی در مسیر سیل خیز پردیسان 
است که با تأمین بودجه، طبق برنامه قرار است در طی مدت یکسال به بهره برداری برسد.

»طبیب العلما« لقب موسس دانشگاه آزاد اسلامی 
واحد قم است که پزشک امام خمینی )ره( بوده و پس 
از دریافت اجازه از آیت الله مشکینی، امام جمعه وقت 
قم و تامین بودجه یک میلیون تومانی، مجوز راه اندازی 

واحد قم را از دکتر جاسبی گرفت.
دکتر غلامرضا باهر معروف به »طبیب العلما« از 
جمله 10 موسس واحدهای دانشگاه آزاد اسلامی است 
که در هفتادمین اجلاس شورای مرکزی دانشگاه آزاد 
آیت الله  سوی  از  قدردانی  و  تجلیل  مورد  اسلامی 

هاشمی رفسنجانی و دکتر حمید میرزاد قرار گرفت.
او متولد تیر 1320 در شهر قم است، دوره ابتدایی 
تا دبیرستانش را در شهر محل تولدش گذراند و پس 
از شرکت در کنکور در رشته پزشکی دانشگاه تهران 
پذیرفته و سال 1347 از این دانشگاه فارغ التحصیل 
و  رفت  سربازی  خدمت  به   4۹ تا   47 سال  شد. 
قم  منظریه  پادگان  در  را  ضرورتش  خدمت  دوره 
گذارند و همزمان به طور نیمه وقت در بیمارستان 
آیت الله العظمی گلپایگانی )ره( مشغول به کار شد و این 

همکاری تا سال ۸6 ادامه داشت.
باهر درباره دلایل راه اندازی دانشگاه آزاد اسلامی 
دنبال سخنرانی  به  قم، می گوید: »سال 64  واحد 
آیت الله هاشمی رفسنجانی در نماز جمعه تهران و 
تاکید ایشان بر امکان استفاده آحاد مردم از دانشگاه ها 
و دوری از مدرک گرایی به فکر راه اندازی واحد دانشگاه 

آزاد اسلامی در قم افتادم.«
موسس واحد قم ادامه می دهد: »آن سال ها پزشک 
امام خمینی )ره( بودم، روزی خدمت ایشان رسیدم 
و خواستم که دستور بفرمایند در قم دانشگاه داشته 
باشیم، ایشان هم موضوع را به فرزندشان گفتند و 
سید احمدآقا من را به دکتر جاسبی معرفی کرد؛ رئیس 
وقت دانشگاه هم گفت که اگر می خواهی دانشگاه در 
قم تاسیس کنی باید یک میلیون تومان پول و اجازه از 

امام جمعه قم داشته باشید.«
او یادآور می شود: »مرحوم آیت الله مشکینی امام 
جمعه وقت قم با راه اندازی دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
قم موافقت کرد و پس از تهیه یک میلیون تومان پول 
به دفتر دکتر جاسبی رفتیم و ایشان مجوز راه اندازی 
واحد را صادر کرد و از همان سال 64 اقدام به ثبت نام 

برای پذیرش دانشجو کردیم.«
 باهر با بیان اینکه واحد قم را با همکاری دکتر خلج، 
دکتر حمزه ای و دکتر اصغر عبداللهی راه اندازی کرده، 

می افزاید: »البته دکتر جاسبی با این پیش شرط با 
راه اندازی واحد قم موافقت کرد که فعالیت دانشگاه را 
با رشته های پزشکی آغاز کنیم و از آنجا که رشته های 
پزشکی نیاز به بیمارستان و مرکز درمانی دارد، جایگاه 
اولیه واحد قم در یک اتاق کوچک واقع در بیمارستان 
گلپایگانی )ره( تشکیل شد و رشته پرستاری، مامایی 
و علوم آزمایشگاهی نخستین رشته هایی بودند که در 

این واحد ارائه شد.«
مقام تجلیل شده در اجلاس هفتادم دانشگاه آزاد 

اسلامی می گوید: »پس از راه اندازی واحد پیشنهاد 
ریاست واحد قم به من داده شد ولی من از آنجایی 
که در آن دوره هم در بیمارستان و هم در دانشگاه 
مشغول به فعالیت بودم این مسئولیت را نپذیرفتم و از 
دکتر فلاحیان که استاد بازنسشته دانشکده علوم بود 
برای ریاست واحد درخواست کردیم و ایشان به عنوان 
رئیس انتخاب شد، بعد از ایشان هم دکتر طباطبایی 
و دکتر کسرایی ریاست دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم 
را عهده دار شدند.«  او خاطرنشان می کند که بعد از 

گذشت چند سال آموزشی پزشکی واحد را به درمانگاه 
قرآن و عترت که روبروی حرم حضرت معصومه )ع( 
بود بردیم و طبقه بالای درمانگاه را به اتاق تشریح 
تبدیل کردیم و به مرور امکانات بیشتری را فراهم 
کردیم. باهر که طبع شاعری داشته و یک دیوان شعر 
هم دارد، درباره نحوه دعوت استادان برای تدریس در 
واحد قم، اظهار می کند: »همه استادان واحد، استادان 
و اعضای هیات علمی دانشگاه تهران بودند و تعداد قابل 
توجهی از پزشکان کشور، دورانی از تحصیل خود را در 

دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم سپری کرده اند.«
 موسس واحد قم که افتخارات زیادی در کارنامه 74 
ساله خود دارد، بالاترین افتخارش را راه اندازی دانشگاه 
آزاد اسلامی واحد قم عنوان می کند و می گوید: »در  
آن دوره همکاری با دانشگاه آزاد اسلامی در حد خیلی 
خوب بود و کسی با راه اندازی آن در قم مخالفت نکرد 
علاوه بر اینکه بیمارستان آیت الله گلپایگانی را نیز در 
اختیار واحد قرار دادند و سال ها در آنجا مستقر بودیم.«

یادآور  قم  واحد  راه اندازی  با  موفقیت  درباره  او   
می شود: »همرمان با دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم 
اقدام به راه اندازی دانشگاه فاطمیون کردیم که مورد 
تایید مقام معظم رهبری بود و توصیه ایشان این 
این دانشگاه، مرکز آموزشی برای پزشکان  بود که 
خانم بشود و ما هم فعالیت دانشگاه با دو نوبت صبح 
برای خانم ها و عصر برای آقایان آغاز کرده بودیم، اما 
متاسفانه بعد از چند سال این دانشگاه منحل شد اما 
دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم در این مدت توسعه 

یافته و موفقیت های روزافزونی داشته است.«
وقتی از باهر می خواهیم که خاطراتی از امام راحل 
نقل کند، می گوید که خاطرات زیادی از ایشان دارد، 
اما دو کلیدواژه »همه با هم« و »ما می توانیم« همیشه 
در سخنان امام وجود داشت که دانشگاه آزاد اسلامی 

به خوبی این دو واژه را معنا کرد.

 خانواده را به اهداف خود رساندن، آرزوی هر زن و شوهری است. 
شما می توانید خانواده تان را به این آرزو برسانید اگر رازهای موفقیت 

از نوع دسته جمعی را بلد باشید.
ما به عنوان یک خانواده چگونه می توانیم به هدف هایمان برسیم؟ .

پیش به سوی هدف
هر خانواده ای برای خود هدف هایی دارد. هدف خانواده شما 
چیست؟ خوشبختی؟ تربیت فرزندانی صالح؟ خریدن خانه؟ داشتن 
بچه هایی تحصیل کرده و موفق؟ فکر می کنید چگونه می توانید 
خانواده تان را به سوی اهداف مورد نظر راهنمایی کنید؟ خانواده ای 

می تواند به اهدافش برسد که چند قاعده مهم را رعایت کند:
یک رهبر داشته باشید

رسیدن به هر هدفی مستلزم گذر از پیچ و تاب های مختلف 
است. گاهی رسیدن به هدف، زمان زیادی می طلبد و گاهی نیازمند 
هزینه کردن از خزانه ی روانی و مادی خود است. برای این که خانواده 
تحت تأثیر این عوامل مداخله گر، از مسیر هدف خود خارج نشود، 
باید رهبری برای آن تعیین شود. رهبری که از بقیه عاقل تر و آگاه تر 
است و می تواند مسیرهای انحراف از هدف را به موقع تشخیص بدهد 

و اعضای خانواده را در مسیر درست نگه دارد.
در مورد هدف نهایی توافق کنید

در مورد هدف اصلی، تفاهم و توافق صورت بدهیم. برای این که 
بتوانیم خانواده مان را به سر منزل مقصود برسانیم، باید درباره ی 
هدف مان با اعضای خانواده گفتگو کنیم و سعی کنیم به یک فهم 
مشترک برسیم. برای مثال اگر هدف مان خوشبخت شدن است باید 
فرصتی فراهم کنیم تا هر یک از افراد خانواده برداشتی را که از این 
مفهوم دارند بیان کنند و بعد رهبر خانواده، جمع بندی ای از این هدف 

ارائه کند که در بر دارنده ی نکات خوب همه نظرات باشد.
نسبت به هدف تعهد داشته باشید

نسبت به هدف مشترک، احساس تعهد و مسؤلیت داشته باشیم. 
شناختن هدف بدون احساس مسؤلیت نسبت به آن، کاری از پیش 
نخواهد برد. باید شرایطی را فراهم کنیم که تک تک اعضای خانواده 
نسبت به رسیدن به هدف مورد توافق، احساس علاقه، تعهد و وظیفه 

داشته باشند.
جزئیات هدف را مشخص کنید

خرده هدف ها را تعیین کنیم. به هیچ هدف بزرگی نمی توان دست 

یافت مگر این که آن هدف، به هدف های کوچکتری تقسیم شده باشد 
و ساز و کارهایی برای تشویق افراد خانواده بعد از رسیدن به هر خرده 

هدفی در نظر گرفته شده باشد.
ظرفیت های افراد خانواده را شناسایی کنید

هر یک از افراد خانواده استعدادها و توانایی های خاص خود را دارد. 
اگر ما بعد از اینکه خرده هدف هایمان را تعیین کردیم، به این نکته 
نیز توجه بکنیم که چه کاری را چه فردی می تواند بهتر انجام بدهد، 
به عبارت دیگر اگر کارها را به درستی بین خودمان تقسیم کنیم به 

احتمال بیشتری می توانیم به هدف مان دست پیدا کنیم.
همکاری و مساعدت به خرج بدهید

در مسیر رسیدن به یک هدف، موانع زیادی وجود دارد. برای مثال 
ممکن است، یکی از افراد خانواده بیمار شود یا به هر دلیل دیگری 
نتواند به مسؤلیتش عمل کند. خانواده ای به پیروزی می رسد که 
همیشه نیروهای ذخیره و با گذشتی برای این جور مواقع داشته باشد. 
نیروهایی که تا زمان رفع شدن مشکلِ فرد دیگر، مسؤلیت های او را 
بین خودشان تقسیم می کنند و به هر نحوی شده اجازه نمی دهند 

کاری روی زمین باقی بماند.

بی قید و شرط تلاش کنید
در راه رسیدن به هدفمان، بی قید و شرط تلاش کنیم. برای کسب 
موفقیت خانوادگی، فضایی امن و آرام نیاز است. و این امنیت و آرامش 
برقرار نمی شود مگر اینکه خدمات اعضای خانواده به همدیگر که 
در راستای رسیدن به هدف است به صورت نامشروط باشد. برای 
مثال اگر هدف خانواده ی شما خریدن خانه است، وقتی به هدف تان 
می رسید که همه اعضای خانواده بدون مزد و منت در قناعت کردن 
و صرفه جویی کردن کوشا باشند. در این شرایط اگر یکی دو نفر 
مدام ایثارشان را به رخ بقیه بکشند، ممکن است عطای خدمتشان به 
لقایشان بخشیده شود و حالا حالا ها امکان خریدن خانه فراهم نشود.

امیدوار باشید: امیدوار بودن. امید یعنی داشتن یک هدف معین، 
دانستن راه های مختلف برای رسیدن به آن هدف و داشتن انگیزه 
برای رسیدن به هدف. یک خانواده ی امیدوار، هرگز از رسیدن به 
اهدافش ناامید نمی شود و اگر در یک راه شکست خورد به سراغ راه 
های دیگری که از قبل برای رسیدن به آن هدف به صورت ذخیره نگه 
داشته بود می رود. یک خانواده ی امیدوار، تسلیم موانع و مشکلات 
نمی شود چرا که انگیزه ای پایان ناپذیر برای رسیدن به اهدافش دارد.

طبیب العلما از راه اندازی واحد قم می گوید؛

باهر: دانشگاه آزاد واژگان»همه با هم« و »ما می توانیم« امام)ره( را معنا کرد

خانوادگی موفق شوید 

رئیس پلیس آگاهي استان قم خبرداد:

کشف 50 فقره سرقت اماکن خصوصي 
رئیس پلیس آگاهي استان از کشف 50 فقره سرقت اماکن خصوصي در استان 

خبر داد. 
به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس، سرهنگ احمد کرمي  در تشریح این خبر 
اظهار داشت: با توجه به وقوع سرقت هاي متعدد اماکن خصوصي که سارقان با شکستن 
شیشه و قفل درب کارگاه ها، آتلیه ها و مغازه ها با استفاده از تالیور و پیچ گوشتي و ورود 
از سمت درب اصلي و سرقت اموال شامل وجوه نقد ،مدارک و اشیاء قیمتي و سرقت 
همزمان از ساختمان ها و کارگاه هاي مجاور ، تیم ویژه اي از کارآگاهان با تمرکز بر 
سرقت هاي مذکور تشکیل و تمامي محل هاي سرقت به دقت مورد بازدید قرار گرفت. 
وي افزود: شیوه و شگرد سارقان، زمان هاي وقوع و جغرافیاي جرم مورد بررسي و 
کارشناسي دقیق قرار گرفت، تا اینکه با مشاهده اموال مسروقه در دست فردي سابقه دار 

و مطابقت با اموال مسروقه ، متهم دستگیر شد. 
سرهنگ کرمي ادامه داد: با تحقیقات صورت گرفته و انجام اقدامات پلیسي، سایر 
همدستان متهم موصوف نیز شناسایي و دستگیر شدند و اموال تعدادي از مالباختگان 

از آن ها کشف شد. 
رئیس پلیس آگاهي استان اضافه کرد: سرکرده باند و سایر اعضاي خانواده اش که 
قصد جابجاي اموال مسروقه را به یکي از شهرستان هاي همجوار داشتند ،در یک 

عملیات غافلگیرانه و برنامه ریزي شده دستگیر شدند. 
سرهنگ کرمي بیان داشت: در بازرسي از خودرو حامل اثاثیه مقادیر قابل توجهي 
اموال مسروقه از قبیل لوازم خانگي ،سیگار،دوربین عکاسي،پلاک موتور سیکلت ، کشف 

و تاکنون به 50 فقره سرقت اعتراف کردند که تمامي مالباختگان شناسایي شده اند. 
رئیس پلیس آگاهي استان ابراز داشت: تحقیقات در خصوص شناسایي مالباختگان 

احتمالي دیگر همچنان ادامه دارد. 

یک مقام مسئول در شهرداری منطقه 13 تهران 

 دلیل خودکشی کارمند زن  نامعلوم است
یک مقام مسئول در شهرداری منطقه 13 تهران با تایید خبر خودکشی یکی از 
کارمندان زن شهرداری این منطقه گفت: دلیل این امر هنوز نامعلوم است و آنچه در 

رسانه ها تحت عنوان اخراج این زن عنوان شده به هیچ وجه صحت ندارد. 
این منبع آگاه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با ابراز تاسف از وقوع این حادثه افزود: 
دیروز سه شنبه 11 اسفند یکی از پرسنل شرکتی شهرداری این منطقه با مراجعه به 
محل کار خود واقع در مجتمع ورزشی کوثر پس از اتمام ساعت اداری، خود را از پنجره 
سرویس بهداشتی طبقه دوم ساختمان به خیابان پرت کرد. وی با بیان اینکه ضربه ناشی 
از سقوط از بلندی منجر به فوت این زن نشده است، تصریح کرد: با حضور به موقع 
نگهبان ساختمان و نیروهای اورژانس، این فرد به بیمارستان منتقل شد.این مقام مسئول 
شهرداری منطقه 13 پایتخت خاطرنشان کرد: براساس شواهد، این زن در بیمارستان 
به هوش بوده و طبق اظهار شاهدان و همسر وی پس از دو ساعت بستری شدن بر اثر 
ایست قلبی فوت کرده است.وی با رد شایعات مطرح شده در رسانه ها مبنی بر اینکه دلیل 
خودکشی این زن اطلاع از اخراجش از شهرداری تهران بوده، تاکید کرد: این موضوع به 
هیچ وجه صحت نداشته و تکذیب می شود. این منبع آگاه یادآور شد: شهرداری منطقه 
13 تهران در حال پیگیری برای روشن شدن تمامی ابعاد این اتفاق از مبادی قانونی است.

جانشین فرماندهی انتظامی استان مرکزی :

محموله آلات موسیقی قاچاق در دلیجان 
شناسایی و توقیف شد 

جانشین فرماندهی انتظامی استان مرکزی از توقیف محموله آلات موسیقی قاچاق به 
ارزش هفت میلیارد ریال در شهرستان دلیجان خبر داد. 

به گزارش پایگاه خبری پلیس سرهنگ یوسف سپهوند افزود: ماموران انتظامی 
دلیجان از عبور محموله بزرگ آلات موسیقی از محورهای مواصلاتی شهرستان آگاه 

شدند و با برنامه ریزی عملیاتی برای شناسایی و متوقف کردن آن اقدام کردند.
وی اظهارکرد: سرانجام روز گذشته ماموران انتظامی در یکی از راه های شهرستان 
موفق شدند یک دستگاه خودروی کامیون را در این خصوص شناسایی و متوقف کنند. 
سرهنگ سپهوند خاطر نشان کرد: در بازرسی از خوردو تعداد زیادی انواع آلات موسیقی 
قاچاق، شامل 20۹ دستگاه گیتار، ۹1 دستگاه پیانو، 30 دستگاه ارگ و 111 قطعه 
وسایل جانبی آلات موسیقی کشف شد. وی با باین اینکه ابزار موسیقی قاچاق به مقصد 
تهران از یک شهر جنوبی بارگیری شده بود، اضافه کرد: در این عملیات یک نفر دستگیر 
و با تشکیل پرونده به دستگاه قضائی معرفی شد.شهرستان دلیجان از توابع استان 
مرکزی با 45 هزار نفر جمعیت در مسیر راه اصلی استان های جنوبی و شرقی با 

استان های شمالی و مرکز واقع شده است. 

کلاهبرداری در مقابل خودپرداز به شیوه خیرخواهانه! 
کلاهبردار حرفه ای که با کمین در مقابل دستگاه های 
خودپرداز به بهانه کمک اقدام به کلاهبرداری از افراد مسن 

می کرد، توسط پلیس شناسایی و دستگیر شد.
به گزارش خبرنگار حوزه حوادث گروه اجتماعی باشگاه 
خبرنگاران جوان،بیست و هفتم آبان ماه پیرمردی با مراجعه 
به کلانتری 115 رازی به مأمورین اعلام کرد که از حساب 
عابربانکش ، مبلغ دو ملیون و 700 هزار تومان به حساب 
فردی ناشناسی واریز شده است ؛ وی در اظهاراتش عنوان کرد 
که فردی حدودا 45-40 ساله به بهانه"کمک کردن جهت 
انجام عملیات بانکی" به او نزدیک و به این شیوه و ترفند ، مبلغ 

فوق را به حساب دیگری واریز کرده است. 
پرونده در پایگاه هشتم پلیس آگاهی تهران بزرگ :

و  "کلاهبرداری  موضوع  با  مقدماتی  پرونده  تشکیل  با 
برداشت غیرمجاز از حساب افراد" و به دستور بازپرس شعبه 
سوم دادسرای ناحیه 11 تهران ، پرونده جهت رسیدگی در 

اختیار پایگاه هشتم پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت
اظهارات مالباخته :

آگاهی  پلیس  هشتم  پایگاه  در  حضور  از  پس  پیرمرد 
تهران بزرگ ، در اظهاراتش به کارآگاهان گفت : "در مورخه 
13۹4/0۸/27 قصد انتقال مبلغ 3 میلیون تومان به حساب 
یکی از اعضای خانواده ی خود را داشتم ؛ در حین انجام 
عملیات بانکی از طریق دستگاه خودپرداز ، فردی میانسال 
به بهانه کمک کردن و احتمال انجام اشتباه از سوی بنده در 
زمان انجام عملیات بانکی ، به من پیشنهاد کرد تا وی مبلغ 
3 میلیون را به حساب مورد نظرم را واریز کند ؛ پس از انجام 
عملیات بانکی و انتقال وجه ، این شخص کارت عابربانک بنده 
و همچنین رسید انجام تراکنش بانکی را بازپس داد داد و 
مدعی شد که انتقال وجه با موفقیت انجام داده و پس از آن 

از محل دور شد " .
مالباخته در ادامه اظهاراتش عنوان کرد : "طی تماس تلفنی 
با اعضای خانواده به آنها اطلاع دادم که مبلغ سه میلیون تومان 

به حسابشان واریز شده اما آنها در تماس مجدد عنوان کردند 
که تنها مبلغ 300 هزار تومان به حسابشان واریز شده است 
!! بلافاصله به بررسی رسید دستگاه پرداخته و آنزمان بود که 
متوجه شدممبلغ انتقال وجه به حساب 300 هزار تومان 
بوده در حالیکه 3 میلیون تومان از حسابم برداشت شده بود 
؛ بلافاصله به دستگاه خودپرداز مراجعه و در بررسی تراکنش 
مالی حساب خود متوجه شدم که طی دو عملیات همزمان 
بانکی ، ابتدا مبلغ دو میلیون و 700 هزار تومان از حسابم 
به حساب ناشناسی واریز و سپس مبلغ 300 هزار تومان به 
حساب اعضای خانواده ام واریز شده است و بنده نیز بودن 
دقتی در مبلغ واریزی به حساب ) 300/000 تومان ( نکرده 
و تصور کرده بودم که مبلغ 3/000/000 تومان به حساب 

اعضای خانواده ام منتقل شده است. 

شناسایی داماد ناخالف به عنوان متهم پرونده: 
در بررسی تراکنش مالی حساب مالباخته ، کارآگاهان پایگاه 
هشتم پلیس آگاهی اطلاع پیدا کردند که مبلغ دو ملیون و 
700 هزار تومان مورد نظر به حساب خانمی ساکن شهرک 
مشیریه واریز شده است ؛ این خانم در تحقیقات پلیسی عنوان 
کرد که کارت عابر بانک حسابش را در اختیار دامادشان بنام 

"رضا . ع" ) متولد 1342 ( قرار داده است.
دستگیری متهم :

با شناسایی "رضا . ع" به عنوان یکی از مجرمین سابقه دار 
با 12 فقره سابقه دستگیری به اتهام ارتکاب جرایم مختلف 
سرقت ، استفاده از اسناد مجعول ، کلاهبرداری ، صدور چک 
های بلامحل و ... ، شناسایی تصویر "رضا . ع"توسط مالباخته و 
نهایتا مطابقت تصویر وی با تصاویر بدست آمده از دوربین های 
مداربسته بانکی ، دستگیری رضا . ع در دستور کار کارآگاهان 

قرار گرفت . 
با شناسایی مخفیگاه "رضا . ع" در منطقه شوش و اطمینان 
از حضور وی در مخفیگاهش ، متهم در مورخه 13۹4/11/27 
دستگیر ، به پایگاه هشتم پلیس آگاهی تهران بزرگ منتقل و 
در همان تحقیقات اولیه صراحتا به کلاهبرداری از افراد دارای 
سنین بالا و برداشت پول از حساب آنها به شیوه و شگرد فوق 

اعتراف کرد .
سرهنگ کارآگاه حمدالله علیزاده ، رئیس پایگاه هشتم 
با   : این خبر گفت  اعلام  با   ، بزرگ  تهران  آگاهی  پلیس 
توجه به سوابق متهم در ارتکاب جرایم مختلف و به جهت 
شناسایی سایر جرایم ارتکابی متهم و همچنین سایر شکات و 
مالباختگان ، دستور انتشار بدون پوشش تصویر متهم از سوی 
مقام محترم قضایی صادر شده است ؛ لذا از کلیه شکات و 
مالباختگانی که موفق به شناسایی تصویر متهم شدند دعوت 
می شود تا جهت پیگیری شکایات خود به نشانی پایگاه 
 ـخیابان 12  هشتم پلیس آگاهی تهران بزرگ در میدان حـر

فروردین مراجعه نمایند. 

پسر خلافکار که به همراه دو برادر خانم خود اقدام به زورگیری خودرو در پوشش خریدار 
خودرو می کرد، توسط پلیس آگاهی شناسایی و دستگیر شد.

به گزارش خبرنگار حوزه حوادث گروه اجتماعی باشگاه خبرنگاران جوان،شانزدهم دی 
ماه و از طریق مرکز فوریت های پلیسی 110 وقوع یک فقره زورگیری و سرقت خودرو به 

کلانتری 16۹ مشیریه اعلام شد .
با حضور مأمورین کلانتری در محل اعلامی در میدان آقانور، فردی با مراجعه به مأمورین 
اعلام کرد که سرنشینان یک دستگاه موتورسیکلت آپاچی سفید رنگ ، با تهدید چاقو به وی 
حمله ور شده و اقدام به سرقت مبلغ 20 میلیون تومان پولِ ودیعه دریافتی در معامله فروش 
خودرو و کیف دستی حاوی قولنامه تنظیمی فروش خودرو ، مدارک و سوئیچ خودرو از وی 
کرده اند .  با توجه به اظهارات مالباخته ، کارآگاهان به محل پارکینگ مراجعه و در تحقیقات 
از کارکنان آن اطلاع پیدا کردند که خودرو زانتیای مالباخته نیز از پارکینگ خارج شده است . 

پرونده در پایگاه ششم پلیس آگاهی تهران بزرگ:
با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع زورگیری و به دستور بازپرس شعبه اول دادسرای 
ناحیه 14 تهران ، پرونده جهت رسیدگی در اختیار پایگاه ششم پلیس آگاهی تهران بزرگ 

قرار گرفت .
 اظهارات مالباخته : مالباخته پس از حضور در پایگاه ششم پلیس آگاهی تهران بزرگ 
، در اظهاراتش به کارآگاهان گفت : "چند روز پیش خودرو زانتیا خود را از طریق آگهی 
روزنامه برای فروش آگهی کرده بودم که فرد ناشناسی با من تماس گرفت و خودش را به 
عنوان مشتری معرفی کرد ؛ پس از توافق اولیه بر سر قمیت خودرو ، برای بازدید خودرو با 
یکدیگر قرار ملاقات گذاشتیم . در تاریخ 16 دی ماه جوانی بنام رضا . الف با یک دستگاه 
خودرو سوار آزرا )Azera ( به محل قرار آمد ؛ پس از بازدید خودرو توسط ایشان و برابر توافق 
اولیه برسر قیمت خودرو ، ایشان مبلغ 20 میلیون تومان پول نقد به من تحویل داد و در 
ادامه قولنامه فروش خودرو مابین ما دو نفر تنظیم شد . قرار شد تا روز انتقال سند خودرو 
و تسویه ی کامل پول ، خودرو برای چند روز در پارکینگ بماند ؛ به همین علت ، دو نفری 
ماشین زانتیا را به پارکینگ بردیم و رسید پارکینگ در اختیار خریدارو سوئیچ ماشین در 
اختیار من باقی ماند تا در روز محضر و تسویه کامل توسط خریدار ، سوئیچ و سایر مدارک 

خودرو به ایشان تحویل گردد.
مالباخته در ادامه اظهاراتش به کارآگاهان گفت : " پس از گذاشتن ماشین در داخل 
پارکینگ و در حالیکه مبلغ 20 میلیون تومان پول نقد از خریدار گرفته بودم ، دو نفری از 
پارکینگ خارج و سوار ماشین خریدار شدیم . پس از طی مسافتی کوتاه ، من از ماشین 
پیاده شدم ؛ هنوز مسافت زیادی از محل پیاده شدن من از ماشین نگذشته بود که ناگهان 

سرنشنیان یک دستگاه موتورسیکلت آپاچی سفیدرنگ به من حمله ور شده و با تهدید چاقو 
و ضرب و شتم اقدام به سرقت کیف دستی حاوی 20 میلیون وجه نقد ، قولنامه فروش 

خودرو ، سوئیچ و مدارک شناسایی خودرو کرده و به سرعت از محل متواری شدند " . 
دستگیری متهمین :

با توجه به اظهارات مالباخته ، کارآگاهان پایگاه ششم پلیس آگاهی اقدام به شناسایی محل 
سکونت "رضا . الف" در منطقه افسریه- شهرک رضوی نموده و این شخص را در دستگیر 
و به پایگاه ششم پلیس آگاهی تهران بزرگ منتقل کردند .  "رضا . الف" در اظهارات اولیه 
منکر هرگونه اطلاع و یا مشارکت در زورگیری از مالباخته گردید و مدعی شد که خودرو 
زانتیای شاکی پرونده را طی یک معامله قانونی خریداری و تمامی پول خرید خودرو را نیز 

برابر قولنامه تنظیمی به فروشنده ) شاکی ( پرداخت کرده است . 
در ادامه تحقیقات و با شناسایی دو برادر خانم رضا بنام های "فرشید" )30 ساله( و 
"وحید" )32 ساله( بعنوان مجرمین سابقه دار در زمینه ارتکاب جرایم مختلف کیف قاپی 
و زورگیری ، تصاویر این دو برادر توسط مالباخته مورد شناسایی قرار گرفت ؛ با شناسایی 
 ـ20 متری امام خمینی )ره(، طی یک عملیات  مخفیگاه فرشید و وحید در منطقه مشیریه 

هر دو نفر دستگیر و به پایگاه ششم پلیس آگاهی تهران بزرگ منتقل شدند . 
اعتراف به سرقت های مشابه : فرشید و وحید ، همانند رضا منکر هرگونه ارتکاب 
سرقت از مالباخته شده اما با کشف قسمتی از اسناد و مدارک متعلق به افراد غیر در 
مخفیگاهشان ، به ناچار لب به اعتراف گشوده و به زورگیری و سرقت اموال شاکی پرونده 
و همچنین انجام سرقت های مشابه اعتراف کردند .  با اعتراف "فرشید" و "وحید" به 
انجام سرقت و زورگیری با موتورسیکلت آپاچی سفیدرنگ و معرفی "رضا . الف" به عنوان 
سرکرده گروه ، رضا نیز به ناچار لب به اعتراف گشود . وی در اعترافاتش عنوان داشت که 
 BMW بدین شیوه و شگرد ، اقدام به خرید سرقت چندین دستگاه خودرو سواری از جمله
مدل 530 ، اسپورتیج و MVM در قالب قولنامه کرده و دو برادر خانمش با موتورسیکلت 
آپاچی سفیدرنگ اقدام به سرقت سوئیچ خودرو ، اسناد و مدارک خودرو ، پول پرداختی به 
فروشنده خودرو از سوی رضا در پوشش خریدار کرده و نهایتا خودروها نیز پس از خارج 
شدن از پارکینگ توسط ویو بعنوان مالک خودرو به فروش رسیده است .  سرهنگ کارآگاه 
رضا امیدی ، رئیس پایگاه ششم پلیس آگاهی تهران بزرگ ، با اعلام این خبر گفت: " از 
کلیه شکات و مالباختگانی که بدین شیوه و شگرد مورد سرقت و کلاهبرداری قرار گرفتند 
دعوت می شود تا جهت شناسایی متهمین و پیگیری شکایات خود به نشانی پایگاه ششم 
 ـانتهای خیابان شهید   ـ میدان نبرد  پلیس آگاهی تهران بزرگ در خیابان نبرد شمالی 

بیدچی مراجعه نمایند " . 
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چرا احمدی نژاد این روزها 
از هرکسی خوشحال تر است؟

فواد شمس

شاید جریان احمدی نژاد این روزها از جریانی شادتر باشد، اما به نظر می رسید این شادی 
زودگذر و سطحی است. احمدی نژادی ها که  کینه های قدیمی از اصولگرایان داشتند، از 
شکست یاران سابق و دشمنان فعلی شان خوشحال تر از همیشه اند.   در این جشن به 
یکدیگر نان قرض می دهند و پیروزی برخی از اشخاص مستقل که روزگاری به دولت 

پیشین وابسته بوده اند را هم به حساب خود گذاشته اند.  
درحالی که اصولگرایان فهرستی رسمی در تهران و شهرهای بزرگ منتشر کردند و 
شکست خوردند، برخی اشخاص و افراد که منتسب به دولت احمدی نژاد بوده اند در برخی 

حوزه های انتخاباتی بعضاً کوچک تر موفق شده اند با چند ده هزار رأی به مجلس راه یابند.
دراین بین برخی مسائل در پیروزی این افراد قابل تأمل است. این افراد منفرد نه به دلیل 
وابسته بودن به جریان احمدی نژاد که به دلیل برخی تعلقات فردی و قومی در برخی 
شهرهای کوچک رأی آورده اند. یا از طرف دیگر با هزینه های سنگین مالی در جریان 
تبلیغات انتخابتی توانسته اند چند هزار رأی جمع کنند و در حوزه های کوچک که سرنوشت 

انتخابات با چند هزار رأی تعیین می شود پیروز شوند.  
شاید برخی از اصولگرایان تندرو فکر کنند، در کوتاه مدت با نزدیکی خود به این افراد 
متفرق که روزگاری نسبتی با احمدی نژاد داشته اند شکست خود را  جبران خواهند کرد، اما 
شاید  بازگشت به این مرد با در نظر گرفتن انتقادهای جدی که  به عملکرد وی، در میان 

اصولگرایان وجود دارد  استراتژی درستی نباشد.
در حقیقت، خاستگاه احمدی نژادی ها راست افراطی و محافظه کار است. این در حالی 
است که گفتمان اصیل اصولگرایی  میانه روی را پیشه کرده است.  ازاین رو تفاوت های بسیار 
جدی بین اصولگرایی اصیل و ریشه دار با جریان احمدی نژاد ازنظر  و سیاسی، اقتصادی 
و حتی فرهنگی وجود دارد. هرچقدر هم برخی اطرافیان احمدی نژاد که مهارت ویژه ای 
در جنگ روانی دارند بخواهند رنگ و لعاب عدالت محورانه به این جریان دهند، بازهم 
واقعیت عملکرد احمدی نژادی ها نشان داد که این جریان هیچ سنخیتی با گفتمان عدالت 
و طبقات محروم و فرودست ندارند. حتی اقدامات دولت احمدی نژاد به مراتب وضعیت 
طبقات فرودست جامعه را بدتر کرد. ازاین رو، این ادعا که گفتمان احمدی نژاد، انقلابی و 

عدالت خواهانه است، با واقعیت سازگار نیست.
عملکرد وی درنهایت منجر به کوچک تر شدن سفره های همان کارگران و مردم عادی 
شد. حتی عملکرد انتخاباتی اشخاص نزدیک به احمدی نژاد خود حکایت از این دارد که 
ثروت در جریان احمدی نژاد یک مزیت است. خرج های هنگفت تبلیغاتی برخی از این افراد 

در حوزه های کوچک انتخاباتی مؤید این مطلب است.
از طرف دیگر رأی پایین منتسبان به این جریان در شهر تهران نشان از آن داشت که 
درجایی که رقابت انتخاباتی ورای بحث های قومی  و البته خرج های بی حساب وکتاب باشد، 
احمدی نژادی ها رأی چندانی ندارند؛ مثلًا کوچک زاده که بعد از خارج ماندن از لیست 
اصولگرایان تهران خود را به جریانات تندرو احمدی نژادی نزدیک کرد، در تهران کمتر از 50 
هزار رأی آورد. حتی شخصیت معروف و سینمایی همچون حبیب الله کاسه ساز با 5041 

رأی در جایگاه دویستم کاندیداهای تهران قرارگرفته است.
اما در اینجا نباید نادیده گرفت که چند تن از افرادی که روزگاری در دولت احمدی نژاد 
بودند به صفت فردی یا با استفاده از روش های تبلیغاتی توانسته اند در برخی حوزه های 
کم جمعیت تر رأی بیاورند.  البته باید صبر کرد تا مجلس تشکیل شود تا دید این افراد دقیقاً 

چه موضع سیاسی و فراکسیونی در مجلس خواهند گرفت. 
در انتها، لازم به ذکر است که اعضای سابق دولت احمدی نژاد که در حوزه های مختلف 
کشور کاندیدا شدند. بعضاً در  لیست اصولگرایان جای نگرفتند و به صورت مستقل وارد 

مجلس شدند.

سید مهدی هاشمی:

عملکرد اصولگرایان 
موجب تغییر اقبال مردم شد

نامزد دهمین دوره مجلس شورای اسلامی گفت: در فصل رقابت های انتخاباتی، تفکرات 
سیاسی با یکدیگر ائتلاف می کنند و طبیعتا جریان اصولگرا نیز از این قاعده مستثنی نبود 
اما آن چیزی که موجب تغییر اقبال مردم به این جریان شد، عملکرد اصولگرایان در مجلس 

و دولت است.

سید مهدی هاشمی اظهار داشت: بنده سخنگوی اصولگرایان نیستم تا بگویم چرا 
اصولگرایان در انتخابات اسفند شکست خوردند یا به چه دلیل جریان اصلاحات را تحت 
سخت ترین انتقادات قرار دادند. بنده فردی اصولگرا هستم و به اصولگرا بودنم افتخار می کنم. 
اصولگرایی در عالم سیاست به یک برند مبدل شده است. اصولگرایان یک جریان و جریان 

غیراصولگرا مشتمل بر اصلاح طلبان، اعتدال و مستقل هستند.
هاشمی اظهار کرد: جایی که قدرت انتخاب دست مردم است، کاندیداهای جریان های 
فکری براساس احساس تکلیفی که دارند، موظف به عرضه افکار و اندیشه های شان هستند، 
اگر بار روی دوش شان قرار گرفت، بنده هستند و غیر این صورت از دایره کار و فعالیت 
خارج نمی شوند. این آقایان هر جایی بوده و هستند به فعالیت و تلاش خود ادامه می دهند. 
مگر طی مقاطع زمانی مختلف، افراد مختلف از دایره انقلاب خارج شده اند؟ آقای هاشمی 
رفسنجانی روزگاری رییس مجلس، رییس جمهور، رییس مجمع تشخیص و خبرگان 
بوده است. گاهی اقبال عمومی بیشتر بوده و گاهی کمتر شده. ایشان در دایره انقلاب است 
ولی آقای منتظری از دایره انقلاب خارج شد و حذف شد. مردم با هیچ کس عهد اخوت 
نبسته اند. مردم عملکرد بنی صدر، بازرگان، رجایی، هاشمی رفسنجانی، خاتمی، احمدی ژاد 

و روحانی را دیده اند.
وی افزود: مگر افرادی که به روحانی رای ندادند، روحانی رییس جمهور آنان نیست؟ 
امثال بنده که به ایشان رای ندادیم از دولت ایشان مطالبه داریم و قطعا مردمی که به ایشان 
رای دادند، مطالبات شان هم از دولت روحانی بیشتر است. روحانی نمی تواند بگوید به بنده 
و امثال بنده که به او رای ندادیم پاسخ گو نیست. نماینده مجلس وقتی به خانه ملت راه 
پیدا می کند،  نماینده ۸0 میلیون ایرانی است. بنده و نمایندگان مجلس نهم تا هفتم خرداد 
باید پاسخ گوی عملکردمان باشیم و نمایندگان مجلس دهم باید از هفتم خرداد 13۹5 

پاسخگوی عملکردشان باشند.
نماینده مردم تهران در مجلس نهم ادامه داد: نمایندگان مجلس دهم باید تلاش کنند 
هم افزایی بیشتری را در درون خودشان بوجود آورند. در مجلس نهم رقابت داخلی بین 
اصولگرایان پر رنگ بود. این مسئله در مجلس جدید بین اصولگرایان و غیراصولگرایان شکل 
خواهد گرفت. اگر هم افزایی لازم در مجلس دهم شکل نگیرد، آسیب پذیری این مجلس 
افزایش می یابد و متضرر اصلی، مردم خواهند بود به بیان روشن تر به دلیل نزدیکی رقابت 
جریان های اصولگرا و غیراصولگرا در این مجلس، هیچ تفکری در این مجلس حرف آخر را 
نخواهد زد. با این توضیح بیم آن می رود آسیب پذیری تصمیمات این مجلس افزایش یافته 

و مردم هر روز شاهد دامنه ای از درگیری های داخلی در این مجلس باشند.
این کاندیدای دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی در ارزیابی از دلایل 
شکست جریان اصولگرا در انتخابات هفتم اسفندماه، گفت: هر ایرانی از حق انتخاب خود 
به شیوه  مختلف استفاده کرد. برخی لیستی و برخی تک تک کاندیدای مورد نظر خود را 
انتخاب کردند. به عقیده بنده لیست ائتلاف اصولگرایان نتوانست همه سلایق و تخصص ها 
را در خود جای دهد اما لیست غیراصولگرایان این نقص را نداشت. غیراصولگرایان از تجربه 
اصولگرایان استفاده کردند اما اصولگرایان از تجربه گذشته خود استفاده ای نکردند. بنده 
لیست ائتلاف اصولگرایان را به هیچ وجه قبول نداشته و ندارم. سربسته بگویم این لیست 

کارشناسی و منطقی تهیه نشد.
هاشمی با نقد ائتلاف جریان اصولگرا، گفت: شاید بتوان نام حرکتی که در جریان 
اصولگرا برای انتخابات ریاست جمهوری ۹2 انجام شد را ائتلاف گذاشت اما به حرکت 

اصولگرایان در انتخابات مجلس دهم، نمی توان چنین نامی داد.
این عضو فراکسیون اصولگرایان مجلس نهم گفت: اگر از منظر حزبی و گروهی به 
انتخابات هفتم اسفند نگاه کنم، رقیب جریان اصولگرا فرصت بزرگی را برای خدمت گزاری 
به مردم به دست آورده است. همه گروه های سیاسی باید از این فرصت استفاده حداکثری 
کنند. رقابت میان کرسی های مجلس بین جریان اصولگرا، اصلاح طلب، اعتدال و مستقل در 
مجلس دهم رقابت بسیار نزدیکی است. درصد 50 – 50 یا 60 – 40 یا هر نسبت دیگری 
از مجلس دهم به معنای حذف کامل جریان اصولگرا نیست. باید با هم افزایی و همکاری 
جریان های سیاسی مجلس دهم کمیت و کیفیت خدمت رسانی تغییر کند. فرصت ها خیلی 
زود از دست می رود. هر دو سال یک بار انتخابات داریم. کارگزاران نظام در دولت، مجلس و 
خبرگان در ایام انتخابات باید از عملکردشان به مردم گزارش دهند. وقتی به پشت سر نگاه 
می کنم 37 سال از عمر انقلاب گذشت و امروز کاندیداهای منتخب که در سال های پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی متولد شدند امروز به عنوان منتخب مردم، وارد مجلس شده اند و 

در تعیین سرنوشت کشور نقش آفرین شدند.

نکــته

گفت و گو

بررسی زمینه ها و دلایل پیروزی و شکست برخی چهره ها و نامزدهای سیاسی در 
انتخابات اخیر مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری، اکنون در زمره مهم ترین کانون های 

توجه رسانه های مجازی قرار گرفته است.
رسانه ها و کانال های مجازی همچنان به بررسی عوامل کامیابی یا ناکامی چهره ها و 
جریان های سیاسی در انتخابات اخیر مجلس شورای اسلامی و خبرگان می پردازند. آینده 
مجلس دهم شورای اسلامی و خبرگان پنجم و گرایش منتخبان آن هنوز هم در کنار 
تشکیک و ابهام پراکنی های انتخاباتی بحث داغ شبکه های مجازی است، ضمن اینکه 
واکنش ها نسبت به توهین سیاسی اخیر به مردم تهران هم بازتاب های گسترده ای در فضای 

مجازی داشته است.
* نتایج انتخابات از دیدگاه چهره های سیاسی

با توجه به اهمیت نتایج انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری، جریان های 
سیاسی پس از گذشت یک هفته از پایان انتخابات هنوز هم به دنبال واکاوی علل کامیابی 
و ناکامی راه یافتگان و بازماندگان به هر 2 مجلس هستند. در این میان، برخی اظهارنظرها 

درباره ناکامی انتخاباتی اصولگرایان در تهران منطقی و برخی نیز پرسش برانگیز است.
کانال خبری »ایلنا« به سخنان »ابوالقاسم رئوفیان« فعال سیاسی اصولگرا درباره 
علت های ناکامی اصولگرایان در انتخابات پرداخته است. رئوفیان گفته است: عوامل متعددی 
در کنار هم قرار گرفتند تا این فرایند شکل گرفت؛ اینکه اصولگرایان حتی نتوانستند سر 
لیست خود را به مجلس بفرستند، قابل تأمل است. در این میان بداخلاقی هایی که برخی 
منتسبان به اصولگرایان در مجلس نهم داشتند و برخوردهای غیرقابل توجیه آن ها با دولت، 
از عوامل چنین نتیجه ای بود. اصولگرایان کسانی که بداخلاقی و مقابله با دولت داشتند را در 
فهرست خود قراردادند. من به شخص آیت الله موحدی کرمانی نیز گفتم افرادی در لیست 
قرارگرفته اند که برخوردهای زشت و غیرقابل دفاعی با رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
داشته اند و این برخوردها را رسانه ای کرده اند، ضمن اینکه کسانی برای لیست اصولگرایان 
تصمیم گیری کرده اند که علیه آیت الله هاشمی رنج نامه نوشتند و به ایشان توهین کردند. 
من به آیت الله موحدی کرمانی گفتم که چنین مسئله ای به لیست اصولگرایان آسیب می زند 
اما نتیجه ای نداشت و توصیه های آیت الله موحدی کرمانی که به اخلاق معروف است نیز در 
برخی موارد جواب نداد. حضور پایداری ها در لیست اصولگرایان منجر به شکست آن ها شد. 
من ابتدای سال ۹4 هم پیش بینی کردم که نزدیک شدن پایداری ها به لیست اصولگرایان 
نوعی خودزنی است اما برخی آقایان با غرور نتیجه را پیروزی خود پیش بینی می کردند و 
حتی سودای ریاست مجلس را در سر داشتند. درحالی که هیچ کدام از این رؤیاها محقق نشد 

و حتی نتوانستند به مجلس راه پیدا کنند.
کانال خبری »جهان نیوز« هم نظر »روح الله حسینیان« نماینده کنونی تهران در مجلس 
درباره نتایج انتخابات را چنین منعکس کرد: اینکه در تهران لیست اصلاح طلبان به طور کامل 
و قاطعانه رأی آورد امری طبیعی است. حالا هم اگر مخلوطی از اصولگرایان و اصلاح طلبان 
به مجلس راه پیدا کردند هیچ امر عجیبی اتفاق نیفتاده است. اصولگرایان نباید ناامید شوند 
و احساس کنند شکست خوردند زیرا این یک امر طبیعی بود. اشتباه دوره اصلاحات این بود 
که اصل اسلام سیاسی، اصول انقلاب، استکبارستیزی و ارزش های امام را زیر سؤال بردند. 

اصلاح طلبان باید از تاریخ درس بگیرند و این رفتارها را کنار بگذارند.
صفحه اینستاگرام »جماران« با انتشار تصویری از آیت الله »مهدی طباطبایی« استاد 
اخلاق به نقل از وی آورده است: نمایندگان خبرگان باید بر عملکرد رهبری و دستگاه ها و 
نهادهای زیر نظر رهبری نظارت دقیق و درست داشته باشند. رایی که مردم در انتخابات 
خبرگان دادند پیام های سیاسی مهمی داشت. رأی تهران بسیار روشنگر بود و نباید بی تفاوت 
از کنار آن گذشت. عده ای با طرح برخی مباحث چون لیست انگلیسی، امنیت ملی کشور را 
به بازی گرفتند؛ یعنی ایران ما آن قدر سست و ناتوان شده است که انگلیس جرات دخالت 
در انتخابات ما را پیدا کند؟ ناکامی اصولگرایان در تهران به غروری که داشتند و متأسفانه 
الان هم دارند برمی گردد. به خیال اینکه موفقیت بیشتری کسب می کنند با پایداری ها 
گره خوردند و از همین بابت هم آسیب دیدند. باور نکردند پایداری ها امروز وجهه خوبی در 
جامعه ندارند و به خیال خودشان سعی کردند با نزدیک شدن به پایداری ها موفقیت بیشتری 
کسب کنند ولی دقیقاً از همین نقطه شکست خوردند. پایداری ها سعی می کنند با بدگویی 
و تهمت زدن به استوانه ها و چهره های باارزش این نظام و انقلاب، کسب محبوبیت کنند 
یا به موفقیتی برسند. متفاوت ترین تحلیل درباره چرایی شکست اصولگرایان در انتخابات 
هفتم اسفند را کانال تلگرامی »دولت بهار« منتسب به هواداران رییس جمهوری سابق ارائه 
داد. این کانال با مربوط دانستن این شکست به آهِ فرزند »محمدرضا رحیمی« معاون اول 
رییس دولت دهم، نوشت: شکست اصولگراها نه به خاطر غرور و تکبر و حتی اقتدارگرایی 

ناشی از نگاه بالا به پایین به جامعه بود و نه آن رفتار رذیلانه ای که از سال هشتادوهشت 
با رییس جمهور سابق داشتند و نه به خاطر تهمت و خط قرمزی به اسم جریان انحرافی. 
شکست اصولگرایان تنها یک دلیل دارد آن هم آه یک یتیم به اسم خانم رحیمی فرزند همان 
معاون اول دولت سابق. همان آهی که به خاطر محکومیت پدرش به جرم تقسیم کردن 
پولی که آقای لابی گر منبعش را معرفی کرده بود تا بین کاندیدای اصولگرا تقسیم شود که 

خرج انتخابات و تبلیغاتشان شود.
* شبهه افکنی منتقدان دولت و دفاع وزارت کشور

پس از اعلام نتایج قطعی آرای انتخابات در شهر تهران و راه یابی نامزدهای اصلاح طلب، 
اعتدالی و مؤتلفان اصولگرای آنان به مجلس، برخی درباره قانونی بودن شرکت یکی از 
منتخبان اصلاح طلب ابهام هایی را مطرح کردند. کانال خبری »آریا« در این مورد نوشت: 
برخی منابع خبری با انتشار تصاویری از تشکیک در رعایت یکی از اصول انتخاباتی )استعفای 
به موقع از سمت دولتی( از سوی یکی از افراد حاضر در لیست امید تهران خبر می دهند. این 
در حالی است که اگر این موضوع صحت داشته باشد و اثبات شود می تواند منجر به ممانعت 
از ورود وی به مجلس شود. در برابر این تشکیک، »محمدرضا نجفی« نفر 2۸ منتخبان مردم 

تهران به شبهه افکنی ها پاسخ داده است.
به گزارش ایرنا، کانال خبری »انتخاب« به نقل از »کسری نوری« مشاور رسانه ای 
نجفی آورد: نجفی سرپرست معاونت استانداری بوده و نیاز به استعفا نداشت ازاین رو ادعای 
مطرح شده درباره وی هیچ موضوعیتی ندارد و بیشتر جوسازی و شانتاژ  رسانه ای است. وزارت 
کشور نیز به عنوان مجری انتخابات به این مسئله واکنش نشان داده است. کانال خبری »اتاق 
خبر« درباره پاسخ وزارت کشور نوشت: معاون سیاسی وزیر کشور و رییس ستاد انتخابات 
در جمع خبرنگاران در پاسخ به این پرسش که آیا محمدرضا نجفی از منتخبان مردم تهران 
به موقع استعفای خود را از سمت معاونت اقتصادی استان مرکزی داده یا نه گفت: ما اصلًا 

چنین سمتی در استانداری نداریم.
در کنار این ابهام پراکنی ها در برگزاری انتخابات، رییس جمهوری با اعلام تشکر خود 
از وزارت کشور بر حسن اجرای انتخابات به دست این نهاد تأکید کرده است. کانال خبری 
»ایسنا« پیام رییس جمهوری خطاب به وزیر کشور را منتشر کرده است: جناب آقای دکتر 
رحمانی فضلی وزیر محترم کشور برگزاری سالم و قانونمند انتخاباتی پرشکوه در جمعه 7 
اسفند سال 13۹4 که برگ زرین دیگری بر کارنامه مردم سالاری دینی افزود و افق تازه ای از 
»همدلی ملت و دولت« را به نمایش گذاشت، شایسته شکر و سپاسگزاری است. تلاش های 
ارزشمند شما و استانداران و فرمانداران سراسر کشور در کنار هیئت های اجرایی که از ماه ها 
قبل با برنامه ریزی همه جانبه، مقدمات لازم را آماده کردید و با سعه صدر و قانون گرایی، زمینه 
ثبت نام فراگیر و انتخابات رقابتی را فراهم آوردید و با همکاری خیل عظیمی از مسئولان 
صندوق ها و ناظران و بازرسان، امنیت لازم و اطمینان خاطر ملت و افزایش اعتماد عمومی را 

حاصل نمودید، کاری بزرگ و قابل تقدیر از دیدگاه مردم آگاه و فهیم کشور بود.
* گمانه زنی ها درباره ترکیب سیاسی مجلس آینده

تقسیم کرسی های مجلس بین جریان ها و ترکیب سیاسی مجلس دهم همچنان جز 
مطالبی است که در کانال ها و صفحه های مجازی می شود. کانال خبری »عصر ایران« به 
نقل از تارنمای خود درباره گرایش سیاسی صاحبان صندلی های سبزرنگ بهارستان نوشت: 
واقعیت این است که هرکدام از دو طرف، بر مبنای تمایلات خود، افراد را فهرست بندی کرده 
است. بهترین و منصفانه ترین راه برای استخراج این که هر جریان سیاسی، چند کرسی به 
دست آورده است، مراجعه به فهرست های رسمی آن ها در جریان رقابت های انتخاباتی است 
که مکتوب و مستند هم هست. بر این اساس، تعداد کرسی ها طبق آمار زیر بین جریان های 
مختلف تقسیم شده است: ائتلاف بزرگ اصولگرایان: ۸7 کرسی، امید: جریان نزدیک به دولت 
)اصلاح طلب و اعتدال گرا(: ۸3 کرسی، مستقل ها و افرادی که گرایش سیاسی شان معلوم 

نیست: 60 کرسی و اقلیت های مذهبی: 5 کرسی. 64 نفر هم به مرحله دوم راه یافته اند.
به این ترتیب تعداد کرسی های اصلاح طلبان و اعتدال گرایان از یک سو و اصولگرایان در 
سوی دیگر به طور تقریبی باهم برابر است.60 نفر نیز به طور مستقل وارد رقابت های انتخاباتی 
شده اند که برخی گرایش های اصول گرایانه دارند و برخی نیز اصلاح طلب و اعتدال گرا هستند. 

گرایش سیاسی برخی از منتخبین نیز، شناخته شده نیست.
یک نماینده مجلس شورای اسلامی بابیان اینکه »علی لاریجانی« به یقین رییس مجلس 
بعدی خواهد بود، »محمدرضا عارف« و »غلامرضا تاج گردون« را گزینه های نایب رییسی 
مجلس دهم عنوان کرد. به گزارش کانال خبری ایسنا »سید رمضان شجاعی کیاسری« 
اظهار کرد: ترکیب مجلس آینده ترکیب نزدیکی است و اگر جریانات سیاسی حاضر در 
مجلس بعد بنا را بر همکاری نگذارند، قطعاً دچار اختلافات عمیق می شوند که برای مجلس 

انرژی بر و هزینه بر است و مجلس را به حاشیه می کشاند. وی افزود: درست است که در 
مجلس آینده تندروها نیستند اما تراز اصولگرایان و اصلاح طلبان به یک اندازه است و به نظرم 

این مستقلین هستند که حرف اول را می زنند.
کانال خبری »فارس« هم به نقل از »مصطفی کواکبیان« منتخب مردم تهران در مجلس 
دهم نوشته است: برای تعیین رییس مجلس دهم باید منتظر دور دوم انتخابات بود. کانال 
تلگرامی »جماران« نوشت: افرادی چون عارف و کاظم جلالی و مطهری به عنوان جدی ترین 

گزینه ها برای نواب ریاست مجلس بعدی هستند.
کانال خبری »مرصاد نیوز« گمانه زنی هایی را درباره انصراف عارف منتخب اول مردم 
تهران از نمایندگی مجلس منتشر کرده است. این کانال آورده است: محمدرضا عارف با اشاره 
به ترکیب مجلس دهم اعلام می کند که بیش از 50 درصد مجلس گرایش های اصول گرایانه 
دارند و در این شرایط به دست آوردن ریاست مجلس بعید به نظر می رسد و شانس لاریجانی 
بیشتر است. عارف می گوید در این صورت اگر او از ورود به مجلس انصراف دهد ازنظر فضای 
عمومی به بیشتر به سود اصلاح طلبان خواهد بود تا اینکه نامزد ریاست مجلس شده و رأی 
نیاورد. در بحث و بررسی های به عمل آمده در این جلسه تصمیم گیری نهایی درباره این 
درخواست به مشخص شدن نتیجه مرحله دوم انتخابات واگذار می شود اما آنچه در مورد آن 

اجماع وجود داشته این است که عارف بدون عنوان ریاست مجلس، وارد خانه ملت نشود.
درباره مجلس خبرگان و گرایش سیاسی منتخبان آن با توجه به اعلام قطعی نام همه 
منتخبان این مجلس، تحلیل های مختلفی ارائه می شود. کانال خبری جهان نیوز درباره 
گرایش سیاسی مجلس خبرگان پنجم نوشته است: تحلیل گرایش منتخبان مجلس پنجم 
خبرگان حکایت از آن دارد که در این دوره، 60 نفر از منتخبان مخالف جدی مشی و رفتار 
هاشمی رفسنجانی هستند و مابقی منتخبان )2۸ عضو خبرگان( نیز با توجه به تخریب هایی 
که از سوی حامیان هاشمی علیه برخی اعضای انقلابی و مورداحترام مردم و حوزه های 
علمیه در مجلس خبرگان رهبری صورت گرفت، نقدها، ابهامات و سؤالات جدی درباره 
همراهی یا سکوت تائید آمیز هاشمی با این تخریب ها دارند. به نظر می رسد درصورتی که 
هاشمی رفسنجانی بار دیگر بخواهد خود را در معرض آزمون رأی خبرگان برای ریاست این 

مجلس قرار دهد، میزان رأی وی به کمتر از 15 رأی خواهد رسید.
*ویژه ها و حاشیه های انتخابات در تهران

پس از تاختن برخی به رأی اغلب مردم تهران در انتخابات مجلس شورای اسلامی و 
خبرگان رهبری، بسیاری از چهره های شاخص هر 2 جریان اصولگرا و اصلاح طلب به این 

توهین ها واکنش نشان داده اند.
»عزت الله ضرغامی« رییس پیشین صداوسیما در صفحه اینستاگرام خود درباره توهین 
سیاسی به مردم تهران نوشته است: پرونده انتخابات مجلس دهم با مشارکت 62 درصد ملی 
و 50 درصد در شهر تهران بسته شد. به همه ی دست اندرکاران برگزاری این انتخابات سالم، 
امن و رقابتی خدا قوت می گوییم. البته عملکرد سیاسی اصولگرایان نیز در طول سال های 
قبل هم به طورجدی قابل نقد است. صرف ائتلاف به روی یک لیست، در روزهای آخر 
برای همراه کردن مردم کافی نیست. تهران؛ همان گونه که در ۹ دی حماسه آفرید، در این 
انتخابات نیز بر اساس رهنمودهای صریح و مکرر مقام معظم رهبری، باهدف تقویت نظام 
جمهوری اسلامی و خلق یک فضای پرشور و رقابتی خوش درخشید. تهران، همان تهران 
است. به گزارش کانال خبری فارس، »سعید جلیلی« عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
گفته است: درباره نتیجه انتخابات تهران نباید مردم را متهم کنیم. باید ببینیم چقدر درباره 
اسلام ناب و اسلام آمریکایی و اقناع افکار عمومی کارکرده ایم. نقش نخبگان مهم است چراکه 

مردم بر اساس روشنگری ها دست به انتخاب زدند.
کانال خبری انتخاب نوشت: محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه درباره انتخابات گفته 
است: حضور مردم در این انتخابات پرمعنی و پرمغز بود و ما می توانیم باقدرت و صلابت با 
اجرای برجام در جهت توسعه اقتصادی کشور در راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی 
حرکت کنیم. من اکنون خوشحال هستم که هر روزنامه ای را در داخل کشور می خوانم از 
انتخابات اعلام پیروزی می کنند و خوشحال هستند. امروز همه جناح های کشور خوشحال 

هستند. خدا پدر این مردم را بیامرزد که باعث خوشحالی همه جناح ها شدند.
کانال خبری عصر ایران سخنان »محمد غرضی« نامزد مجلس شورای اسلامی را درباره 
انتخابات منتشر کرده است: چپ های رادیکال را شورای نگهبان حذف کرد و راست های 
رادیکال را مردم. در انتخاباتی که سونامی در آن شکل می گیرد نمی شود شنا و رقابت کرد. 
...گفتند به خاطر ترس از رقیب روحانی به تو رأی ندادیم. این انتخابات سونامی »دولت 
لیست« بود. سونامی بزرگ، سونامی کوچک را حذف کرد. به خاطر رقابت این دو فهرست 

استعدادهایی که در این انتخابات بودند امکان ظهور و بروز پیدا نکردند.

آیت الله شیخ عباس واعظ طبسی تولیت آستان قدس رضوی و 
نماینده ولی فقیه در استان خراسان دار فانی را وداع گفت.

به گزارش ایسنا، آیت الله واعظ طبسی که از هفتم اسفند به دلیل 
مشکلات تنفسی در اورژانس بیمارستان امام رضا )ع( در مشهد 
بستری شده بود، بامداد دیروز - جمعه 14 اسفند - به دیار حق 

شتافت.
صفحه اینستاگرام رضا واعظ طبسی - نوه آیت الله واعظ طبسی 
- نیز حدود ساعت 2:40 بامداد روز جمعه با انتشار عکسی از تولیت 
آستان قدس رضوی )ع( نوشته بود: انالله و انا الیه راجعون، روح بلند 

حضرت آیت الله واعظ طبسی به ملکوت اعلا پیوست.
کانال تلگرامی غلامعلی حدادعادل نیز ساعت 3:52 بامداد جمعه 

14 اسفند از درگذشت آیت الله عباس واعظ طبسی خبر داده بود.
در این خبر آمده بود: »بسم الله الرحمن الرحیم. انا لله و انا الیه 
راجعون. یار و یاوری همیشگی مقام معظم رهبری آیت الله العظمی 
عباس واعظ طبسی تولیت محترم آستان قدس رضوی و نماینده 
رهبری در استان خراسان دقایقی پیش دعوت حق را لبیک گفتن 
و به سوی معبودشان شتافتند، ان شاءالله روح مطهر ایشان غریق 
رحمت بیکران ایزدی گردد و از خدای منان سعه صدری برای تمامی 

بازمانگان ایشان مسألت می داریم«.
پیکر آیت الله واعظ طبسی امروز در مشهد تشییع می شود

پیکر مطهر آیت الله عباس واعظ طبسی تولیت آستان قدس 
رضوی و نماینده ولی فقیه در استان های خراسان رضوی، شمالی 
و جنوبی امروز شنبه در مشهد مقدس تشییع می شود. در اطلاعیه 
مرکز مدیریت حوزه عملیه خراسان که روز جمعه به ایرنا نمابر شد، 
آمده است: به اطلاع علما، اساتید و حوزویان محترم می رساند، پیکر 
مطهر و فقیه مجاهد حضرت آیت الله واعظ طبسی روز شنبه ساعت 
۹ صبح از حسینیه امام رضا )ع( واقع در خیابان هاشمی نژاد مشهد 
به سمت مضجع منور رضوی تشییع می شود. این اطلاعیه می افزاید: 
از عموم مردم بویژه علما و روحانیون دعوت می شود به پاس یک عمر 

مجاهدت این عالم فرزانه در این مراسم شرکت کنند.
مروری بر زندگی شیخ الشیوخ خراسان

پس از قیام خونین 15 خرداد 1342، یک روحانی مشهدی در 
حالی که دستش را بالای چارچوب پنجره قدیمی بیت امام )ره( در 
قم گرفته بود، به ارائه گزارشی از فجایع 15 خرداد در محضر امام )ره( 
و جمعیت کثیری که به بیت مراجعه کرده بودند پرداخت. در این 
سخنرانی 35 دقیقه ای، امام )ره( 20 دقیقه گریست. آن روحانی که 
تنها سه سال از معمم شدنش می گذشت شیخ عباس واعظ طبسی 
بود؛ کسی که از بهمن 1357 تا امروز تولیت آستان قدس رضوی را 

بر عهده داشته است؛ شیخ الشیوخ خراسان.
عباس واعظ طبسی، بهمن 1314 در یک خانواده مذهبی در 
مشهد به دنیا آمد. پدرش شیخ غلامرضا از وعاظ مشهور دوران 
رضاشاه بود که آوازه اش در همه کشورهای اسلامی پیچیده بود. شیخ 
غلامرضا تنها یک سال بعد از تولد فرزندش وقتی برای سخنرانی به 

تهران می رفت در سبزوار به طرز مشکوکی از دنیا رفت.
واعظ طبسی تا مقطع تحصیلی اول دبیرستان در مدرسه ابن یمین 
به تحصیلات جدید پرداخت و برخلاف میل خانواده که می خواستند 
در علوم پزشکی ادامه تحصیل دهد، علاقه اش به علوم دینی او را 
به حوزه علمیه مشهد کشاند. طبسی جوان آغاز جامع المقدمات را 
در محضر استاد خالقی، سیوطی را در محضر شیخ عباس جاویدی 
و منطق، سیوطی، مغنی باب الول، رابع، مطول، معانی و بیان را در 
محضر ادیب نیشابوری )ادیب ثانی( گذراند. آیت الله میلانی، احمد 
مدرس یزدی، شیخ مجتبی قزوینی و هاشم قزوینی از دیگر اساتید 
او در حوزه مشهد بودند. با سخنرانی نواب صفوی در مشهد )1330(، 
جرقه های حرکت انقلابی در سر واعظ زده شد و از 1335 مبارزات 

علنی خود را علیه رژیم شاه آغاز کرد.
طبسی در 1336 با امام )ره( آشنا شد و اولین سخنرانی ضد رژیم 
پهلوی را در منزل میراحمدی انجام داد. در 133۹ در حالی که هنوز 
معمم نبود، به دنبال سخنرانی درباره عدل زمامدار در سرای محمدیه، 

ممنوع المنبر شد.
طبسی پیش از انقلاب شش بار به زندان افتاد. به گفته خودش 
در ابتدای مبارزاتش تنها بود به خصوص که در حوزه مشهد هم 
افکار خاص ضدمبارزه حاکم بود. با حضور آیت الله خامنه ای و شهید 
هاشمی نژاد در مشهد، جلسات این سه روحانی برجسته برگزار شد 
که در یک پنجشنبه، عباس واعظ طبسی و سیدعلی خامنه ای 

سوگندی برای تشکیل حکومت اسلامی و مرجعیت امام یاد کردند. 
مدتی بعد هاشمی نژاد نیز به این سوگند اضافه شد و حلقه اصلی 

مبارزان روحانی در خراسان شکل گرفت.
در 1341 به خاطر سخنرانی علیه رفراندوم فرمایشی شاه به زندان 
افتاد اما در سال 42 راهپیمایی 15 خرداد را در مشهد سازماندهی 
کرد و پس از آن به نمایندگی از حوزه علمیه مشهد برای بیعت به 
قم و نزد امام )ره( رفت. در همانجا بود که از او خواسته شد در حضور 
امام و مردم صحبت هایی را مطرح کند که خطابه 35 دقیقه ای واعظ 
طبسی منجر به گریه 20 دقیقه ای امام شد. پس از این حرف ها، 
شیخ عباس در راه آهن دستگیر و زندانی شد. خود واعظ طبسی به 
نقل از شیخ علی اصغر مروارید که در زندان با او آشنا شد، می گوید 
که امام درباره این اتفاق، خطاب به ساواک گفته اند: »شما مهمان من 
را گرفتید پس در حقیقت خود من را گرفتید«. طبسی در 1344 و 
بعد از یک سلسله سخنرانی در رفسنجان دوباره سر از زندان ساواک 

درآورد و تا سقوط رژیم پهلوی ممنوع المنبر بود.
شیخِ جدید خراسان پس از آن علاوه بر تحصیل و تدریس در 
حوزه مشهد، نماینده وجوهات شرعیه امام در خراسان و رابط بین 
امام خمینی و مردم بود. در این سال ها بارها به زندان افتاد. در سال 
46 نیز به همراه آیت الله خامنه ای و شهید هاشمی نژاد به کمک مردم 

زلزله زده فردوس، کاخک و گناباد شتافت.
به گفته خود طبسی، مقداری آب و خاک از املاک جد پدری به 
او به ارث رسید که با فروش آن 30 هزار تومان نصیبش شد. در تیر 
4۸ زمینی 2۸۸ متری به قیمت متری 100 تومان از مرحوم امامی 
خرید و با وام 15 هزار تومانی و در مجموع خرج ۹۹ هزار تومان، 
خانه ای در مشهد با معماری پدرزنش ساخت که تا پایان عمر نیز در 
همین خانه سکونت داشت. او دو پسر به نام های مصطفی )رئیس 

دفتر تولیت آستان قدس( و ناصر دارد.
او در سال 54 باز هم دستگیر و به یک سال و نیم حبس محکوم 
شد و با انتقال به زندان قزل حصار با شید باهنر آشنایی پیدا کرد. پس 
از زندان همچنان به مبارزات علیه رژیم پهلوی ادامه داد و در 1356 
به دستور امام تظاهرات گسترده زنان محجبه در مشهد را سازماندهی 
کرد. در سال 57 به همرا دو یار قسم خورده خود ستاد مسجد کرامت 
را تشکیل داد و با حمله عوامل شاه به بیمارستان امام رضا )ع( با 

سازماندهی مردم این بیمارستان را از مزدوران رژیم پس گرفت.
به گفته واعظ طبسی، امام خطاب به فرموده بودند: »من به شما 
از دو حیث ارادت دارم؛ به خاطر خودتان و به خاطر مرحوم والدتان«. 
آیت الله العظمی بروجردی نیز واعظ طبسی را »زبان روحانیت« 

نامیده بود. او از این تعابیر به عنوان افتخارات خود یاد می کرد.
واعظ طبسی چند ماه پیش از انقلاب نیز با آیت الله بهشتی برای 
همکاری در زمینه تشکیل حزب جمهوری اسلامی دیدار کرد. با 
پیروزی انقلاب اسلامی در 22 بهمن 57، امام خمینی در یکی از 
اولین احکام خود شیخ خراسان را به سرپرستی آستان قدس رضوی 

منصوب کردند. کمیته انقلاب خراسان که در نبود نهادهای اداری 
ابتدای انقلاب تنها مرجع تصمیم گیری در استان خراسان بود نیز 
توسط واعظ طبسی اداره می شد و تا مدت ها سپاه خراسان هم تحت 
کنترل این روحانی برجسته بود و از عهده حفظ امنیت خراسان در 

سال های ابتدایی انقلاب اسلامی به خوبی برآمد.
به گزارش ایسنا در 135۸ شیخ عباس واعظ طبسی به عضویت 
مجلس خبرگان قانون اساسی درآمد. این روحانی بلندپایه از طرفداران 
پر و پا قرص و مدافعان اصلی ولایت فقیه به حساب می آمد. طبسی 
در دروس خود بر اساس مبانی امام خمینی )ره( و آیات عظمی 
نائینی، خویی و حکیم، دروسی چون منطق، اصول، معالم، قوانین، 

رسائل و کفایه را تدریس می کرد.
در 15 فروردین 135۹ امام خمینی طی حکمی حجت الاسلام 
والمسلمین عباس واعظ طبسی را به عنوان تولیت آستان قدی رضوی 
منصوب کردند و طبسی نماینده ولی فقیه در استان خراسان هم شد. 
در بخشی از این حکم آمده بود: »نظر به سابقه جنابعالی در اداره امور 
آستانه مقدسه حضرت ثامن )ع( و اعتمادی که در این باره به جنابعالی 
می باشد، به سمت تولیت آن آستانه مقدسه منصوب می شوید ... لازم 
به تذکر است که هیچ یک از نهادهای جمهوری اسلامی مانند جهاد 
سازندگی و همچنین وزارت ارشاد ملی یا اشخاص عادی حق دخالت 

در موقوفات و سایر متعلقات آستان قدس را ندارد.«
امام در سال 67 مجدداً حکم تولیت آستان قدس رضوی )ع( 
را به شیخ الشیوخ خراسان دادند و نوشتند: »جنابعالی از چهره های 
درخشان مدیریت و انقلاب اسلامی به خصوص در استان خراسان 
می باشید«. با رحلت رهبر کبیر انقلاب در خرداد 6۸، حضرت آیت الله 
خامنه ای نیز واعظ طبسی را بر تولیت آستان قدس رضوی ابقا کردند. 
او در سال 75 با حکم رهبر معظم انقلاب به عضویت مجمع تشخیص 

مصلحت نظام درآمد و تا پیش از درگذشت، عضو این مجمع بود.
مغز اقتصادی و دقت مرحوم طبسی را می توان از این صحبت 
او دریافت: »دفترچه ای داشتم که مخارج روزانه، هفته و ماهانه را 
می نوشتم و حتی اگر یک ریال هم به کسی کمک می کردم در 
دفترچه بنده منعکس می شد و الان من این دفترچه ها را دارم«. 
وی پس از مسئولیت تولیت آستان قدس رضوی، نظام نوین اداری 
اسلامی را در آن ایجاد کرد، برای حفظ اموال آستان قدس تلاش های 
فراوانی انجام داد و با احیای موقوفات، آن را از نذورات جدا کرد. در 
زمان او آستان قدس توسعه هفت برابری داشت و از 12 هکتار به 
۹0 هکتار رسید. ساخت دو دانشگاه با فضایی بیش از 34 هزار متر 
مربع و 17 رشته تحصیلی، ۹۸ هزار مترمربع فضای آموزشی در قالب 
بنیاد فرهنگی رضوی، اهدای 370 هزار مترمربع به آموزش و پرورش، 
ساخت 57 هزار متر مربع فضای آموزشی، ایجاد مؤسسه به نشر با 
1130 عنوان کتاب، احداث 36 کتابخانه جدید و توسعه کتابخانه 
مرکزی آستان قدس و گردآوری ۸0 هزار جلد کتاب خطی و چاپ 
سنگی و افزایش کتلب به بیش از دو میلیون جلد از فعالیت های 

سازمان تحت مدیریت او بود؛ ضمن این که هولدینگ آستان قدس 
علاوه بر اشتغال زایی در شرق کشور، به عنوان یکی از نمونه های 

مدیریت موفق اسلامی شناخته می شود.
شیخ عباس واعظ طبسی در هر چهار دوره گذشته مجلس 
خبرگان رهبری به عنوان نماینده مردم خراسان حضور داشت اما 
به دلیل کسالت برای حضور در خبرگان پنجم ثبت نام نکرد. ریاست 
حوزه علمیه خراسان از دیگر مناصب آن مرحوم بود. او تغییراتی 
در  نیز  و سخت افزاری  معیشتی   - رفاهی  نرم افزاری،  ساختاری، 
حوزه های علمیه خراسان و طلاب علوم انسانی این استان ایجاد کرد.

و  »برنامه ها  که  بود  معتقد  فرهنگی  زمینه  در  طبسی 
سیاستگذاری های آستان قدس همواره باید منسجم و هماهنگ با 
سیستم های نظام و ملهم از افکار و اندیشه ها و نظرات امام و رهبری 
باشد«. در زمینه سیاسی نیز تاکید داشت که »اگر واقعا بخواهیم در 
مسائل سیاسی رعایت تقوا را بکنیم سیاست امام و سیاست رهبری، 
سیاست ماست. باید خود را در برابر ملتی بزرگ، انقلابی قوی و نظامی 
استوار و مستحکم در برابر شعارهای اصولی انقلاب خودمان ملتزم و 

متعهد بدانیم«.
از نظر سیاسی شاید بتوان آیت الله عباس واعظ طبسی را از 
سیاسیون راستگرای متمایل به اعتدالیون دانست که بیش از آن که 
در میانه میدان سیاست باشد، از نفوذ خود در پشت صحنه برای 
کمک به نظام اسلامی استفاده کرده و با مدیریت موفق در آستان 
قدس الگویی برای مدیریت موفق اسلامی ارائه کرده است. بسیاری، 
عباس واعظ طبسی را با توجه به جایگاه و کاریزمایش، نفر اول 
خراسان می دانستند که حتی تغییر استانداران و امورات استان با نظر 
و مشورت او صورت می گرفت. اکبر هاشمی رفسنجانی که از دوستان 
صمیمی واعظ طبسی بوده است، در کتاب خاطرات سال 6۸ خود 
)بازسازی و سازندگی( برای روز سه شنبه 20 تیر 6۸ می نویسد: »شب 
با آیت الله خامنه ای جلسه خصوصی داشتیم. موقع شام آقای واعظ 

طبسی هم به ما ملحق شد. درباره استاندار خراسان صحبت شد«.
یا در ذیل خاطرات سه شنبه 27 تیر 6۸ هاشمی آمده است: 
»دیروقت به خانه آمدم. آفای طبسی تلفنی خواست که آقای حسن 

غفوری فرد به جای استاندار فعلی، استاندار خراسان شود«.
همچنین هاشمی در خاطرات دوشنبه ۹ مرداد نوشته است: 
»آقای صالح آبادی نماینده مشهد آمد و از تندروها انتقاد داشت. 
اظهار وفاداری کرد و خواست که در مشهد، گروه آن ها را درشرایط 
جدید بی حمایت نگذاریم. قبلا با آقای طبسی درگیر بوده اند. گفتم از 
آقای طبسی درخواست می کنم که حالت پدری نسبت به دو جریان 
داشته باشند«. به هر حال شاید بتوان از میان این سطور، به قدرت 
و نفوذ شیخ الشیوخ خراسان در این استان پی برد. طبسی پیش از 
انتخابات ۹4 و در زمان تأیید صلاحیت ها نیز درخواست کرده بود 
که شرایط به گونه ای باشد که همه سلایق این  گونه احساس کنند 
که در رقابت انتخاباتی حضور دارند. او در آخرین اقدام خود برای 
کمک به نظام، صبح جمعه 7 اسفند آرای خود را در دو انتخابات 
مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان رهبری به صندوق انداخت 
و پس از آن، ظهر همان روز به دلیل سکته مغزی و مشکلات تنفسی 
در بیمارستان بستری شد. دکتر حسن قاضی زاده هاشمی - وزیر 
بهداشت - شخصاً بر بالین شیخ خراسان حاضر شد و تعداد زیادی از 
بزرگان نظام از جمله حجت الاسلام محمدی گلپایگانی رئیس دفتر 
مقام معظم رهبری، آیت الله هاشمی رفسنجانی، سیدحسن خمینی، 
اسحاق جهانگیری، حجت الاسلام سیدمجتبی خامنه ای فرزند مقام 
معظم رهبری و بسیاری دیگر از بزرگان در طول این یک هفته از 

آیت الله عباس واعظ طبسی عیادت کردند.
به هر روی آیت الله واعظ طبسی تولیت آستان قدس رضوی و 
نماینده ولی فقیه در استان خراسان، عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و عضو چهار دوره پیشین مجلس خبرگان رهبری پس از یک 
دوره بیماری و یک هفته کما، بامداد روز جمعه 14 اسفند در ۸1 
سالگی به دیار باقی شتافت تا اهالی خراسان در سوگ شیخ الشیوخ 
خود عزادار شوند. در همین راستا، رئیس جمهور، رئیس مجلس 
شورای اسلامی، رئیس مجلس خبرگان رهبری، مدیر حوزه های 
علمیه، وزیر امور خارجه، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و دیگر 
مسئولان بلند پایه کشوری و لشکری با صدور پیام های جداگانه ای 

درگذشت آیت الله واعظ طبسی را تسلیت گفتند. 
به همین مناسب در استان خراسان سه روز عزای عمومی اعلام و 

شهر مشهد نیز امروز تعطیل خواهد بود. 

شیخ الشیوخ خراسان درگذشت

انتخابات هنوز بحث داغ شبکه های مجازی است

ویژه ها و حاشیه های پسا  انتخابات 
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هركه صدقه اى را به نيازمندى رساند
اجر صاحب آن صدقه را دارد و از اجر صدقه 

دهنده نيز چيزى كم نشود.

شنبه - پانزدهم اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3956

همایش تجلیل از عالم واقف مرحوم میرزا ابوطالب قمی با حضور آیت الله سبحانی 
چهارشنبه شب در سالن جلسات مدرسه دارالشفا قم برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، در این همایش حضرت 
آیت الله العظمی سبحانی، مهندس صادقی استاندار قم، حجت الاسلام والمسلمین فرخ فال مدیر 
حوزه علمیه قم و حجت الاسلام والمسلمین ملکا رییس دفتر مقام معظم رهبری در قم، جمعی 

از اساتید حوزوی، خیرین، مدیران و مسئولان اوقاف و اقشار مختلف مردم حضور داشتند.

آیت الله سبحانی:
وقف علمی در کشور باید احیا شود 

 آیت الله جعفر سبحانی در این همایش گفت: ما باید وقف علمی را در کشور احیا و وقف را 
به سمت تأسیس مدارس و مراکز علمی در کشور هدایت کنیم.

 این مرجع تقلید جهان تشیع بابیان اینکه برای پیشرفت علم در کشور باید وسیله آن 
فراهم شود، اظهار داشت: برای پیشرفت علم در جامعه باید وقف را به سمت تدریس، مدرسه و 

تألیف کتب و همچنین برای کسانی که فکر و اندیشه نو دارند هدایت کنیم.
آیت الله جعفر سبحانی افزود: انسان هرقدر خود را به مقام بالا برساند باز یک نوع حب ذات 

دارد و حتی حس علاقه به خود، در عرفای واقعی نیز وجود دارد.
وی بیان کرد: گاهی حب ذات به این معنا است که انسان خود را دوست دارد و می خواهد 
در سعادت خود قدم بردارد که بسیار خوب است ولی اگر حب ذات به معنای این باشد که تنها 

خود را بخواهد و غیر از خود را نخواهد، یکی از رذایل است.

این مرجع تقلید بابیان اینکه یکی از نعمت های انسان حب ذات است، تصریح کرد: اگر 
انسان خود را دوست نداشته باشد به دنبال زندگی نمی رود و از گرسنگی خواهد مرد، ولی 

خداوند این غریزه را در ما گذاشته است تا در مسیر سعادت خود قدم برداریم.
وی گفتند: وقف از نشانه های حب ذات است و انسان اگر می خواهد همچنان بعد از مرگ 
نیز بهره مند باشد می تواند وقف کند. آیت الله سبحانی ابراز داشت: در حدیث داریم کسانی که 
علاقه مند هستند که بعد از خود چراغ و ذخیره ای داشته باشند یا باید ولدی صالح داشته باشند 

یا علمی که مردم از آن بهره بگیرند و یا صدقه جاریه که همان وقف است.
وی بابیان اینکه ائمه )ع( نیز به وقف عمل می کردند، عنوان کرد: امام علی )ع( در دوران 
25 سال سکوت به وقف و ایجاد وقف می پرداختند و امام صادق )ع( نیز منازلی را وقت کردند 

که درآمد آن در موسم حج برای تشکیل مجالس ذکر آنان هزینه شود.
وی بیان کرد: اگر مردم علاقه مند هستند که کاری انجام دهند که بعد از آن ها باقی بماند 
و برای آن ها صدقه جاریه باشد یکی از آن کارها وقف است و در حقیقت وقت سنت رحمانی 

و ذخیره جاودانی برای زندگی بعدی است.
این مرجع تقلید جهان تشیع وقف برای گسترش علم و دانش را مورد تأکید قراردادند 
و گفت: وقف مصارف مختلفی دارد که بسیار خوب و مطلوب هستند ولی باید به وقف برای 

احیای علم و دانش نیز توجه کرد.
آیت الله سبحانی با اشاره به اینکه سید مرتضی دو دهکده را برای کاغذ علما و فقها وقف 
کرد، تصریح کرد: سید مرتضی باید سرمشقی برای ما باشد تا ما نیز به احیای علم و دانش نیز 

توجه کرده و برای گسترش آن تلاش کنیم.

وی بابیان اینکه برای پیشرفت علم در کشور باید وسیله آن فراهم شود، گفت: برای 
پیشرفت علم در جامعه باید وقف را به سمت تدریس، مدرسه و تألیف کتب و همچنین برای 

کسانی که فکر و اندیشه نو دارند هدایت کنیم.
این مرجع تقلید بیان کرد: گاهی در مسیر وقف مشکلاتی پیش می آید که باید در هنگام 
وقف با صاحب نظران و کارشناسان مربوطه مشورت شود تا از مشکلات احتمالی آینده 

جلوگیری شود.
میرزا ابوطالب از علمای بزرگ و احیاکننده نماز جمعه در قم بود

وی در ادامه به ویژگی های میرزا ابوطالب قمی اشاره کردند و افزودند: میرزا ابوطالب از 
علمای بزرگ و احیاکننده نماز جمعه در قم بود و آثار علمی بسیاری را از خود به جای گذاشت 
که اکنون در کتابخانه حضرت معصومه )س( وجود دارند. آیت الله سبحانی بیان کردند: میرزا 
ابوطالب علاوه بر وقف سه قریه زنبیل آباد، فرج آباد و علی آباد، دارای فرزندان بسیار صالحی نیز 
بود و نوه های او شخصیت های بسیار بزرگی هستند. وی ادامه داد: وقف ها، آثار علمی و فرزندان 
صالح میرزا ابوطالب نشان می دهد که او هر سه رکن حدیث برای بهره مندی از زندگی پس 

از مرگ را داراست.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم
میرزا ابوطالب قمی یکی از پرچم داران صدقات جاریه است

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم نیز در این همایش گفت: باید میرزا ابوطالب قمی 
را که عالمی فقیه، متکلم، محدث و اصولی بود و او را باید از شمار پرچم داران علوم نافعه و 

صدقات جاریه به حساب آورد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، حجت الاسلام والمسلمین 
سید اسماعیل حسینی مقدم اشاره به کرامات بالای علما ربانی، گفت: برگزاری مراسم تکریم 
و بزرگداشت علمای ربانی یکی از اسباب مهم موفقیت در عرصه های علمی و اجتماعی برای 
هر انسان متعهدی محسوب می گردد. وی بیان کرد: تکریم علمای واقف که جامع علوم نافعه 
و صدقات جاریه باهم هستند و از این حیث حیات و بقای آن ها از مکانت رفیعه و درخششی 
جمیله در اعصار مختلف در جامعه بشری مشهود است از تکالیف مهم حوزه های علمیه است. 
مدیرکل اوقاف قم افزود: باید میرزا ابوطالب قمی را که عالمی فقیه، متکلم، محدث و اصولی بود 
و او را باید از شمار پرچم داران علوم نافعه و صدقات جاریه به حساب آورد که هم آثاری چون 
سؤال و جواب را به جای گذاشت و هم قریه هایی را برای زوار عتبات عالیات و امام رضا )ع( به 
یادگار گذاشت. وی تصریح کرد: در میان کاروان عالمان واقفان بزرگی مانند آیات عظام میرزای 
شیرازی، سید کاظم طباطبایی یزدی، شیخ عبدالکریم حائری، سید ابوالحسن اصفهانی، سید 
حسین بروجردی، سید محمدرضا گلپایگانی، سید شهاب الدین مرعشی، سید ابوالقاسم خوئی، 
میرزا هاشم آملی، میرزا جواد تبریزی، محمد فاضل لنکرانی، جعفر سبحانی و ده ها عالم واقف 

دیگر، میرزا ابوطالب قمی نیز منشأ خدمات جاریه در جامعه اسلامی بوده است.
 گفتنی است، میرزا ابوطالب قمی داماد میرزای قمی و امام جمعه شهر قم در حدود 200 
سال پیش بوده است؛ ایشان دارای تألیفات مختلفی در علوم دینی بوده و علاوه بر این، جزو 
واقفان بزرگ قم به شمار می روند. سه قریه زنبیل آباد، فرج آباد و علی آباد که برخی از آنها 

امروزه جزو شهر قم هستند، از جمله موقوفات میرزا ابوطالب قمی محسوب می شوند.

رئیسی جانشین آیت الله طبسی می شود؟1
گفته می شود: شنیده ها حکایت از آن دارد که سیدابراهیم رئیسی جانشین آیت الله طبسی در آستان 
قدس رضوی خواهد شد. رئیسی، هم اینک تولیت امامزاده صالح )ع( را عهده دار است و همزمان دادستان کل 
کشور نیز است. همچنین ایت الله علم الهدی نمایندگی ولی فقیه در خراسان رضوی را به عهده خواهد گرفت.

ناگفته های ظریف از دیدار کوتاهش با اوباما
 گفته می شود: محمدجواد ظریف در مصاحبه با اعتماد در خصوص لحظه دیدار کوتاهش با رئیس جمهور 
آمریکا در سازمان ملل می گوید: آقای کری، ایشان را به من معرفی کردند و من هم با آقای اوباما دست دادم. 
نخستین چیزی که به من گفت این بود که امیدوارم این دست دادن و رویارویی برای شما در ایران دردسر 
نشود. من هم پاسخ دادم: به هیچ وجه. در آن مقطع من نباید اجازه می دادم که رئیس یک کشور خارجی گمان 
کند برای من با این حرکت در داخل کشور خودم مشکلاتی ایجاد خواهد شد. البته برخی حوادث بعدی در 
ایران نشان داد که ایشان درست می گفتند و من اشتباه می کردم. به گزارش تسنیم، وی افزود: در آن چند 
دقیقه صحبت بسیار کوتاهی میان ما انجام گرفت و ایشان بر جدیت آمریکا در اجرای برجام تأکید کردند و 
من هم گفتم: امیدوارم همین طور باشد. البته همین گفت وگوی کوتاه باعث شد که آقای روحانی و آقای اوباما 
رو درروی هم قرار نگیرند. البته هیچ دلیلی هم وجود نداشت که آقای اوباما آن زمان وارد سالن مجمع عمومی 
بشوند چراکه روسای جمهور آمریکا هنگامی که برنامه ای نداشته باشند در سالن حضور پیدا نمی کنند و آن 

زمان هم برنامه ای برای حضور آقای اوباما وجود نداشت.

آمار آسیب های اجتماعی گریه آور است
 گفته می شود: دبیر شورای فرهنگی دفتر مقام معظم رهبری بر لزوم توجه مبلغان به آسیب دیدگان 
اجتماعی و محرومین جامعه تأکید کرد و گفت: آمار بد آسیب دیدگان اجتماعی، زنان خیابانی، حاشیه نشینی ها 
و معتادان گریه آور است و جمهوری اسلامی نمی تواند این وضع را تحمل کند. حجت الاسلام والمسلمین 
غلامی در دومین همایش تجلیل از گروه های تبلیغی که در مرکز همایش های دفتر تبلیغات اسلامی بابیان 
اینکه چهارعنصر روش، ابزار، مخاطب و محتوا در تبلیغ اهمیت ویژه ای دارند و در میدان عمل تأثیرگذار 
هستند، گفت: مخاطب ما در تبلیغ در خوش بینانه ترین وجه، حدود شصت درصد از مردم است؛ حقیقتاً 
مبلغان دینی حوزه با نزدیک چهل درصد از مردم به دلایلی قهر کرده اند یا اساساً قدرت برخورداری ارتباط 
با آن ها را ندارند و این ایراد بسیار بزرگی است. به گزارش خبر حوزه، حجت الاسلام والمسلمین غلامی بابیان 
اینکه امروز بسیاری از مساجد تهران بدون امام جماعت هستند، اظهار داشت: هر مسجد بدون امام جماعت 
و برنامه تبلیغی، ثلمه ای برای حوزه های علمیه است. وی با تأکید بر اینکه صحبت کردن در خصوص اصل 
انقلاب به معنای جناحی رفتار کردن نیست، اظهار داشت: باید نظریه های مترقی انقلاب ازجمله مردم سالاری 

دینی را تشریح کرد تا سیاه نمایی ها علیه اصل نظام برطرف شود. 

عذرخواهی قاضی پور از علیخانی
درباره  وی  از  که  اخباری  به  واکنش  در  مجلس  در  ارومیه  مردم  نماینده  می شود:  گفته   
حجت الاسلام والمسلمین علیخانی منتشرشده بود عذرخواهی کرد. نادر قاضی پور در گفت وگو با خانه ملت 
بابیان اینکه آقای علیخانی از چهره های برجسته و ارزشمند ادوار گوناگون مجلس است تأکید کرد: بنده 
برای ایشان همیشه احترام فراوان قائل بوده ام و افتخار دارم وی از رفقای خوب ما و موردتکریم و ارادت همه 
نمایندگان و دوستان است. قاضی پور افزود: این جانب در میان شور و شوق انتخاباتی هواداران، مطلبی بیان 

کردم که اشتباه و غیرواقعی بود و ضمن اظهار تأسف، امیدوارم  سوءتفاهمات برطرف شود.

 مرگ سالانه 1۶ هزار نفر در تصادفات
 گفته می شود: رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی تهران بزرگ، گفت: آمار تصادفات حکایت از این دارد 
که در سال 16 هزار نفر جان خود را از دست می دهند. سردار تیمور حسینی تصریح کرد: متأسفانه آمار 
تصادفات حکایت از این دارد که در سال 16 هزار نفر جان خود را از دست می دهند که از این تعداد افراد 
زیادی دچار مرگ مغزی می شوند که من موارد زیادی را طی 30 سال خدمت خود در راهنمایی و رانندگی به 
چشم دید ه ام.وی گفت: متأسفانه یکی از معضلات موجود در جامعه این است که رفتارهای غلط به رفتارهای 

بدیهی تبدیل شده است.

زعفران ایرانی در آستانه ثبت جهانی 
 گفته می شود: مسئول اداره کل حمایت از مالکیت صنعتی وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: 
زعفران ایرانی که بخش اعظم آن در استان خراسان رضوی تولید می شود، در آستانه ثبت جهانی قرار دارد. 
سید مهدی میر صالحی روز پنجشنبه در آیین پایانی دهمین المپیاد ملی فرش دستباف ایران در هتل ثامن 
مشهد افزود: کار اظهارنامه ثبت ملی زعفران انجام شده و در آینده نزدیک به ثبت جهانی می رسد. هم اکنون 
بیش از ۸0 درصد سطح زیر کشت و تولید زعفران کشور متعلق به استان خراسان رضوی است. میر صالحی 
اضافه کرد: پیش ازاین منطقه جغرافیایی فرش دستباف مشهد و کاشمر نیز با تلاش وزارت صنعت، معدن و 

تجارت به ثبت جهانی رسیده است. 

زمان حذف کارت سوخت بنزین تعیین نشده 
 گفته می شود: معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش فرآورده های نفتی گفت: هنوز زمان مشخصی 
برای کنار گذاشتن کارت سوخت که تعیین نشده است. عباس کاظمی درباره سرنوشت کارت سوخت بنزین، 
افزود: استفاده از کارت سوخت بنزین همچنان ادامه دارد و تا زمانی که دولت مصوبه ای برای کنار گذاشتن 
این کارت ابلاغ نکند، کاربرد آن ادامه می یابد. معاون وزیر نفت اضافه کرد: استفاده از کارت سوخت درزمانی 
آغاز شد که مصرف بنزین در کشور بسیار بالا و میزان تولید پایین بود، بنابراین نیاز بود که وضعیت مصرف از 
طریق کارت سوخت کنترل شود. وی ادامه داد: اما امروز میزان تولید بسیار افزایش یافته و مشکلی در تأمین 

بنزین نداریم و می توانیم آن را کنار بگذاریم.

نامحــرمانه

آیت الله جوادی آملی با تاکید بر این که نباید اجازه سوء 
استفاده به مفسدان اقتصادی داد، از این که سیستم بانکی 

کشور به مشکلات جوانان بی توجهی می کند انتقاد کرد.

به گزارش رسا، آیت الله عبدالله جوادی آملی بعد از 
ظهر پنجشنبه در دیدار با رییس سازمان مراتع، جنگل ها 
و آبخیزداری کشور با بیان این که متأسفانه در جمهوری 

اسلامی بانک های ما ربوی هستند اظهار کرد: بانک ها به 
جای این که مشکلات مسکن جوانان را حل کنند گرفتار 
برای  این موضوع مشکلات بسیاری  اختلاس شده اند و 

کشور به وجود آورده است. 
وی با بیان این که برخی کارهایی که در جامعه انجام 
می شود با اسلام واقعی فاصله دارد افزود: برخی کارها نیاز 
به سواد و مدرک ندارد و به راحتی می توان مشکلات مردم 

را برطرف کرد. 
آیت الله جوادی آملی با اشاره به واردات برخی از اقلام 
مورد نیاز کشاورزان از کشورهای آمریکای جنوبی تصریح 
کرد: ما در زمینه کشاورزی در کشور ظرفیت های خوبی 
داریم ولی متأسفانه هنوز هم شاهدیم که علوفه را با کشتی 
از برزیل وارد می کنند و با قیمت گرانی به کشاورزان و 

دامداران می فروشند و برای آن ها مشکل ایجاد می کنند. 
وی با اشاره به اهمیت تولید در کشور بیان کرد: اگر 
بانک ها به کمک کشاورزان بیایند و از تولید حمایت کنند 
اشتغال بسیاری در کشور ایجاد خواهد شد و بسیاری از 

مشکلات جوانان برطرف خواهد شد. 
آیت الله جوادی آملی با اشاره به اهمیت مبارزه با مفاسد 
اقتصادی اظهار کرد: ما باید از بیت المال و اموال مردم 
به خوبی محافظت کنیم و نباید اجازه سوء استفاده را به 

مفسدان اقتصادی بدهیم.

آیت الله جوادی آملی:

نباید اجازه سوء استفاده به مفسدان اقتصادی داد
اخبــار

با حضور آیت الله صافی گلپایگانی؛

نمایشگاه فرهنگی مذهبی 
حدیث غربت افتتاح شد

نمایشگاه حدیث غربت ویژه شهادت حضرت فاطمه )س( با حضور حضرت 
آیت الله صافی گلپایگانی در شهر مقدس قم افتتاح شد.

نمایشگاه فرهنگی مذهبی حدیث غربت عصر پنجشنبه با حضور حضرت 
آیت الله صافی گلپایگانی و عزاداران فاطمی در قم افتتاح شدبر اساس این 
گزارش، در این نمایشگاه مصائب اهل بیت بعد از رحلت پیامبر اکرم )ص( تا 
شهادت حضرت فاطمه )س( بازسازی شده است. این نمایشگاه تا روز شهادت 
حضرت فاطمه )س( از ساعت 16 الی 23 میزبان عزاداران فاطمی خواهد بود. 
گفتنی است، در کنار این نمایشگاه ایستگاه صلواتی برپا شده است و هر روز به 

پذیرایی از عزاداران فاطمی خواهد.

خطیب نماز جمعه تهران:

کدورت ها پس از انتخابات 
باید کنار گذاشته شود

خطیب نماز جمعه تهران با اشاره به برگزاری موفق انتخابات خواست 
کدورت ها پس از این پیروزی کنار گذاشته و دلها به هم نزدیک شود.

به گزارش ایرنا، حجت الاسلام سید احمد خاتمی که در خطبه های نماز 
جمعه تهران سخن می گفت افزود: نباید شیرینی جشن پیروزی انتخابات 
با کدورت ها تلخ شود، برخی کدورت ها جزیی است و مانند آنکه گفته می 
شود شتر دیدی ندیدی، آنها را باید کنار گذاشت. وی افزود: تقوای دینی پس 
از انتخابات ایجاب می کند علاوه بر کنار گذاشتن اختلافات جزیی، آن دسته 
از اختلافاتی نیز که به نظر مهم می رسد باید از طریق قانون پیگیری شود. 
خطیب نماز جمعه تهران اظهار داشت: باید تلاش کنیم دلها را به هم نزدیک و 
کدورت ها را تبدیل به آشتی و صفا کنیم. وی خاطر نشان کرد دشمن در همه 
مراحل انتخابات در حال ایجاد چند دستگی در کشور بود، کسی نباید شورای 
نگهبان، وزارت کشور و نهادهای اجرایی انتخابات را زیر سووال ببرد، در آتش 
تفرقه و اختلاف نباید دمید.  وی افزود: کسی که رای نیاورده است حق ندارد 
شورای نگهبان و وزارت کشور را زیر سوال ببرد زیرا آنها نهاد قانونی جامعه 
هستند و تضعیف نهادهای اجرایی انتخابات، با تقوی در تعارض است. خاتمی 
همچنین با اشاره به موضوع تعاون و همکاری در جامعه گفت: دشمن هم قبل 
از انتخابات، هم در حین آن و هم بعد از انتخابات در صدد چند قطبی کردن 
جامعه بوده، هست و خواهد بود که باید آن را ناکام گذاشت. خطیب نماز جمعه 
این هفته تهران، به حرام بودن دامن زدن به شایعات اشاره کرد و گفت: پخش 
شایعات همیشه گناه بوده است به ویژه بعد از انتخابات که دشمن می خواهد 
شیرینی این جشن بزرگ را با پراکندن شایعات از کام مردم بگیرد. حجت 
اسلام احمد خاتمی در خطبه دوم نماز جمعه تهران هم گفت: پیروز انتخابات 
هفتم اسفند، نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران و شما مردم هستید. وی 
افزود: این انتخابات سی و ششمین حضور شما در انتخابات است، هر رایی که 

به صندوق انداختید، آری مجدد به نظام اسلامی بود.

امام جمعه قم گفت: اینکه دولت مصر سفیر خود را به رژیم صهیونیستی ارسال کرده  اقدام 
زشتی است و مردم ایران اعلام می کنند که حرکت چند دولت حقیر در تروریستی نامیدن 
حزب الله و اقدام اخیر مصر در ارتباط با رژیم صهیونیستی محکوم بوده و به جایی نمی رسد.

به گزارش فارس، آیت الله علیرضا اعرافی ظهر دیروز در خطبه های نماز جمعه این هفته 
قم که در حرم حضرت معصومه)س(  برگزار شد، از نماز به عنوان معراج مومن و مکتب 
انسان سازی نام برد و اظهار کرد: هر فرد باید خانواده خود را به نماز دعوت کند زیرا مسلمان 

در برابر اعضا خانواده خویش مامور به تبلیغ اعمال دینی است.
امام جمعه قم مساعدت معنوی همسران به یکدیگر را پایه اصلی زندگی درست دانست و 
خاطرنشان کرد: در آغاز زندگی باید به مسائل و مواظبت های معنوی با استفاده از اخلاق نیکو 
توجه شود؛ میزان طلاق، اختلافات و از دست رفتن فرزندان در مقام تربیت از مصیبت های 

اجتماعی جامعه اسلامی بوده و تنها راه اصلاح خانواده، رعایت اصول مورد نظر اسلام است.
وی با اشاره به اینکه مرگ انسانی پنهان است، یادآور شد: پنهان بودن مرگ برای آزمون 
و پیشرفت بشر لازم بوده و رسالت شیطان زیبا نشان دادن زشتی هاست که سبب به تاخیر 
انداختن توبه ها می شود. اعرافی با بیان اینکه مرگ در دیدگاه کافران جایگاهی ندارد، مطرح 
کرد: مرگ به عنوان سرمایه ابدی و جاویدی که می تواند انسان را به قله های عرفان برساند 
به شقاوت ابدی تبدیل می شود به همین علت از اکنون باید با اطاعت از عوامر الهی، خود را 
از عذاب الهی بازداریم. وی درگذشت آیت الله واعظ طبرسی تولیت آستان قدس رضوی را 
تسلیت گفت و ادامه داد: این عالم از جوانی به تدریس و تحصیل مشغول و در خدمت انقلاب 
اسلامی بوده است. رئیس جامعه المصطفی العالمیه انتخابات هفتم اسفندماه را فصل جدیدی 
برای مردم سالاری دینی در کشور ایران دانست و اضافه کرد: باید از مردم شریف ایران اسلامی، 
مجریان و ناظران انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری تقدیر کنیم که این 

انتخابات را با شکوه مناسبی برگزار کردند.
وی مردم سالاری مبتنی بر ارزش های دینی را از پیام های انتخابات برشمرد و عنوان کرد: 
برگزاری 37 انتخابات با مشارکت های گسترده مردم نشان از بزرگی انقلاب اسلامی و پایداری 

آرمان های امام خمینی)ره( است.
اعرافی با بیان اینکه انتخابات دشمن را ناامید کرده است، گفت: پیام انتخابات این است که 
ایران پایدار و مقاوم بوده و مردم در صحنه های مختلف نظام حضور دارند و از مبانی ولایت فقیه 
و اسلام حراست می کنند؛ ایران به عنوان کشوری امن در کنار مستضعفان بوده و با اطاعت از 

رهبری در مقابل توطئه های دشمن می ایستد.
وی خطاب به نمایندگان مردم در انتخابات هفتم اسفندماه مطرح کرد: این افراد باید 
رهنمودهای رهبری را مورد توجه قرار داده و به مسائل فرهنگی و اقتصادی به صورت ویژه 

نگاه داشته باشند.
این استاد برجسته حوزه علمیه حفظ منابع طبیعی را وظیفه شرعی و قطعی در دنیای 
امروز دانست و مطرح کرد: تخریب جنگل ها، باغ ها و کمبود نزولات آسمانی سبب پیشرفت 

کویر در استان های مرکزی و به تهدیدی برای نظام اسلامی تبدیل شده است.
وی از ریزگردها به عنوان تهدید دیگری در نظام اسلامی نام برد و گفت: ریزگردهای قم 
استان های مجاور را نیز تهدید می کند و اکنون نیمی از استان های کشور در معرض خطر 
ریزگردها است به همین علت از نظر شرعی و اخلاقی باید به درخت کاری اهتمام ورزیده و 

منابع طبیعی را حراست کنیم.
اعرافی با تاکید بر اینکه در حوزه منابع طبیعی مسئولان استانی اقدامات مناسبی را دنبال 
می کنند، اظهار کرد: فرهنگ حفظ منابع طبیعی، اراضی کشاورزی و فضای سبز باید در جامعه 

ترویج یابد تا از توسعه بیابان جلوگیری شود.
وی از سالگرد تاسیس کمیته امداد امام خمینی در هفته آینده یاد کرد و افزود:  برای 
فقرزدایی از محرومان کمیته امداد امام خمینی)ره( و  سازمان بهزیستی فعال هستند اما در 
کنار این دستگاه ها، مردم ها و موسسه های خیریه مختلف به مشکلات قشر نیازمند جامعه 
توجه دارند که این فعالیت های مردمی بسیار ارزشمند است زیرا مبارزه با فقر فقط به نهادهای 
رسمی واگذار نمی شود هر چند سیاست گذاری های کلان و تصمیم های جدی تری باید توسط 

مجلس و دولت اتخاذ شود.
امام جمعه قم مشارکت مردم در جشن نیکوکاری را مطلوب دانست و عنوان کرد: 
امیدواریم در سال جدید مشارکت مردم در این حوزه بیشتر شود تا قشر محروم جامعه از 

وضعیت مطلوب تری برخوردار باشند.
وی صدور بیانیه اخیر کشورهای خلیج فارس را اقدام زشت و خبیثانه ای خواند و ادامه 
داد: این کشورها حزب الله مجاهد در برابر دشمنان اسلام را تروریست نامیده اند اما کشورهای 
وامانده در منطقه نمی توانند در برابر توانایی ها فسلطین و حزب الله لبنان بایستند زیرا این گروه 
توانست برای نخستین بار رژیم صهیونیستی را به عقب رانده و به دل ارکان این رژیم ترس 

افکند، این بیانیه نشان می دهد که این کشورها پشتوانه تروریست هستند.

آیت الله اعرافی امام جمعه قم:

انتخابات دشمن را نا امید کرد

با حضور آیت الله سبحانی: 

همایش تجلیل از عالم واقف میرزا ابوطالب قمی برگزار شد

آگهی  مزایده - اصلاحیه »تمدید«

بدین وسیله به اطلاع می رساند مهلت دریافت اسناد مزایده مندرج در تاریخ های 1394/11/28 و 1394/11/29 روزنامه ایمان
 با موضوع فروش بلوک C از مجتمع مسکونی انارستان به شرح ذیل توسط سازمان توسعه وعمران شهرداری قم تمدید گردید. بدین ترتیب مهلت دریافت و قبول اسناد 

مزایده تا روزچهارشنبه مورخ 1394/12/19 و بازگشایی پیشنهادات روز پنج شنبه مورخ 1394/12/20 ساعت 10 صبح خواهد بود. 
محل تسلیم اسناد قم، خیابان معلم، مجتمع ناشران، طبقه پنجم، واحد حراست سازمان توسعه وعمران

سازمان توسعه و عمران شهرداری قم به استناد مجوز هیئت مدیره به شماره 55/۱522۸ مورخ ۱3۹4/6/۸ در نظر دارد از طریق مزایده عمومی نسبت به فروش کل واحدهای 

مسکونی بلوک C از مجتمع انارستان )در هفت طبقه هر طبقه چهار واحد( واقع در میدان بسیج شهرک محدث قمی با شرایط پرداخت به صورت ۷۰ درصد نقد و ۱۰ درصد در زمان 

تحویل و 2۰ درصد در زمان انتقال سند طبق مشخصات ذیل اقدام نماید. 

ارزش هر متر مربع مساحت کل واحدها مساحت هر واحد شماره واحد و نام بلوک

22/500/000 ریال 2548 متر مربع 91 متر مربع بلوک C )28 واحد(

ارزش کل واحدها

57/330/000/000 ریال

میزان سپرده شرکت در مزایده

2/8۶۶/500/000 ریال


